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Před 880 lety, jak stojí psáno v listině knížete Václava, byl darován trh se 
vsí Kyjovem benediktinskému klášteru  Hradisko u Olomouce. Jako bonus byli 
přidáni dva koně, dva  hřebci,  devět nezkrocených kobyl a rovněž dvě 
popluží. Od té doby se mnohé změnilo. Ze vsi se stalo město, jež se 
rozrostlo do všech stran a postupně přibralo do své náruče Nětčice i Boršov, 
obce dříve  samostatné. V místě dřívějších luhů a hájů či obdělávaných polí 
jsou  ulice s obytnými domy, cesty   prašné a za deště řádně blátivé změnily 
se na asfaltové  silnice širší a ještě širší. Místo trávníků a stromoví, 
dávajícího ulicím vlahý stín v parném vedru, jsou nyní parkoviště.   Oři před 
880 lety darovaní se nyní reinkarnováni prohánějí po okolí Kyjova s členy 
jezdeckých stájí na svém hřbetě a co je  popluží, to už dnes málokdo ví, což  
nám, kyjovským občanům, samozřejmě nevadí. Chodíme do zaměstnání, 
dopravujeme se sem a tam po silnicích prvních, druhých i třetích tříd, ba i 
dálnicích. Spěcháme, a mnohé nám pak uniká. Například letos  jsme si v tom 
kalupu ani nevšimli, jaké nástrahy nám přinesli astronomové. V rámci 
synchronizace přesného času s polohou Země na dráze kolem Slunce totiž na 
konec roku 2005 zařadili  jednu přestupnou sekundu, proto jsme si na letošní 
Nový rok museli poněkud „počkat“. Další záludnost nám připravili 24. srpna 
letošního roku na valném shromáždění astronomické unie v Praze. Tam totiž 
odhlasovali, že Pluto není planeta a  přiřadili ho do nově vytvořené  kategorie 
trpasličích planet. Nu, snad se s touto změnou hvězdopravci řádně vyrovnají 
a věřme, že vliv uvedené změny na náš horoskop bude nulový.  
 
Zastavme se tedy a ohlédněme. Je konec roku, dárky zpod stromečku 
rozděleny, laskominy snědeny, televizní programy neatraktivní, toť ideální 
příležitost  shrnout, co se v  roce 2006 událo.  
 
 
 

UDÁLOSTI VE SVĚTĚ 
 
 
Malá zprávička v tisku o ruském utažení kohoutů plynovodu pro Ukrajinu, 
zaznamenaném poklesu dodávky na Slovensku a v Maďarsku kupodivu u nás 
nikoho nevzrušila.  
 
Veřejný dluh (státu, zdravotních pojišťoven, obcí) přesáhl 9 miliard korun. 
Na každého občana ČR připadlo asi 90 tisíc Kč veřejného dluhu.  
 
Lékárníci stávkovali kvůli plánovanému snížení marže na lécích o 3%. Spory 
ministra Davida Ratha s lékaři a lékárníky byly stále ostřejší. Česká 
lékárnická komora navrhla, aby počet lékáren byl regulován.  V roce 1990 
bylo v republice asi 900 lékáren, nyní je jich více než 2300. 
 
Dánské noviny zveřejnily karikatury proroka Mohameda a odstartovaly tak 
obrovský výbuch emocí v muslimském světě. Karikatury otiskly i další 
západoevropské noviny a tím jen přilily olej do ohně. Muslimové se bouřili, 
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pálili dánské vlajky. Dánská vláda se omluvila, bouřlivé protesty však trvaly 
dále. 
 
V průběhu natáčení třetí řady seriálu Četnické humoresky zemřel režisér 
Antonín Moskalyk.  
 
V únoru byla v italském Turíně zahájena zimní olympiáda. Kateřina 
Neumannová získala zlatou medaili v závodě na lyžích  30 km volnou 
technikou a v závodě na 10 km se umístila druhá. Stříbrnou medaili v běhu 
na lyžích si přivezl domů i Lukáš Bauer. Čeští hokejisté si vybojovali 
bronzové třetí místo.  
 
Sněmovna definitivně odhlasovala  zákon o registrovaném partnerství, který 
před tím již jednou projednávala a prezident republiky Václav Klaus vetoval. 
 
Vláda řešila, co s problémem mnoha tun odpadu,  který se do naší republiky 
vozí nelegálně z Německa. 
 
Po jarních povodních, které na mnoha místech republiky nastaly při tání 
velkého množství sněhu z letošní zimy, se to hemžilo diskusemi o 
protipovodňových opatřeních. Někde po špatných zkušenostech opatření 
udělali, jinde ne. Mnohdy byly opakovaně zaplaveny obytné domy, které 
sotva lidé stihli dát do pořádku po povodních z minulých let. 
 
Po třinácti letech sporů církve a státu soud přiřkl v červnu  chrám sv. Víta 
církvi. Stát se odvolal, církev při vstupu do chrámu vybírá vstupné. 
 
V červnu konaly volby do Parlamentu ČR. Konečné celostátní  výsledky:  
Občanská demokratická strana 35,3%,Česká strana sociálně demokratická 
32,3%, Komunistická strana Čech a Moravy 12,8%, Křesťanská demokratická 
unie – Česká strana lidová 7,2%,  Strana zelených 6,3%. Počty získaných 
mandátů: ODS 81, ČSSD 74, KSČM  26, KDU-ČSL 13, Zelení  6. 
Volební účast byla 64,5%, podle tisku dva voliči zemřeli ve volební místnosti.  
Protože ODS a ČSSD  nehodlaly uzavřít žádnou společnou  dohodu a protože 
ODS tradičně odmítá spolupráci s KSČM, vznikla situace nerozhodná: počet 
hlasů ODS, KDU-ČSL a Zelených je 100, ČSSD a KSČM rovněž 100. 
Předseda ODS Mirek Topolánek, pověřený sestavením nové vlády, nedokázal 
do konce roku patovou situaci vyřešit.    
 
Od prvního července začal platit nový a velmi přísný systém postihu 
přestupků na našich silnicích, tzv. bodový systém, který zavedl vysoké 
pokuty a bodové hodnocení hříchů. Po nasbírání dvanácti bodů řidič přijde o 
řidičský průkaz na dobu jednoho roku. Stránky tisku byly po dlouhou dobu 
zaplněny vzrušenými diskusemi. Motoristé se zlobili, ale policie byla nadšená, 
poněvadž řidiči jezdili pomaleji a statistika ukázala, že ubylo dopravních 
nehod. Naproti tomu již v srpnu proběhly tiskem zprávy o porušování 
dopravních předpisů některými vysokými policejními  úředníky  a  ministry.  
Jeden z přistižených  si dokonce za provinění  určil trest sám:  po tři 
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měsíce  nebude  řídit  automobil (má osobního šoféra) a na dobročinné účely 
prý přispěje částkou 10 000 Kč.  
 
Zemědělci byli letos smutní. Výnosy potravinářské pšenice byly nejmenší za 
10 let, hektarové výnosy byly o tunu nižší, než bývají obvykle. Úroda 
brambor, této základní potraviny, byla taktéž špatná. 
 
Nejziskovější v republice byla podle informací z tisku firma ČEZ, tedy České 
energetické závody. Navzdory zvýšení  provozních nákladů čistý zisk firmy  
vzrostl z 9 miliard Kč v roce 2001 na 22 miliard v roce 2005.  Tato 
skutečnost popuzovala lidi, protože cena elektřiny neustále roste.  
 
Průměrný důchod v republice  byl letos 8 138 Kč. Muži 9 104, ženy 7 388 
Kč. 
 

UDÁLOSTI V NAŠEM MĚSTĚ 
 

Leden 
 
Navzdory novoročnímu  dešti  mnozí milovníci přírody  vyrazili rozmoklým 
sněhem  na tradiční vítání Nového roku na Cimburku. Aby bylo i po letech 
nač vzpomínat, připravil Klub českých turistů pamětní listy, které uprostřed 
historických ruin rozdával pan Sylvestr Svoboda. Lidí přišlo mnoho, malých, 
mladých, ale i starších, výlet zvládli i starší lidé o holích.  
 
V kyjovské porodnici se ve stejnou dobu pracovalo, což  znamená – rodilo. 
Letos byla sláva trojnásobná. Prvního ledna ve 12.56 hod.  zde uvítali první 
dítě, Ditušku Trumpešovou z Dambořic. Tatínek  byl  přítomen  u  porodu  a  
protože  ho  přestál  ve  zdraví, je, jak sám řekl, připraven rodit znovu. 
Prvním letošním kyjovským občánkem roku se stal Honzík Mixl. Narodil se 8. 
ledna ve večerních hodinách. Honzík, který měsíc po narození přijal příjmení 
svého tatínka, tedy Kaločay, se narodil  předčasně, proto první dny musel 
strávit v inkubátoru. Po celý svůj první rok života však nebyl vůbec nemocen 
a podle informací jeho blízkých se  z něho vyklubalo  velmi živé, zvídavé a 
hovorné  dítě, které miluje stoprocentní pozornost svého okolí. Z porodní 
váhy 2,34 kg se během letošního roku dostal na 9 kg a z  miminkovské délky 
46 centimetrů vyrostl na rovných 79 cm mužné výšky. Je vidět, že budoucí 
bohatýr po celý rok poctivě pracoval  na své kondici, aby byl zdatným 
sportovcem s velkými svaly a mohl tak získat přízeň Ditušky Trumpešové 
navzdory faktu, že jeho jmenovec a konkurent Honzík Hřebačka z Hodonína, 
narozený 24. ledna jako šedesáté dítě jubilejního 60. roku kyjovské 
nemocnice, vážil při narození o 1,30 kg více.  
 
V sále U Vodičků v Bohuslavicích pořádal Sokol Bohuslavice novoroční turnaj 
ve stolním tenisu. Byl určen pro neregistrované hráče. Kdo měl zájem, mohl 
hrát. Povinností byla pouze sportovní obuv a pálky, s sebou bylo třeba vzít i 
bojového ducha a chuť do hry.  
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V sobotu 7. ledna se v kyjovském  kostele uskutečnil společný novoroční 
koncert  komorního sboru Carmina Vocum a orchestru základní umělecké 
školy. Vedl Mario Kudela, v roli hosta jsme slyšeli sólistu Národního divadla 
v Brně, tenoristu Josefa Škrobánka. 
 
Po celý leden trvalo mrazivé počasí. Hluboký sníh zledovatěl a zvěř v lese 
měla problémy dostat se k potravě. Mrazy dosahovaly v některých dnech     
i -20oC v noci a až –15oC přes den, což působilo starosti  vinařům. Naopak 
nadšení byli bruslaři. Využili ke svému koníčku  nové víceúčelové hřiště 
v areálu městského stadionu. Bruslilo se denně od 9 – 18 hodin, vstupné 
činilo 15,- Kč a děti do šesti let mohly na  ledě dovádět zdarma. O provoz 
se staral Zdeněk Šlampa. Pro bruslaře byla nepříjemná skutečnost, že 
přezouvat se a odkládat  osobní věci bylo možné  pouze na lavicích střídaček.   
 
Městská policie řešila, kam s hromadami sněhu z ulic, protože ho bylo tolik, 
že ho již nebylo kam odhrnovat. Na náměstí museli sníh ze střech shrnovat 
hasiči. Hrozilo totiž, že se laviny sněhu sesunou na chodce. 
 
Lednové velké mrazy a zledovatělý sníh  působily škody i v lesích, hlavně 
v mladých porostech.  
 
Na Svatoborské ulici byla otevřena nová nekuřácká kavárna Angel. Její 
majitelé měli zprvu obavu, zda uspějí, ale mezi příznivci restaurací-nekuřáky 
se tato zpráva rychle roznesla a v restauraci bylo po celý rok živo. 
 
V polovině ledna se konal zápis do prvních tříd základních škol.  
 
Praktiční   lékaři  na  svých   nástěnkách  v  čekárnách   připomněli,   
že v lednu je čas na očkování proti klíšťové encefalitidě. 
 
V areálu nemocnice se stala nepříjemná událost: před kantýnou neznámý řidič 
srazil chodce a ujel z místa nehody. Naštěstí chodec utrpěl jenom několik 
pohmožděnin.  
 
V Galerii Doma vystavoval Antonín Salajka netradiční  fotografie, na nichž 
dokázal, že staré zdi mají své půvaby a stojí za pozornost.    
 
Gymnázium nabídlo přípravné hodiny matematiky k přijímacím zkouškám do 
prim. Dvacet lekcí stálo  1500,- Kč.  
 
Kyjovská nemocnice získala nový laminární box, který slouží k šetrnějšímu 
vyšetřování. Nemocnice používáním laminárního boxu splnila podmínky 
speciálních pracovišť nukleární medicíny.  Nejbližší podobné pracoviště je 
v Brně, Znojmě nebo v Blansku. 
 
Město Kyjov změnilo adresu svých internetových stránek: www.mestokyjov.cz    
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Městské kulturní středisko v důsledku navýšení cen energií zvýšilo ceny 
služeb a pronájmu.  
 
V Radniční galerii se představilo Mateřské centrum Kamarád.  
 
V muzeu byla uspořádána výstava o historii kyjovské nemocnice. 
 
Klienti Ústavu sociální péče vyjeli do Horní Malé Úpy na speciální olympiádu. 
Přivezli si domů tři bronzové a pět zlatých medailí. 
 
V noci z 15. na 16. ledna museli hasiči vyjet k požáru. Hořelo odstavené 
auto, které s největší pravděpodobností někdo úmyslně zapálil.  
 
Pracovníci u přepážek bank musí být stále ve střehu. Muž z Jihlavy přijel do 
Kyjova žádat o úvěr a předložil k tomu falešné doklady. 
 
Žáci 4. tříd Základní školy Újezd absolvovali dopravní výchovu na Domě dětí 
a mládeže.  
 

Únor 
 
Městská policie upozorila na nový problém, jímž je velké množství koček na 
Lidické ulici a u domova důchodců. Lidé je v dobré víře krmí, zvířata si o 
dobrém živobytí podají zprávy a pak se do těchto míst stahují z celého 
širokého okolí.  
 
Kyjovští hasiči vyjížděli k požáru sena na půdě domu ve Věteřově. Po 
příjezdu však zjistili, že se jednalo o planý poplach a že tísňová linka byla 
zneužita. Oznámili proto případ policii. 
 
V Galerii Doma vystavovala Sára Čermáková svoji grafiku.  
 
V obřadní síni kyjovské radnice slavnostně pokřtili knihu kyjovského autora 
Jiřího Dunděry „33 životů“. Kniha je věnována 33 zajímavým osobnostem 
Kyjova, které autor osobně znal, obdivoval je a považoval za nutné o nich 
veřejnosti povědět. Kmotrou křtěné knihy byla spisovatelka Jarmila 
Bednaříková, docentka Masarykovy univerzity v Brně a kmotrem krajský 
radní Jan Letocha. 
 
Pěvecký sbor Tetky z Kyjova postihla ztráta. Zemřela dlouholetá členka 
Božena Doležalová. 
 
Zvěř v lese byla kvůli dlouhé zimě a mrazivému počasí oslabená, špatně si 
sháněla potravu. Bylo třeba jí pomáhat a krmit. 
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Březen 
 
2. března v Hodoníně byli vyhlášeni nejlepší sportovci okresu Hodonín za  rok 
2005.  V kategorii Talent roku byla jako nejlepší vyhodnocena členka 
Atletického klubu Kyjov Hana Hálová. V kategorii Nejlepší mládežnické 
družstvo byly oceněny mladší žákyně z basketbalového oddílu TJ Jiskra 
Kyjov. 
 
Domov důchodců na Strážcovské ulici oslavil 45. výročí svého otevření.  
 
Od 4. března do 22. dubna jezdila bezplatná autobusová linka, která již po 
několik let dvakrát ročně vozí zájemce na plavání do krytého bazénu 
v Ratíškovicích.   
 
Měsíc březen byl „úrodný“ na výstavy. Radniční galerie dala prostor 
výtvarným dílům členů Sjednocené organizace nevidomých Kyjov. K vidění 
byly práce, které členové vytvořili během tří let z materiálu pro nevidomé 
nejvděčnějším -  hlíny. Vystavováno bylo množství krásných věcí – kachle, 
reliéfy, ale i malba na textil, sklo či porcelán. Tuto výstavu, nazvanou Jak 
to vidím, vystřídala výstava k 60. výročí otevření kyjovské nemocnice.   
 
V Galerii Doma byly k vidění meditativní obrazy Stanislava Weigla a v Galerii 
Ve škole proběhla vernisáž výstavy fotografií Františka Trtílka.   
 
Do Kyjova přijel předvést své umění jeden z nejlepších českých houslistů 
Pavel Šporcl. 
 
4. března bylo uprostřed hustého sněžení otevřeno v kostele Československé 
církve husitské na Seifertově náměstí. Kyjovský komorní orchestr pod 
vedením ing. J. Sáraze zde pořádal koncert vážné hudby. Hrála se díla P. 
Proška, J. A. Bendy , J. Málka a dalších. 
 
V městské knihovně proběhl 9. ročník akce s názvem Březen, měsíc 
internetu. Letošní motto bylo „Na úřad přes internet“. Akce byla slavnostně 
zahájena 7. března přátelským setkáním s představiteli města, senátory, 
poslanci, kulturními partnery.   
 
19. března nastalo definitivní jaro. Rozhodly o tom mužské pěvecké sbory 
při otvírání sklepů na Šištótě. 
 
Nedělní ráno 26. března zkrátilo naši touhu po lenošení. Nastalo totiž 
období letního času a my jsme si po probuzení posunuli hodinky o 1 hodinu 
vpřed. Se změnou času museli počítat zejména zahrádkáři, protože se 
v estrádním sále Domu kultury  konala výroční schůze Svazu zahrádkářů.  
 
V čajoklubu Wu-wej pořádali akci pro mladé  s názvem Cesta (k) přátelství. 
Myšlenkou bylo zamyšlení nad smyslem přátelství, potřeba udržovat ho a 
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opečovávat. Akce trvající po celý měsíc březen začala tzv. Sběrem surovin: 
do krabice zvané Sběrný box měli mladí za úkol přinést cokoliv, co se 
vztahovalo k danému tématu. Po společné prohlídce obsahu sběrného boxu se 
povídalo, pil čaj, promítal film a vyhlašovaly se nejlepší příspěvky. Během 
tohoto přátelského setkání  si mohli mládežníci společně zabubnovat nebo se 
zúčastnit výtvarné dílny. 
 
V Bohuslavicích občané také neseděli za pecí.  TJ Sokol a ZŠ Bohuslavice 
uspořádaly v sále U Vodičků dětský maškarní ples, o týden později se za 
zvuků cimbálu koštovalo víno.  
 
Městské kulturní středisko pořádalo sedmnáctý ročník folklorní soutěže 
Vyletěla holubička.  
 
Na zahrádkářském Josefském koštu  bylo k degustaci shromážděno téměř 
500 vzorků vín. Letos se z účasti omluvili vinaři z Rakouska, dodali však 
vzorky, aby bylo možno porovnávat.  
 
Na křižovatce u nemocnice se stala vážná nehoda, řidička Škody Fabia 
nedala přednost motocyklistovi a ten byl při srážce těžce zraněn. 
 

Duben 
 
V nové přístavbě Domu s pečovatelskou službou zahájila činnost Domovinka. 
Je určena pro denní pobyt starých nebo zdravotně postižených lidi 
s potřebou dohledu.  
 
20. dubna nastalo slunečné a teplé počasí, přes poledne bylo i 20 stupňů,  
rána však byla ještě stále chladná. Kdo mohl, vyrazil o víkendu do přírody 
užít si čerstvé zeleně. Bylo rušno na polích, lidé se snažili zasít a zasadit, 
co se dalo, aby dohnali skluz způsobený dlouhou zimou. Turisté pak vyrazili 
na  oblíbenou Kyjovskou padesátku, kterou  pořádal Klub českých turistů.   
 
Kyjov navštívily dvě delegace ze srbského Kragujevace. Zajímaly se o chod 
našeho městského úřadu.  
 
Od 4. do 7. dubna uspořádalo Vlastivědné muzeum přehlídku tradičních 
řemeslných technik. Každý se mohl nejen podívat, ale také si výrobu 
vlastnoručně vyzkoušet, eventuelně zakoupit předváděné výrobky.  Co bylo 
k vidění? Odrátované kraslice, halůzkové kraslice, ozdoby ze slámy, výrobky 
z orobince, vizovické pečivo, figurky z kukuřičného šústí, vyřezávání 
píšťalek, loutek, batikování kraslic, výroba staročeského perníku, pletení 
pomlázek. 
 
V Domě s pečovatelskou službou se senioři sešli na zdravotní  přednášce, 
tentokrát  o potížích, které jsou v poslední době čím dál tím více časté – 
potížích s páteří.  
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Na kyjovském koupališti proběhla rekonstrukce bazénů. 
 
Na internetových stránkách města byla zveřejněna mj. i městská  kronika, a 
sice všechny  ročníky až do r. 1994. Některé ročníky chybějí, protože buď 
nebyly psány, nebo se ztratily.  
 
Blízkost termínu voleb do Parlamentu dokazovala již v dubnu úřední deska 
Městského úřadu: bylo na ní zveřejněno 12 volebních okrsků. 
 
Trenéři tenisu v Bohuslavicích museli vypovědět své služby. Veronika 
Sznapková odešla na zkušenou do Německa a D. Vardan se cele věnoval psaní 
své diplomové práce, proto přes zimu neměl děti kdo trénovat.  
 
Dětský národopisný soubor Kyjovánek oslavil třicetiny pořadem Děcka, poďte 
se hrát.  V pořadu vystoupily děti z obou skupin Kyjovánku, přípravky 
Slováckého souboru, hosty byly soubory Prácheňáček ze Strakonic a 
Břeclavánek z Břeclavi. Hrála cimbálová  muzika Jury Petrů. Zpívalo se, 
hrálo, gratulovalo ale i vzpomínalo.  
 
28. dubna se konala vzpomínková akce k osvobození Kyjova. Představitelé 
města položili věnce k pomníku na Kameňáku, v Bohuslavicích, Boršově a 
v Kyjově u gymnázia.  
 
V našem městě přibyla nová galerie. Nachází se na neobvyklém místě, 
spojeném obvykle spíše se sevřeným žaludkem a tetelícím se srdíčkem, a sice 
v čekárně zubní ordinace MUDr. Horáka na Dvořákově ulici. Galerie Čekárna 
nabízí možnost vystavovat výtvarná díla především mladým lidem.  
 
V dubnu prodělala generální očistu pískoviště na dětských hřištích. Vybrání 
starého a navezení téměř 25 tun nového písku znamenalo  pro město výdaj 
130 tisíc korun. V některých lokalitách byly občanům nabídnuty plachty 
k přikrytí pískoviště. Dětské hřiště v parku bylo částečně opraveno – pod 
houpačky byla položena umělá sportovní plocha, která zvyšuje bezpečnost 
dětí a zabraňuje vyšlapávání povrchu pod houpačkami. 
 
 
Závěr dubna byl ve znamení květu: odkvetly už meruňky, začaly kvést  
jabloně, švestky a třešně. 
 
 

Květen 
 
Od května mají senioři v Domě s pečovatelskou službou možnost stravovat se 
ve společné jídelně, umístěné v přízemí nové budovy. Cena obědů s možností 
výběru je 40,- Kč. 
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Starosta města přivítal na radnici úspěšné dívčí mládežnické družstvo 
basketbalového oddílu při TJ Jiskra Kyjov. Poděkoval sportovkyním za 
vzornou reprezentaci a předal hráčkám malé dárky. 
 
Pracující lidé se těšili na dva prodloužené víkendy, protože státní svátky  
prvního a osmého května totiž letos vyšly na pondělí. Mnozí si naplánovali 
pobyt v přírodě nebo polní práce – a jak to dopadlo? O prvním květnovém 
víkendu zcela proti očekávání.  V pátek odpoledne se přihnaly těžké mraky, 
řádně se zablýsklo a zahřmělo a pak se nad naším krajem sešly dvě studené 
fronty, které ukázaly, co dovedou. Večer začalo pršet a liják trval 
nepřetržitě až do sobotních nočních hodin. Ochladilo se a v neděli jsme 
vstávali do venkovní teploty pouhých plus 4 stupně. Sluníčko se ukázalo až 
v pondělí, ale chladno bylo stále. 
 
11. 5. se konaly zkoušky odborné způsobilosti pro taxislužbu. 
 
Do nemocnice přijel odborník z Altmarklinik v německém Salzwedelu, aby 
zdejším lékařům předvedl laparoskopickou operaci kýly.  
 
Město eviduje 150 neplatičů za odpady.  
 
V soutěži o nejlepšího tanečníka verbuňku pořádané Slováckým souborem 
Kyjov a Městským kulturním střediskem zvítězil kyjovský Jakub Džubera. O 
kvalitách našich šohajů svědčilo nejen toto prvenství, ale i fakt, že druhé 
místo patří rovněž kyjovskému Ladislavu Šimečkovi. Na soutěži se představila 
i „líheň“ budoucích úspěšných verbířů, chlapci z Kyjovánku.   
 
Aeroklub Kyjov pořádal na milotickém letišti Jarní polétání. Zatímco 
letadélka předváděla své vruty a vývrtky, na náměstí krojovaní chasníci ze 
Slováckého souboru pokáceli máj.  
 
Kyjovští dobrovolní hasiči jeli do Čeložnic předvést svůj nový vůz. Je 
nejmodernější v Jihomoravském kraji a jeho cisterna pojme  3 200 litrů 
vody. Čeložnickým dětem, ale i dospělým předvedli hašení požáru a umožnili 
prohlídku vozu.  
  
Pracovnice Vlastivědného muzea připravily pro občany lákavou akci s názvem 
Hasiči v akci, pořádanou v rámci celostátní akce Noc v muzeu. Při příležitosti 
stého výročí založení českého dobrovolného svazu hasičů v Kyjově se 19. 
května ve večerních hodinách otevřely dveře muzea a přilehlého dvora, aby 
zde kyjovští dobrovolní hasiči předvedli ukázky své činnosti. Pro děti byly 
připraveny soutěže a v prostorách muzea byla připravena expozice věnovaná 
tomuto výročí.  
 
Pracoviště odboru sociální podpory Úřadu práce bylo přestěhováno do prostor 
v budově České pojišťovny na Jungmannově ulici. 
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Žáci Základní umělecké školy přivezli první místa z ústředního kola Národní 
soutěže základních uměleckých škol ve hře na cimbál, komorní hře na lidové 
nástroje a ve hře souborů lidových nástrojů.  
 
Základní škola Bohuslavice  uspořádala pro rodiče svých žáků Rodičovskou 
pexesiádu. Vítězná první tři místa obsadily maminky,  první byla paní Petra 
Doležalová. Aby se soutěžící mohli lépe soustředit, připravily si pro ně děti 
vystoupení s veršovanou pohádkou O Sněhurce.  
 
 

Červen 
 
S příchodem prvních  červnových  dní se ochladilo tak, že na některých 
místech republiky klesaly teploty až na -8oC, přes den pak vystoupaly na 
pouhých +8oC. V Kyjově jsme toto období zvládli s teplotami o něco málo  
vyššími, ale milovníci veder se dočkali kýženého tepla teprve v druhé polovině 
června. Teploty vystoupily ve dne na +30°C, v noci +20 až +22°C. Po 
několikadenním skleníkovém parnu přišly bouřky, v některých částech 
republiky ničivé, v Kyjově naštěstí mírné. Změně počasí  předcházel prudký 
vichr, který mimo jiné u sklepů na Šištótě polámal letitou mohutnou vrbu.  
 
Studené počasí donutilo odsunout začátek promítání v letním kině o dva 
týdny. Vloni naplánovali pracovníci kina začátek sezony až na červenec, ale 
protože bylo v červnu velmi teplo, diváci žádali, aby se promítalo již 
v červnu. Letos zase byla taková zima, že promítání filmů muselo být 
přeloženo do kina Panorama. 
 
10. června zavítalo do Kyjova Akademické pěvecké sdružení Moravan z Brna. 
K oslavě 75. výročí svého založení zazpívali koncert polyfonních skladeb 
klasických autorů  B. Smetany, Antonína Dvořáka, L. Janáčka, J. Brahmse, 
ale i skladby autorů dvacátého století. Koncert se konal v kostele 
Nanebevzetí Panny Marie.  
 
V Ústavu sociální péče oslavovali Den dětí. Věkem klienti sice dávno přesáhli 
dětskou kategorii, ale radost ze hry a schopnost se nadchnout bychom jim 
všichni mohli závidět. Soutěže, hudba, odměny, to vše se kvůli dešti 
odbývalo pod střechou ústavu.   
 
10. června PhDr. Jarmila Bednaříková křtila svoji knihu Stěhování národů a 
východ Evropy. Tato slavnostní akce proběhla v prostorách Domu 
s pečovatelskou službou.  
 
Pilatka kroužková ohrožovala ovocné stromy. Odborníci ze Svazu zahrádkářů 
radili, jak si od tohoto škůdce pomoci. 
 
Ženský pěvecký sbor Tetky z Kyjova představil v restauraci na Kameňáku 
novou nahrávku hudebního nosiče „To srdénko moje“.  
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Žáci ze čtvrtých až šestých tříd základních škol byli zváni na konkurs do 
pěveckého sboru Modráčci.  
 
Občanské sdružení Opona Kyjov uvedlo na Domě kultury divadelní hru  
Rozpaky kuchaře Svatopluka Nováka. 
 
Shromáždění delegátů Moravanu, stavebního bytového družstva, zvolilo nové 
představenstvo. Předsedkyní družstva byla zvolena paní Jana Žaludová. 
 
 
V rámci mezinárodního hudebního festivalu třinácti měst, XI. ročníku 
Concentus Moraviae se konal 5. června v kostele  koncert  s názvem  
Vivaldismus v Praze. Ensemble Inégal pod vedením  Adama Viktora zahrál 
skladby A. Vivaldiho a J. I. Brentnera.  Na zámku v Miloticích pak vystoupil 
španělský hudebník  Jordi Savallo, hrající na violu da gamba,  a Rolf 
Lislevand, jenž hrál na teorbu a barokní kytaru. 
 
V Radniční galerii vystavoval Radek Kučera obrázky pro děti. Svou vlídností  
pohladily i dušičku dospělého. 
 
Kyjovští občané Petr Goldman a Petr Vavřík se 15. 6. vydali  ve staré  
Škodě Rapid na dlouhou a dobrodružnou cestu do Vladivostoku.   
 
18. června odpoledne se v městském parku konal 7. ročník Divadelní pouti. 
Akce probíhala za finanční podpory Města Kyjova a Nadace Živoucí světlo. 
Na programu bylo představení Malý princ, které nacvičili a předvedli klienti 
KROKu,  maňáskové divadlo, slovenský mim Ján Mikuš, marionety ze Bzence 
a pohybově žonglérská klauniáda z Brna.  
 
V prostorách základní umělecké školy vystavovali žáci výtvarného oboru své 
celoroční práce.  
 
Cech kyjovských vinařů uspořádal Nominační výstavu vín Slovácké podoblasti. 
K poslechu hrála Horňácká cimbálová muzika Martina Hrbáče.  
 
Na městském stadionu proběhla prezentace činnosti oddílu zrakově 
postižených sportovců.  
 
V budově na Masarykově náměstí č. 18 byly zřízeny nové kanceláře odboru 
vnitřních věcí Městského úřadu. Zde se nyní budou vydávat cestovní doklady, 
občanské průkazy a bude zde i evidence obyvatel. Do uvolněných kanceláří na 
radnici se nastěhoval odbor hospodářské správy z budovy č.1 Masarykova 
náměstí.  
 
Ve škole na Újezdě byl školní rok ukončen o tři dny dříve. Celá budova se 
musela vystěhovat kvůli výměně všech oken.  
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Červenec 
 
6. až 9. 7. byla z důvodu opravy uzavřena atletická dráha na městském 
stadionu. 
 
Počasí  bylo v červenci vpravdě tropické: vedra kolem 30 stupňů omezovala 
výběr činností, které byl člověk ochoten dělat a kdo mohl, nořil  se do 
chladivé vody. Majitelé koupališť a cestovních kanceláří  měli hody. Ve 
druhé polovině měsíce panovaly teploty kolem 35oC. Půda rychle prosychala a 
zemědělcům se prohlubovaly vrásky na čele.  
 
Cena pohonných hmot v červenci: 
 
benzin   Natural 95     31,60 

      Special 91      31,10 
          Blue Octans    34,90  
Diesel             30,70 
LPG                14,50 
 
 
Kyjovská sklárna obdržela cenu Obal roku 2006. 
 
 

Srpen 
 
S příchodem srpna přišlo i ochlazení a posléze také kýžené dešťové srážky. 
Přesto zemědělci avizovali nedobrou úrodu obilí, zeleniny a brambor. 
 
Ve škole na Újezdě běžela svižným tempem rekonstrukce. Okna byla během 
srpna v celé budově vyměněna, pokračovaly práce na zateplení budovy a 
rekonstrukci dolního hřiště.  
 
Kyjovští výtvarníci Vladimír Jež a Oldřich Štěpánek zastupovali naše město 
na výstavě výtvarníků v Hollabrunnu. 
 
Bylo vyhlášeno výběrové řízení na místo strážného městské policie a 
vedoucího odboru majetku a investic. 
 
7. 8. byla v muzeu otevřena výstava „Kyjov v proměnách času“. Jednalo se o 
výstavu „pamětnickou“, tedy o výstavu starých pohlednic a fotografií Kyjova.  
 
S návštěvníky a příznivci klubu Wu-wej se rozloučili Martina a Jakub Koutní, 
kteří stáli u zrodu čajovny. Novým vedoucím je Stanislav Ingr. 
 
Na městském stadionu proběhl Mini open air festival, přátelský fotbalový 
turnaj. Cenou pro vítěze byl putovní pohár. Sportovní událost pořadatelé 
doplnili večerním koncertem rockových skupin v areálu letního kina.  



15 

 

 

 Kronika města Kyjova  

2005 

 

 

 
V Radniční galerii se konala vernisáž výstavy Lidová tvořivost.  Autoři Marie 
Šimečková, Olga Hrušková, Miloslav Vadas, Jana Podveská, Alena Dostálová 
a Lubomír Barák předvedli  paličkování, pletené dečky, výrobky ze dřeva, 
malování na sklo, obrazy, kovové plastiky. 
 
Ospalost srpnové okurkové sezony oživily v polovině měsíce Kyjovské letní 
slavnosti. 
 
Kyjovánek II vystupoval v maďarském Szegedu. 
 
Cimbálová muzika a komorní orchestr Základní umělecké školy Kyjov  
předvedli  své muzikantské umění a krásu kyjovských krojů v Reykjanesbaeru 
na Islandu. 
 

Září 
 
Od 1. září se na Městském úřadě začaly vydávat nové cestovní doklady 
s biometrickými prvky. Pasy nyní mají digitální fotografii, která se pořizuje  
přímo na úřadě při podávání žádosti. 
 
2. a 3. září se jel třetí ročník motocyklového Kyjovského okruhu. 
 
Oproti chladnému srpnu v září nastal krásný podzim. Teploty  k ránu  byly  
již  chladnější, ale přes den jsme se těšili všemi respektovanou teplotou 20 
až 23oC.  
 
Zemědělci začali sklízet úrodu se smutkem ve tvářích. Úroda obilí i brambor, 
těchto nejdůležitějších potravin, byla letos velmi špatná. 
 
Po pětiměsíčním zkušebním provozu byla slavnostně spuštěna kanalizace 
v průmyslové zóně Traktorka.  
 
Základní organizace Českého zahrádkářského svazu zahájila od 4. září 
moštování ovoce. Moštovalo se 2x týdně v pondělí a čtvrtek odpoledne.  
 
V Galerii Pod schody si veřejnost připomněla šedesáté narozeniny Aeroklubu 
výstavou Aeroklub 1946-2006. 
 
V Radniční galerii vystavoval své obrazy kyjovský občan MUDr. Alois 
Šafránek. 
 
Sdružení Opona společně s Městským kulturním střediskem uspořádalo 
přehlídku amatérských souborů s názvem Divadelní podzim. 
 
V kině Panorama se sešli milovníci vesmíru a jeho záhad. Do Kyjova totiž 
přijel a o objevech vědců ve  vesmíru  hovořil astronom RNDr. Jiří Grygar.  
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10. září se v Kyjově konaly Dožínky Jihomoravského kraje.  
 
Čím žily plakátovací plochy Městského kulturního střediska v září? Nabídkou  
kurzů tance pro studenty začátečníky, výukou standardních a 
latinskoamerických tanců pro dospělé. Lákavý pro Kyjovany byl i kurz 
Tančíme při cimbálové muzice, určený pro všechny věkové kategorie. Zde si 
mohli účastníci rozšířit své pohybové znalosti o skočnou, sedláckou apod. Pro 
milovníky ručních prací byl nabídnut kurz paličkování a koho zajímala 
minulost, mohl se přihlásit do kurzu genealogie. 
 
Ve dnech 22. až 24. září startoval v kyjovských ulicích cyklistický závod 
Velká cena Kyjovského Slovácka. Aby byla tato akce pestřejší, vložili do ní 
pořadatelé závod historických velocipédů, jehož patronem se stal Josef 
Zimovčák, celostátně známý velocipedista, účastník světově proslulého závodu  
Tour de France.   
 
Kluby zdraví pořádaly na náměstí akci s názvem „Výstava zdraví“. Členové 
Klubů zdraví měřili krevní tlak, tuk, prověřili zdravotní kondici, radili  
v oblasti výživy. Součástí akce byla i ochutnávka zdravých jídel. 
 
Cesta kolem kostela na bohuslavickém  hřbitově byla nově vydlážděna 
zámkovou dlažbou.  
 
Starosta města František Lukl a předseda Základní organizace odborového 
svazu Kovo Šroubárny Kyjov Luděk Jagoš podepsali smlouvu o prodeji Domu 
kultury. 
 
Kyjovští nevidomí z klubu SONS  si na milotickém letišti za pomocí 
instruktorů autoškol vyzkoušeli řízení automobilu.  
 
Miloslav Mareček, který se stal známým na počátku 90. let svou tříměsíční 
hladovkou, dostal od soudu roční podmíněný trest za nedovolené ozbrojování. 
Byl souzen proto, že před dvěma lety napadl ve svém domě strážníky 
městské policie, kteří doprovázeli exekutora.   
 
 

Říjen  
   
Zápisem v katastru nemovitostí ze dne 3. října se stalo město Kyjov 
definitivně majitelem budovy Domu kultury. 
 
Ve škole na Újezdě byla dokončena rekonstrukce dolního hřiště. Je  určeno 
pro míčové hry a po úpravách  splňuje požadavky na moderní sportoviště. 
 
Na sídlišti U Vodojemu bylo vybudováno nové dětské hřiště. 
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20. a 21. října se konaly volby do zastupitelstva města Kyjova. Všichni 
občané dostali do schránek patřičné tiskopisy a informační letáky.  Volebních 
okrsků bylo dvanáct. 
 
O stejném  víkendu jako volby  se konaly i jiné akce. Ve sklepě u Ingrů na 
Tyršově ulici se setkali bývalí hráči a hráčky košíkové Jiskry Kyjov, aby si 
zavzpomínali na slavné doby, kdy se v Kyjově hrávala první liga a občané 
houfně chodili „na košandu“ do tehdejší rarity – nafukovací haly.  
 
Další sraz spolužáků si zorganizovali absolventi Střední školy chlapecké 
Kyjov, hoši nyní již sedmdesátiletí.  
 
26. a 27. října měli školáci prázdniny. Státní svátek 28. října letos připadl 
na sobotu. Víkend většina lidí využila na úpravu hrobů, i když svátek 
Památka zesnulých byl až 2. listopadu, tj. ve čtvrtek. Zvýšený ruch na 
kyjovském  hřbitově   jistili dva policisté, kteří dozírali na dění na parkovišti 
u smuteční síně.  
Kdo nechal návštěvu a úpravu hrobu až na neděli, ten litoval. V neděli ráno  
totiž velký vítr přinesl naducané  mraky věštící velkou nepohodu a jak už to 
bývá, nezůstalo jen u hrozeb. Prudký nárazový vichr rval listí ze stromů, lilo 
jako z konve, došlo i na kroupy a bouřku. Kdo musel jít ven, záhy zjistil, že 
deštník je mu k ničemu, neboť vítr hnal dešťové kapky všemi možnými i 
nemožnými směry bez ohledu na gravitaci. Ochladilo se a teploměr  ukazující 
druhého dne ráno nulu připomněl, že zima je doslova za dveřmi. 
 
Klub Wu-wej  oslavil třetí narozeniny. Sfukovaly se svíčky na dortu, 
grilovalo se. Připojenými akcemi byla výstava fotografií, šermování, tvořivá 
dílna, soutěž v lukostřelbě.  
 
Od října je v používání zrekonstruovaná vozovka na sídlišti U Vodojemu 
v úseku od baru Afrika po samoobsluhu. Starý a vydrolený beton byl 
vybourán a nahrazen novým po předchozím položení zahuštěného kameniva a 
síťoviny. Práce byly prováděny tak, aby byla zachována možnost průjezdu a 
parkování vozidel i během rekonstrukce.  
 
Městské kulturní středisko, Slovácký soubor a Město Kyjov uspořádalo 
přehlídku verbířů. Tanečníky doprovázela cimbálová muzika Jury Petrů, 
degustovala se vína Cechu kyjovských vinařů a při této slavnostní příležitosti 
bylo uděleno čestné občanství města Kyjova Jaromíru Nečasovi za jeho 
výrazný podíl na propagaci a rozvoji folklorního hnutí na Moravě. Ocenění mu 
předal starosta František Lukl. A protože byly „štyry týdně do hodů“, byli 
na stejnojmenné akci zvoleni stárci a stárky pro letošní hody.   
 
V Městské knihovně proběhl Týden knihoven. Šedesát hříšníků využilo 
amnestie ke vrácení zapomenutých knih, nově se přihlásilo 58 čtenářů.  
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V gymnazijní kapli se konal benefiční koncert Vokál klubu SONS. Nevidomí a 
zrakově postižení amatérští zpěváci zpívali duchovní, klasické sborové a  
lidové písně a spirituály. 
 
Tělocvičná jednota Sokol Kyjov oslavovala 135 let od svého založení. 
 
 

Listopad 
 
Měsíc listopad začal svou vládu typickým nevlídným počasím s teplotami 
pohybujícími se kolem nuly. Potěšeni však byli zemědělci a vodohospodáři, 
protože po dvou měsících sucha přece jen něco napršelo. Déšť však omýval 
slzy zaměstnancům kyjovské mlékárny, v níž byla po 52 letech provozu  
ukončena  činnost.  
 
Příznivci umění se sešli v galerii Doma na vernisáži výstavy pastelů MUDr. 
Jana Hnátka. 
 
Ústav sociální péče pořádal Den otevřených dveří u příležitosti 45. výročí 
založení ústavu.  
 
Žáci základní umělecké školy (Cimbálová muzika a Komorní orchestr ZUŠ 
Kyjov)  navštívili Hudební školu ve francouzském Yvetotu. 
 
 
Cena benzínu v listopadu, čerpací stanice na Tyršově ulici: 
 
Special 91   28,60 
Natural 95   28,70 
Diesel    28,90  
 
V pátek před hody měli pilno příznivci výtvarného umění. Ve škole na Újezdě 
se  totiž konala vernisáž známé kyjovské malířky Cecilie Markové a v obřadní 
síni na radnici křtili publikaci Michala Baščana Kyjov,zapomenutá historie. 
Kniha je věnována jedné z největších osobností z historie Kyjova, primátoru 
Václavovi staršímu Bzeneckému.  
 
Letošní hody se konaly v sobotu 11. listopadu, tj. právě v den svátku sv. 
Martina. Ten letos na bílém koni nemohl přijet, protože pro jeho oře bylo 
v sobotu příliš teplo: přes den ukazoval teploměr +10°C. Následkem této 
skutečnosti klesla spotřeba svařeného vína, pokles nálady hodovníků však 
nebyl zpozorován.  Radní v čele se starostou zasedli a po úporném jednání 
povolili hody, což pan starosta oznámil chase z balkonu radnice. Kdo nešel 
s průvodem pro krásné krojované dívčiny, mohl na parkovišti u kina Panorama 
vyprázdnit peněženku na kolotoči,  ve střelnici nebo na jiných pouťových 
atrakcích. Bylo zde též dostatek perníků, langošů a jiných laskomin. Na své 
si přišli nejen gurmáni, ale i milovníci tance při večerní hodové zábavě.   
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Po hodech se navzdory pokročilému datu oteplilo. Příznivého počasí využili 
stavaři a pilně zateplovali panelové domy na sídlišti Za Stadionem. Stejné 
práce se prováděly na věžovém domě na rohu sídliště Za Stadionem a Růžové 
ulice. Na lešení ve výšce, z níž se až úžil dech, se ještě na sklonku dne a 
již za šera pracovalo. Chcete vědět, jaké je to na lešení ve výšce osmi 
pater? „Já se tak moc bojím, že ani nemám čas mít strach!“ Tak znělo volání 
domnělého Nebojsy v montérkách na své kolegy, kteří mu zespodu dodávali 
odvahu. 
 
Třetí dekáda měsíce listopadu byla ve znamení čísla deset. Teplota vzduchu 
se udržovala na plus 10oC, a to ráno, přes den i večer. Zásluhou neobvyklého 
počasí jsme mohli vidět kvést zlatý déšť, sedmikrásky, hluchavky, 
pampelišky, tráva se udržovala stále svěže zelená a své místo pro spánek 
ještě nenašli mravenci ani žížaly. Horko bylo, zdá se, krtkům: na některých 
trávnících vytvářeli celé soustavy svých rozhleden.  
  
Kostel Nanebevzetí Panny Marie se v rámci oprav dočkal prací v hodnotě 800 
tisíc korun. Jednalo se o první etapu opravy střechy, tedy výměnu části 
střešní krytiny.  
 

Prosinec 
 
První den měsíce přinesl rozruch na náměstí. V dopoledním čase byl za 
asistence policie na obvyklém místě vztyčen vánoční strom, dvacetimetrová 
jedle douglaska pokácená na sídlišti Za Stadionem v místě, kde by překážela 
rekonstrukci a stejně by musela být skolena. Za pomoci úpějící techniky byla 
převezena na náměstí a vůně pryskyřice, kterou jedle s radostí dávala lidem 
po dlouhá desetiletí, byla přemožena nelibým pachem spáleného benzínu 
z autojeřábu, jenž jehličnatou krasavici s námahou dostával do vertikální 
polohy.  Odpoledne pak byla vyzdobena barevnými žárovkami a ozdobami a 
jako každý rok byla na kmen umístěna pokladnička Charity na dobrovolné 
finanční příspěvky občanů.  
 
5. prosince v dopoledních hodinách navštívil obyvatele Domu s pečovatelskou 
službou Mikuláš se skupinou čertů. Jejich začerněné tváře nápadně 
připomínaly žáky ze základní školy J. A. Komenského, ale ať již byli praví 
nebo maskovaní, v domě byli všichni lidé po celý rok hodní je nikdo do pekla 
neodnesl. 
 
Mikuláš pak chodil i jinde v Kyjově. V Mateřském centru nadělil pamlsky 
každému, kdo zazpíval či řekl básničku, navštívil i mateřské školy. 
V Základní škole Újezd si děti I. stupně pro Mikuláše dokonce  přichystaly 
krásný program.  
 
Sdružení Roska Kyjov oslavilo 10. výročí svého vzniku. Pořádá rehabilitační a 
rekondiční pobyty pro lidi postižené roztroušenou sklerózou a patří mezi 
nejlepší organizace v republice. 
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Zahrádkáři v Bohuslavicích uspořádali výstavu vánoční výzdoby, betlémů, 
svícnů, zvonečků, aj. Se svou tvorbou se přidaly i děti z bohuslavické 
mateřské a základní školy, hospodyňky se pochlubily dobrým cukrovím. 
Protože Bohuslavice jsou malé a všichni se znají, nebyl problém dát hlavy 
dohromady, obejít sousedy, o nichž je známo, že jsou výtvarně zruční – a 
výstava byla na světě.  
 
Občané bydlící v domě s pečovatelskou službou na Palackého ulici dostali 
možnost zapojit se do třídění odpadu. U budovy H přibyly kontejnery na 
plasty a papír, u budovy C byl pro nedostatek prostoru umístěn pouze 
kontejner na plasty. 
 
České dráhy udělaly novým jízdním řádem radost cestujícím, kteří jezdí mezi 
Kyjovem a Moravským Pískem. U osmi spojů jezdí nyní vlaky přímo, bez 
přestupování ve Bzenci na tzv. „Kaču“, což je spojka mezi tratěmi Brno – 
Vlárský průsmyk a Břeclav – Přerov. Přímé spoje jedou v odpoledních 
hodinách. Mimochodem, vztah pracovníků Českých drah ke „Kače“ je něžný. 
Svědčí o tom nápis na čelní straně vozu : „Kačenka“. 
 
Od 12. do 15. prosince se otevřely dveře muzea pro prodejní vánoční akci, 
kdy šikovní řemeslníci předváděli tkaní, háčkované vánoční ozdoby, vyšívaná 
přání, keramické figurky do betlémů, draní peří, vyřezávané dřevěné ozdoby, 
ozdoby ze slámy, výrobky z orobince a svíčky ze včelího vosku.  
 
První sněhové vločky poprášily kyjovské střechy v úterý 12. prosince. 
Neměly sice dlouhého trvání, neboť teploty vzduchu nad nulou změnily 
sněžení v déšť, ale přece jen vzrušily milovníky lyžaření, znervóznělé na tuto 
roční dobu vysokými teplotami. Vždyť v sobotu 9. prosince bylo v poledne 
dokonce +14 stupňů!   
  
Město koupilo elektronické varhany a umístilo je do Základní umělecké školy.  
 
Bouráním staré budovy byla započata výstavba nového zázemí basketbalové 
haly v areálu městského stadionu.  
 
Členové atletického klubu byli potěšeni instalací nového  osvětlení atletické 
dráhy a fotbalového hřiště. Od nynějška již nemusejí v zimních měsících  
kroužit po oválu mětského stadionu potmě.  
 
19. prosince vystoupili Modráčci s vánočním koncertem v Domě 
s pečovatelskou službou a pak večer v kyjovském kostele Nanebevzetí Panny 
Marie. O dva dny později pak zněly jejich písně v hudebním sále školy na 
Újezdě. 
 
Na Štěpána se sportovně založení občané jako obvykle sešli u vodojemu nad 
Kyjovem při Štěpánském běhu. Letošní rok znamenal změnu: pohár za první 
místo již nebude putovní.  V historii  první „neputovní“ pohár získal Jaroslav 
Urbánek  z Moravské Slávie Brno.  Z kyjovských byl nejlepší Radim Matyáš, 
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který doběhl jako devátý. Loňský vítěz Michal Nejedlý se pro zranění závodu 
nezúčastnil.  
 
Letošní Gulášpárty znamenala zpracování 60kg hovězího, 25kg zvěřiny a 25kg 
cibule. Výsledkem bylo 600 porcí guláše, po kterém se jen zaprášilo. 
Zájemci oblehli pultíky a pan starosta se svými pomocníky nestačili 
servírovat. Přátelská setkání, potřásání rukou s přáními všeho nejlepšího, 
úsměvy a sem tam i nějaká ta domácí slivovička, bujaré písně skupiny 
Návrat, to byla atmosféra posledního dne roku 2006. Děti se dočkaly  svých 
oblíbených pohádek promítaných na plátno zavěšené na zdi radnice a 
v závěru se všem rozzářily oči nad barevnou a blýskavou krásou ohňostroje. 
Pan starosta letos přispěl výborným starostenským gulášem i do Bohuslavic. 
V nově upravených prostorách Artmlýnu se v posledním dni roku sešla téměř 
stovka lidí. 
 
 

OBYVATELSTVO  
 
K datu 31. 12. 2006 bylo v Kyjově 11 970 obyvatel, z toho 6 038 žen a 
5932 mužů. Z tohoto počtu žije 640 obyvatel v Bohuslavicích (332 žen a 308 
mužů).  
Narodilo se 120 dětí, přistěhovalo 179 obyvatel, odstěhovalo 244 a zemřelo 
131. V roce 2006 bylo zrušeno 52 údajů o místu trvalého pobytu u občanů 
města Kyjova. 
 
 

Přehled o matričních událostech 
 
Narození   990    
Uzavřeno manželství     87 
Úmrtí   470 
Správní rozhodnutí – změna jména a příjmení       9 
Určení otcovství     77 
Žádosti o výpis z rejstříku trestů 1 435 
Žádosti o vystavení osvědčení o stát. občanství    150 
Rozvody      43 
Druhopisy matričních dokladů    881 
Osvědčení pro církevní sňatek      21 
Výměna matrik s cizinou-hlášení úmrtí cizince          3 
Ověřování matričních dokladů pro použití v cizině            9 
Vysvědčení o právní způsob. k uzavření manželství  2 
Prohlášení o volbě druhého jména        2 
 
Potvrzení ze SL      35 
Matriční doklady pro cizinu      25 
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V roce 2006 bylo vyřízeno a vydáno celkem 8 222 nových občanských 
průkazů. Bylo uloženo 395 blokových pokut za přestupky týkající se platnosti 
občanských průkazů. Bylo vyřízeno a vydáno 5 732 nových cestovních 
dokladů, z toho 5 346 ve lhůtě 30 dnů a 386 ve zkrácené lhůtě.  
 
Od 1. září došlo při zhotovování cestovních dokladů, tedy pasů, k významné 
změně. Bylo zahájeno vydávání pasů s biometrickými prvky. Prozatím byl 
uplatněn jen jeden prvek, a sice digitálně pořízená fotografie občana 
pořízená ve speciální kabince přímo na pracovišti výdeje pasů. Od roku 2008 
pak bude zaveden druhý biometrický prvek – otisk prstů.  
Na správních poplatcích bylo v letošním roce vybráno  770 900,- Kč. 

Zaměstnanost 
 
Ve správním obvodu kyjovské pobočky Úřadu práce bylo k 31. 12. 2006 
celkem 17 038 ekonomicky aktivních obyvatel. Evidovaných uchazečů o 
zaměstnání bylo 2 521, dosažitelných uchazečů o zaměstnání 2 395. Míra 
nezaměstnanosti k 31. 12. 2006 dosahovala 17,057%. V samotném  městě 
Kyjově bylo k tomuto datu 6 086 ekonomicky aktivních obyvatel, evidovaných 
uchazečů o zaměstnání 746, dosažitelných uchazečů o zaměstnání 709, míra 
nezaměstnanosti 11,65%.  Ve Stavěšicích, tradiční baště nezaměstnaných, 
byla míra nezaměstnanosti 28,058%, v Nechvalíně 25,749%, Hýslích 
24,224%.  Nejnižší míra nezaměstnanosti byla ve Strážovicích – 11,494%.  
Nejnižší nezaměstnanost v rámci okresu Hodonín byla v Blatničce  8,072%. 
 
 
 

POČASÍ 
 
Jak popsat počasí v letošním roce? Podle pečlivých záznamů pana Jiřího  
Wenzla činila průměrná roční teplota 10,5°C, což je oproti dlouhodobému 
průměru vyšší. V letech 1901 až 1950 byla průměrná teplota 9,2°C. 
 
Rok byl charakterizován mrazivým lednem, teplým jarem a velmi teplými 
měsíci červencem, říjnem, listopadem a prosincem. Roční srážky činily 540,2 
mm/m2, což přesně odpovídá ročnímu průměru, ovšem rozloženy byly velmi 
nerovnoměrně. Rok 2006 charakterizovalo velmi vlhké jaro, nedostatek 
srážek v červenci a na podzim. S množstvím sněhu, jaké bylo prvního ledna, 
jsme se naposledy potýkali v lednu roku 1987.  
 
Pojmy zima a rok se někdy těžko spojují, zejména v kronice, kde jsou zápisy 
za kalendářní rok. Přesto se pokusím přiblížit počasí v letošním roce nejenom 
jako statistiku.  
 
Začátkem ledna bylo tepleji, někdy i pršelo (hlavně v prvních lednových 
dnech), ale stačilo to jen na zledovatění odhrnutých sněhových valů přes 
den, v noci se vždy zase ochladilo a napadl další sníh. Chodci se brodili 
v mokré břečce, tvořily se velké rampouchy, těžké masy sněhu sjížděly ze 
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střech  a proto nebylo právě bezpečné chodit pod okapy. V dalších dnech 
pak již zamrzlo, sněhu stále připadávalo a nastal klasický problém, kam s 
ním. V sobotu 21. ledna se oteplilo, pršelo a druhého dne ráno  se přihnal 
mohutný severní vítr. V 7 hodin bylo -5°C, o hodinu později  -8°C a 
v poledne již -12°C.  V dalších dnech pak přišly mrazy vpravdě  třeskuté: 
v noci až -21°C, přes den pak kolem -15°C to vše doplněno neustávajícím 
severákem. Kdo nemusel, nevycházel, ale nepříjemná situace přinášela i 
humorné okamžiky. Na pustém a vylidněném náměstí, v mrazu a arktickém 
vichru, snad ve snaze pomoci promrzlému poutníkovi, komentovala dění 
hlasová informační a reklamní tabule, umístěná ve středu náměstí: „TEPLO 
KYJOV, DODÁVKA TEPLA DO VAŠICH DOMOVŮ!“ A když se v důsledku 
této podmanivé připomínky domova chodec rozhlížel, kudy je nejkratší cesta 
ke kýženému domovu, protože konstatoval, že má na sobě málo vrstev 
oblečení,  zazněl opět hromový hlas informačního panelu: „NAJDĚTE 
SPRÁVNÝ SMĚR!  FIRMA … VÁM DODÁ ODĚVY DÁMSKÉ I PÁNSKÉ!  
 
Mrazy trvaly až do konce ledna, takže jsme si na ně téměř zvykli. Když se 
oteplilo  na  –10°C, libovali jsme si: „Jó, to už je teplo!“ Mrzlo pak po celý 
únor, i když ne tak silně jako v lednu. 
 
Silničáři i pracovníci Ekoru museli být neustále v pohotovosti. Jejich činnost 
na místních komunikacích byla v letošní zimě totiž nejsledovanější. Občas se 
úklidová práce nepovedla, například když zaměstnanec firmy Falcon, která se 
starala o chodníky, zaujatý haldami sněhu a pověřený úklidem na náměstí, 
v hromadě sněhu přehlédl a pluhem rozbil několik velkých keramických 
květináčů s jehličnany u průchodu z náměstí k autobusovému nádraží. 
 
Zima vládla i v březnu.  12. března  navzdory touhám teplomilných lidí opět 
přišel mohutný severák, napadlo asi 15 cm sněhu a od pondělí 13. března 
zase mrzlo. V horských oblastech republiky bylo sněhu takové množství, že 
už nebylo kam odhrnovat, a automobily neměly kde parkovat.  
 
Zima se vzdala své vlády až o posledním březnovém víkendu. V neděli 26. 
března se dalo do vydatného deště, který rozpouštěl sníh, kde se dalo. 
Pondělní ráno pak bylo ve znamení husté mlhy typické spíše pro podzim – a 
odpoledne již bylo 20 stupňů nad nulou. Zbytky sněhu zkapalněly a lidé se už 
zase strachovali:  jen aby zase nebylo moc horko!  
 
Prudké oteplení a tání sněhu kombinované s vydatným deštěm způsobilo velké 
problémy. Vodní  toky se naplnily až po okraj,  někde bohužel i více. Kyjovka 
byla plná proudící kalné vody a přidávala vrásky všem, kdo bydleli blízko 
jejího toku. Voda ve snaze mít putování co nejdříve za sebou  břehy 
potrhala, ale do vylití přece jen nějaký ten metr zbýval, takže jsme 
v Kyjově mohli být v klidu. To v jiných částech naší republiky takové štěstí 
neměli,  záplavy páchaly škody na mnoha místech  v Čechách i na Moravě. 
Počasí pak bylo až do poloviny dubna stále chladné a na horách se stále 
ještě lyžovalo.  
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Od poloviny měsíce dubna se již konečně vše začalo probouzet a rozkvétat. 
Zlatý déšť, ohlašovatel definitivního jara, rozkvetl kolem 15. dubna. 
Pranostika sice praví, že na sv. Řehoře je líný sedlák, který neoře, ale letos 
na Řehoře bylo vše ještě pod sněhem, takže i ten nejpilnější sedlák se mohl 
jedině dívat z okna na zasněžené lány. Když sníh roztál, bylo ještě  potřeba 
vyčkat, až voda na polích vsákne. Na mnoha místech zůstávala jezera. Dvě 
taková ležela za Bohuslavicemi podle železniční trati směrem na Brno ještě 
koncem května.  
 
Další „piruety“ počasí pokračovaly. Po chladné první polovině června, kdy 
muselo být zrušeno i promítání filmů v letním kině,  přišel tropický červenec 
s teplotami vysoko nad 30oC, v noci nad 20oC. Vedra se dala nejlépe snášet 
snad jen na koupališti v ponoření do chladivé vody.  „Útrapy“ letošní zimy 
byly vyšším instancím prominuty a věčný nespokojenec Člověk promluvil ústy 
starší ženy, která povídala své kamarádce: „Já už bych chtěla, aby aj 
trochu nasněžilo!“ V době od září do konce října pak následovala 
meteorologická pohoda – teploty byly mírné, vlahé, ovšem i po ochlazení byly 
až do konce roku nadprůměrné a trval nedostatek srážek.  
 
 

VOLBY 
 

Volby do Parlamentu České republiky 
 
Ve dnech 2. a 3. června 2006 se konaly volby do Poslanecké sněmovny 
Parlamentu České republiky. V Kyjově se zúčastnilo 6 717 voličů z 10 060 
oprávněných, to znamená  účast 66,77%.  Nejvíce hlasů, 2273, tj. 33,83% 
z platných hlasů dostala  Česká strana sociálně demokratická, druhá 
Občanská demokratická strana obdržela 2106 hlasů, tj. 31,35%, třetí byla 
Komunistická strana Čech a Moravy s 1009 hlasy (15,02%). Křesťanská 
demokratická unie – Česká strana lidová obdržela 629 hlasů, tj. 9,36%  a 
Strana zelených 425 hlasů, tj. 6,32%. Žádná ze zbývajících sedmnácti 
volebních stran nepřekročila  1%.   Nejméně  hlasů, a to dva, získala  
strana  4 vize.  V Jihomoravském kraji kandidovalo 22 stran. 
 
 

Volby do zastupitelstva obce  
 
Na podzim, 20. a 21. října se konaly volby do zastupitelstva obce. V Kyjově 
bylo zaregistrováno šest volebních stran, tj. o čtyři méně než v roce 2002. 
K urnám přišlo 4 697 voličů (47,93%).  Vítězem voleb se stejně jako 
v předchozích volbách stala s velkou převahou Sedmadvacítka nezávislých 
ziskem 11 mandátů (37,3%). Dále Občanská demokratická strana 4 mandáty, 
Komunistická strana Čech a Moravy 4, Křesťanská demokratická unie-Česká 
strana lidová 3, Česká strana sociálně demokratická 3 a Sdružení občanů 
Kyjova 2 mandáty. 



25 

 

 

 Kronika města Kyjova  

2005 

 

 

ŽIVOT NA RADNICI  
 
 
K 31. 12. 2006 měl městský úřad 144 zaměstnanců včetně 17 městských 
strážníků.  
 

Zasedání zastupitelstva 7. 3. 2006 
 
Na tomto zasedání bylo rozhodnuto o prodeji pozemků včetně objektů haly 
na Brandlově ulici firmě Reinvest Corporation, a to za cenu 10 milionů Kč, a 
dále o poskytnutí dotací občanským sdružením, humanitárním organizacím a 
jiným fyzickým osobám.  
 
Zastupitelstvo města udělilo čestné občanství Jaromíru Nečasovi, který se  
jako hudební redaktor v Českém rozhlasu Brno výrazně podílel na propagaci a 
rozvoji folklórního hnutí na Moravě. Patřil k zakladatelům Brněnského 
rozhlasového orchestru lidových nástrojů, připravoval množství rozhlasových 
pořadů s hudebně-folklórní tématikou, od 60. let se každoročně podílel  na 
přípravě  Mezinárodního folklórního festivalu ve Strážnici. Připravil k vydání 
desítky dlouhohrajících desek a hudebních nosičů s lidovou hudbou. 
 
Zastupitelstvo rovněž rozhodlo o prodeji městských hájenek v Moravanech a 
ve Vřesovicích do vlastnictví nájemců lesa, tj. ing. Prokeše a V. Chromého. 
 
 

Zasedání zastupitelstva 6. 6. 2006  
 
Zastupitelstvo rozhodlo o koupi Domu kultury, který byl doposud ve 
vlastnictví Odborového svazu KOVO Šroubárna Kyjov. Z celkové ceny 23 mil. 
Kč bude v letošním roce uhrazena část kupní ceny ve výši 10 mil. Kč, 
v letech 2007-2014 bude ročně uhrazen 1,5 mil. Kč a v roce 2015 zbývající 
1 mil. Kč.    
Dále Zastupitelstvo rozhodlo o přijetí daru – budovy od občanského sdružení 
TJ Jiskra Kyjov. Dalším významným bodem jednání  bylo vybudování zázemí 
na stadionu pro všechny, kdo tam tráví čas, tedy pro fotbalisty, 
basketbalisty, atlety, školy aj.  
 
Jednalo se i o motocyklových závodech. Byly stanoveny podmínky, za nichž 
se mohou v tomto roce závody konat s tím, že od příštího roku se pojede po 
trati mimo město. Pro letošní rok byla podmínkou redukce počtu kubatur i kol 
u jednotlivých tříd, zařazení nejméně tří 25 minutových přestávek během 
závodu a jasné vymezení odpovědnosti a bezpečnosti.  
 
Zastupitelstvo schválilo závěrečný účet města za rok 2005 a celoroční 
hospodaření města. Jako další bod byly projednávány investiční akce: 
Základní škola Újezd - výměna oken a zateplení budovy,  rekonstrukce 
hřiště, výstavba zázemí na stadionu, výstavba Domu pro matky v tísni na 



26 

 

 

 Kronika města Kyjova  

2005 

 

 

Brandlově ulici, a kanalizace v Bohuslavicích.  Byla schválena nová zřizovací 
listina příspěvkové organizace Centrum sociálních služeb Kyjov, doposud 
známá pod názvem Pečovatelská služba.  
                                                                                         
Fotbalovému klubu VMG Kyjov byla schválena dotace ve výši 300 000,- Kč a 
v souvislosti s koupí nového požárního vozu byla vydána zřizovací listina 
Spolku dobrovolných hasičů.  
 
Pro volební období 2006 - 2010 bude mít kyjovské zastupitelstvo 27 členů. 
 
Na schůzi byl dán prostor připomínkám občanů. Ti navrhovali, aby v sobotu a 
v neděli městská doprava jela ve 14 hodin do nemocnice a v 16 hodin zpět, 
aby se starší občané mohli svézt na návštěvy svých hospitalizovaných 
příbuzných. Na přetřes přišla situace u Základní umělecké školy. Na rohu 
Jungmannovy ulice se  špatně přechází silnice, občané navrhovali zřídit  
přechod. Ten tam však nemůže být, protože místo je nepřehledné.  
Další připomínkou  bylo vjíždění automobilů  do Zlaté uličky, řešením by 
mohlo být zřízení  zábran. Hovořilo se též  o instalaci tří ukazatelů rychlosti  
na Svatoborské, Nětčické a Brandlově ulici.   
 
Po celou dobu jednání vládl mezi zastupiteli rozruch, protože se zkoušelo  
ozvučení a elektronický hlasovací systém. Zástupce předvádějící firmy 
vysvětlil, jak se s čím má zacházet, na stolech stály mikrofony a v čele 
velký monitor, na kterém se zobrazovalo jméno hovořícího. Při hlasování byl 
okamžitě znám výsledek hlasování i jak kdo hlasoval.  Zastupitelé dostali 
čipové karty a učili se mačkáním tlačítka přihlašovat, mluvit do mikrofonu a 
při jakémkoliv opuštění místnosti odhlašovat. Zasedací místností se nesl údiv, 
občas zmatek, smích, ale i pochvaly. 
 
 

Zasedání zastupitelstva 5. 9. 2006   
 
Zastupitelstvo rozhodlo o poskytnutí příspěvku ve výši 100 000,- Kč oddílu 
basketbalu TJ JISKRA Kyjov na podporu činností mládežnických družstev 
basketbalu, o uzavření smlouvy o přijetí úvěru ve výši 20 000 000,- Kč u 
Komerční banky, jehož doba splatnosti je 4 roky. Úvěr byl použit na 
investiční akce města schválené v rozpočtu roku 2006, tedy na výměnu oken,  
zateplení a rekonstrukci hřiště školy Újezd, vybudování nových altánů 
v městských lesích, azylový dům pro matky v tísni na Brandlově ulici a 
výstavbu kanalizace v Bohuslavicích.  
 
Dále Zastupitelstvo rozhodlo o uzavření Dohody o podpoře činností 
směřujících k rozvoji cestovního ruchu. Tato dohoda je uzavírána každoročně 
mezi Kyjovem, Hodonínem, Veselím nad Moravou, Čejkovicemi a Strážnicí, 
které se společně prezentují v rámci regionu Slovácko. Město Kyjov přispívá 
60 tisíci korunami.  
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Mgr. František Lukl byl jmenován členem dozorčí rady Nemocnice Kyjov. 
 
 
 

Zasedání zastupitelstva 7. 11. 2006  
(ustavující) 

 
Členové nového zastupitelstva města: 
 
Mgr. Jana Bartošíková Sedmadvacítka nezávislých 
Ing. Jiří Bayer  Občanská demokratická strana 
Ing. Pavel Berka KDU-ČSL 
Mgr. Jiří Búřil ČSSD 
Ing. Pavel Celý KDU-ČSL 
Tomáš Eysselt Sedmadvacítka nezávislých 
MUDr. Jan Felsinger Sedmadvacítka nezávislých 
Kamil Filípek Občanská demokratická strana 
Ing. Jiří Frolec ČSSD 
MUDr. Petr Hudeček Sedmadvacítka nezávislých 
PaedDr. Miroslav Hula Občanská demokratická strana 
Jiří Klajn KSČM 
MUDr. Petr Kolman Sedmadvacítka nezávislých 
František Kouřil KDU-ČSL 
Mgr. Danuše Křiváková ČSSD 
Antonín Kuchař Sedmadvacítka nezávislých 
Ing. Jan Letocha Sedmadvacítka nezávislých 
Ing. Václav Lukáš KSČM 
Mgr. František Lukl Sedmadvacítka nezávislých 
Mgr. Iva Malcová Sedmadvacítka nezávislých 
Mgr. Dana Mezihoráková Občanská demokratická strana 
Mgr. Ivo Pojezný KSČM 
Ing. Antonín Rajda KSČM 
Ing. František Slabák Sdružení občanů Kyjova 
Ing. Ladislav Šimeček Sedmadvacítka nezávislých 
Ing. Jaroslava Švarcová Sedmadvacítka nezávislých 
MUDr. Vlastimil Valenta Sdružení občanů Kyjova  
  
 
 
Členové finančního výboru: 
 
František Kouřil  
Ing. Ladislav Šimeček 
Ing. Jiří Bayer 
Ing. Jiří Frolec 
MUDr. Petr Hudeček 
Ing. Václav Lukáš 
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Ing. František Slabák 
 
 
Členové kontrolního výboru: 
 
Ing. Antonín Rajda 
Mgr. Danuše Křiváková 
Kamil Filípek 
Zdeněk Hofman 
Jiří Klajn 
Mgr. Tomáš Langášek LL.M.  
Ing. František Svršek CSc. 
MUDr. Vlastimil Valenta 
Ing. Josef Vašulka 
 
 
Na tomto ustavujícím zasedání byli do devítičlenné Rady města zvoleni 
zastupitelé:    
 
Ing. Pavel Berka    KDU-ČSL  
PaedDr. Miroslav Hula Občanská demokratická strana 
Mgr. František Lukl Sedmadvacítka nezávislých 
Antonín Kuchař Sedmadvacítka nezávislých  
Tomáš Eysselt Sedmadvacítka nezávislých 
Kamil Filípek Občanská demokratická strana 
MUDr. Petr Hudeček Sedmadvacítka nezávislých 
Ing. Jan Letocha Sedmadvacítka nezávislých 
MUDr. Vlastimil Valenta Sdružení občanů Kyjova  
 
Starostou města byl zvolen Mgr. František Lukl, uvolněným místostarostou 
Antonín Kuchař a neuvolněným místostarostou PaedDr. Miroslav  Hula. 
 
Zastupitelstvo  souhlasilo s účelovým určením dotace od Ministerstva kultury 
ČR ve výši 200 000,- Kč a rozhodlo o poskytnutí dotace 300 000,- Kč 
z rozpočtu města pro Římskokatolickou farnost Kyjov. Obě částky byly 
poskytnuty na financování opravy střechy kostela Nanebevzetí Panny Marie, 
který je kulturní památkou.  Zastupitelstvo rovněž rozhodlo o poskytnutí 
bezúročné půjčky 210 000,- Kč pro OS KROK se lhůtou splatnosti na 1 rok.  
 
 

Zasedání zastupitelstva 18. 12. 2006 
 
Byl schválen rozpočet na rok 2007, a to příjmy ve výši 340 999 400 Kč, 
výdaje 357 910 100 Kč. Mezi nejvýznamnější položky rozpočtu patřilo 
zasíťování průmyslové zóny Jih, kanalizace v Bohuslavicích, rekonstrukce a 
přístavba zázemí na stadionu, projektová dokumentace a splátka Domu 
kultury.  
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Byla vydána Pravidla pro poskytování dotací z rozpočtu města v r. 2007.  Na 
dotace se počítalo s částkou 1,5 milionu Kč. 
Zastupitelstvo  rozhodlo o změnách v úpravě poplatků ze psů: držitelům psů 
bude nyní poskytnuta nepřenosná evidenční známka. Dále bylo rozhodnuto o  
zavedení paušálních sazeb poplatků za užívání veřejného prostranství a 
zvýšení poplatku za svoz komunálního odpadu.  
 
Dlouhá a bouřlivá diskuse vypukla opět mezi příznivci a odpůrci motocyklových 
závodů. Nové zastupitelstvo posléze revokovalo své usnesení z 6. června 
2006 a rozhodlo o udělení souhlasu s pořádáním silničních motocyklových 
závodů Kyjovský okruh 2007 v tradiční trase, tj. v ulicích města.  
 
Mistostarosta města Kyjova Antonín Kuchař byl pověřen řízením Městské 
policie Kyjov. 
 
 

Hospodářská správa města 
 
Jako obvykle probíhal pravidelný úklid městských komunikací a veřejných 
prostranství. Kromě strojního čištění uklízely město i osoby ve výkonu trestu 
obecně prospěšných prací a brigádníci pracující pro Město Kyjov přes Úřad 
práce. V parku zajišťovalo úklid již tradičně občanské sdružení KROK. Nutno 
na tomto místě zaznamenat zvyšující se nezájem občanů o pomoc při úklidu 
prostranství v okolí svého bydliště, a když se k tomu přidá fakt, že nárůst 
znečištění veřejných  ploch je rok od roku větší, pak je nutno se zamyslet, 
proč se tak děje. Poletující igelitové sáčky, plastové lahve povalující se na 
všemožných místech, nedopalky,  papíry i papírky všech druhů i velikostí, 
v parku na keři kus staré záclony, v zeleni vedle schodů z Klvaňovy ulice ke 
sklepům bývá naházeno tolik nepořádku, až je leckdy nepříjemné tudy 
procházet.  Jednoho dne byla dokonce po ránu viděna  popelnice, 
samozřejmě plná, vhozená do Kyjovky a  také se našla v Kyjovce u koupaliště 
ulomená dopravní značka. Co k tomu říci víc? Pro dodání optimismu dodávám, 
že popelnice byla v Kyjovce jen jeden den, poletující nepořádek odletěl do 
koutů, kde nebyl tak na očích a povalující se plastové láhve zapadly někam, 
odkud je za tisíc let archeologové vysvobodí. Budou pak hovořit o kultuře 
plastové, nebo přemítat, k jakým náboženským rituálům tyto předměty 
sloužily. 
 
V letošním roce byla zrušena některá nevyužívaná dětská pískoviště a ve 
zbývajících byl vyměněn písek. Proběhla výstavba dětského hřiště na sídlišti 
U Vodojemu, na hřišti v parku byly položeny nové dopadové plochy pod 
skluzavku a houpačky.  
 
Veřejné osvětlení bylo po celý rok udržováno, byla provedena výstavba 
osvětlení na sídlišti Klínky a zrekonstruováno osvětlení v části sídliště Za 
Stadionem. Během roku velký vítr nebo havárie vozidel poškodily pět sloupů 
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veřejného osvětlení a dva sloupy světelné signalizace. Na místních 
komunikacích se po dlouhé zimě opravovalo mnoho výtluků, obnovovalo se 
vodorovné i svislé značení místních komunikací, dále drobné opravy a 
předlažby chodníků.  
 
Rozsáhlejšími akcemi byly rekonstrukce chodníků na Seifertově náměstí, 
sídlišti M. Švabinského a ulici Dr. Joklíka, a oprava vozovky na sídlišti U 
Vodojemu. Dále byly provedeny lokální opravy chodníků v ulici Mezivodí, 
Nádražní, Havlíčkova, Dvořákova. Byly čištěny a rekonstruovány dešťové 
vpusti, opraveny vozovky na ul. Janáčkova, v Polámaných, U Vodojemu a 
parkoviště u kina Panorama apod. 
 
 

Finanční hospodaření města 
 
 
Rozpočet města na rok 2006 byl schválen zastupitelstvem dne 20. 12. 2005 
ve výši 330 677,9 tisíc Kč. V průběhu roku se rozpočet zvýšil o rozpočtová 
opatření celkem ve výši 42 805,7 tisíc Kč. K 31. 12. 20006 dosáhl upravený 
rozpočet výše 373 483,6 tisíc Kč. Příjmová část rozpočtu byla splněna na 
100,52% částkou 341 967,5 tisíc Kč a výdajová část byla čerpána na 
93,68%, což znamenalo 331 115,8 tisíc Kč. Zůstatek finančních prostředků 
na závěrečném účtu činil 19 273 181,38 Kč.  
 
V roce 2006 byla uzavřena úvěrová smlouva na přijetí úvěru ve výši 20 000 
tis. Kč. Tento investiční úvěr se splatností na čtyři roky byl poskytnut 
Komerční bankou na investiční akce schválené v rozpočtu roku 2006. Závazný 
souhrnný finanční vztah státního rozpočtu k rozpočtům obcí na rok 2006 
činil: příspěvek na výkon státní správy 34 337,1 tisíc Kč, příspěvek na 
školství 2 329,7 tis. Kč a dotace na dávky sociální péče 110 012 tisíc Kč.  
 
K nejdůležitějším investičním akcím ve výdajové části rozpočtu  patřila letos 
rekonstrukce základní školy Újezd ve výši 20 248 tis. Kč, zbudování nového 
hřiště ve stejné škole ve výši 4 412 000 tis. Kč, koupě Domu kultury ve výši 
první splátky 10 000 tis. Kč a dokončení bytů se sociálním určením na ulici 
Brandlově čp. 127 ve výši 5 949 tis. Kč. Dotace v roce 2006 byly přiděleny 
z rozpočtu Jihomoravského kraje na lékařskou službu první pomoci, na 
odkanalizování obce Bohuslavice, lisovací kontejnery, mostovou silniční váhu 
apod. Ze státního rozpočtu pak město obdrželo dotace na rekonstrukci 
Základní školy Újezd ve výši 14 900 tis. Kč a dotace na výstavbu bytů se 
sociálním určením na ul. Brandlově ve výši Kč 1 925 tisíc. 
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Vybrané příjmy města v roce 2006 

 

daň z příjmů fyzických osob ze  

                     závislé činnosti 21 405 645 

daň z příjmů fyz. osob ze samost. 

výdělečné činnosti 9 590 095 

daň z příjmů právnických osob  23 234 491 

daň z přidané hodnoty 37 124 518 

daň z nemovitostí 6 746 504 

poplatky za likvidaci komunálního   

odpadu 4 444 727 

poplatek ze psů 248 244 

popl. za užívání veř. prostranství 246 238 

popl. za provozovaný výherní hrací  

přístroj 1 707 318 

správní poplatky 10 212 645 

příjmy za stolkový prodej 53 970 

příjmy z parkovacích automatů 3 332 214 

příjmy za pronájem hrob. míst 278 654 

příjmy za pult centrální ochrany 368 205 

zisk z lesů + honitba 1 200 178 

příjmy z pronájmu pozemků 492 865 

příjmy z pronájmu nebyt. prostor 4 154 722 

příjmy z pronájmu nemovitostí   

EKORU a kompostárny 2 713 200 

příjmy z pronájmu Peč. služba 748 805 

přijaté sankční platby - dopravní  

přestupky 1 012 850 

přijaté sankční platby - pokuty   

vybrané městskou policií, pokutové bloky a  

parkovací automaty 462 900 

přij. pokuty vybrané přestupkovou  

komisí 87 900 
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přij. sankční platby - živ. prostř. 158 300 

přijaté sankční platby - občanské   

průkazy a pasy 58 800 

přeplatek el. za veřejné osvětlení 33 801 

příjmy z prodeje pozemků 1 260 496 

příjem z prodeje hájenky -   

správce Chromý 650 000 

příjem z prodeje hájenky -   

správce Prokeš 620 000 

příjmy z prodeje ostatních   

nemovitostí - WIKY, EKOR 8 600 000 

příjmy z prodeje požárního vozu 100 000 

příjmy z prodeje vybavení KTV  247 433 
 
 
 

Vybrané výdaje města v roce 2006 
 

výstroj strážníci a psovodi 122 985 

pohonné hmoty a maziva 146 799 

odměny zastupitelům , členům výborů 2 275 040 

exekutor 2 498 

osvětlení atletické dráhy 184 723 

doprava -  plavecký bazén Ratiškovice 25 280 

ZŠ Dr. Joklíka, úprava povrchu hřiště 227 209 

knihovna - bezbariérové WC, investiční dotace 80 000 

knihovna - ventily, investiční dotace 391 128 

nájemné MKS 241 274 

studená voda - stadion 70 834 

plyn - městský stadion 167 033 

elektřina - městský stadion  84 939 

opravy a udržování - městský  stadion 151 351 

rekonstrukce tělocvičny DDM 218 800 

krmivo pro psy 10 174 
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odchyt psů, náklady útulku 43 305 

plošná deratizace 243 855 

městské lesy - cesty 124 003 

označníky 48 195 

altány 149 940 

opravy místních komunikací 2 662 383 

nákup služeb - očista města 2 209 526 

výdaje na dopravní územní obslužnost 1 300 000 

opravy - chodníky, parkoviště,   

           cyklistické stezky 2 115 411 

opravy a udržování dopravních značení 74 690 

údržba Kyjovky 50 760 

provoz sběrného dvora - nákup inventáře 25 819 

provoz sběrného dvora - služby 625 406 

uložení odpadů na skládku Těmice 1 043 140 

nákup služeb - odvoz odpadů od občanů 4 286 219 

jarní úklid města 27 573 

likvidace organického odpadu kompostárna 332 181 

likvidace černých skládek  329 404 

monitoring podzem. vod skládky Nětčice 76 477 

výsadba nové zeleně 558 959 

údržba městské zeleně 4 405 812 

kabelová televize 68 544 

kabelová televize 1 004 955 

Kyjovské noviny 425 499 

první občánek města Kyjova 10 000 

poštovné 2 462 817 

  

odborný lesní hospodář 366 243 

výsadba melioračních dřevin 81 750 

údržba registrovaných významných   

                     krajinných prvků 198 095 

příspěvky pěstounům 59 391 
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věcné dary pro děti v dětském domově 4 975 

informační centrum Svatoborská 26 1 251 551 

studená voda koupaliště Kyjov 379 276 

opravy a udržování koupaliště Kyjov 353 442 

koupaliště Kyjov - rekonstr. II. etapa 1 883 770 

studená voda koupaliště Bohuslavice 91 034 

el. energie koupaliště Bohuslavice 175 926 

opravy a udrž. koupaliště Bohuslavice 34 365 

volby - služby, pohonné hm., materiál,  

         nájem, odměny aj.  504 594 

věcné dary     186 027 

pohoštění 374 736 
 
 

Investiční akce v roce 2006 
 
Z investičních akcí započatých v roce 2005 bylo dokončeno rozšíření 
kanalizačního systému města v lokalitě „Traktorka“, dostavěny byty se 
sociálním určením na ulici Brandlova, dokončen chodník k průmyslové zóně 
„Traktorka“. Zahájena a dokončena byla rekonstrukce budovy a hřiště 
základní školy Újezd, zpevněny plochy na hřbitově v Bohuslavicích, 
vybudováno informační centrum na Svatoborské ulici, vodovodní přípojky na 
městském stadionu, na jaře provedena druhá etapa rekonstrukce koupaliště a 
vybudován teplovodní přivaděč pro bytový dům č. 1248 a 1249 
v Jungmannově ulici. Zahájeny byly investiční akce odkanalizování obce 
Bohuslavice, šatny pro kopanou u hřiště na ul. Mlýnská a rekonstrukce a 
výstavba zázemí městského stadionu. Mimo tyto investiční akce byly 
zajišťovány běžné opravy objektů v majetku města, např. chaty na 
Kameňáku, dále provoz koupališť a hřbitovů. 
  
 

Byty se sociálním určením 
 
Dům na Brandlově ulici nemohl být dostatečně využíván kvůli špatnému stavu.  
Protože se stala nutností potřeba mít k dispozici byty pro sociálně slabší 
občany, přistoupilo město k rekonstrukci tohoto objektu a vybudovalo v něm 
sedm bytů. Z nich šest je o velikosti 2+kk a jeden o velikosti 1+kk. 
V přízemí je přechodné bydlení pro matky v tísni sestávající ze tří místností 
se společnou kuchyní a sociálním zařízením.  
 
Celkové náklady na rekonstrukci domu činily 7 490 000 Kč, rekonstrukce 
obsahovala i výměnu oken, zateplení fasády, novou střechu, vnitřní rozvody, 
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podlahy. Přistaveno bylo schodiště a přípojka inženýrských sítí.  Projektovou 
dokumentaci zpracoval Ing. Antonín Sabáček z Kostelce, dodavatelem stavby 
byla firma FALCON, Kyjov. Ministerstvo pro místní rozvoj České republiky  
poskytlo na výstavbu dotaci 3,850 tis. Kč, tj. 550 tis. Kč na jednu bytovou 
jednotku. 
 

Kanalizace v Bohuslavicích 
 
Bohuslavice jsou poslední místní částí města Kyjova, kde byly doposud 
splašky nekontrolovaně  vypouštěny do Kyjovky. Snaha o řešení této situace 
se již patnáct let protahovala, až nakonec po mnoha předcházejících 
jednáních i žádostech bylo konečně letos možno začít s dílem. Nelehká 
jednání s vlastníky půdy byla snad nejsložitější fází akce a trvala téměř rok, 
protože na dotčené pozemky muselo být zřízeno věcné břemeno. V letošním 
roce konečně bylo vše zajištěno, vydáno  stavební povolení a podepsána 
smlouva s firmou MSO servis, spol. s r.o., Kyjov. Pak už nic nebránilo v 
zahájení práce, nejdříve na okraji obce v blízkosti fotbalového hřiště.  
 
 

Rekonstrukce budovy základní školy Újezd 
 
Práce na budově z roku 1953 se týkaly výměny všech oken a dveří 
s výjimkou hlavního vstupu a přístavby z r. 1985, v níž je školní jídelna. 
Zateplení se dělalo polystyrenem o tloušťce  10 cm. Byly vyměněny i všechny 
parapety, oplechovány atiky a římsy, vyměněny střešní svody a opraveny 
ostatní zámečnické prvky. Částečně byly opraveny izolace střech a nově 
vydlážděny balkony. Vyměněny byly i původní sokly.  
 
Vítězem výběrového řízení na stavbu byla společnost Stavoservis Kyjov, spol. 
s r.o. Tato firma nabídla cenu o dva miliony korun nižší, než se původně 
plánovalo. Ušetřené finance pak mohly být použity na rekonstrukci školního 
hřiště. Ministerstvo financí  poskytlo na rekonstrukci účelovou dotaci ve výši 
14,9 mil. Kč, zbytek nákladů hradilo město ze svých prostředků.  
 
Práce na budově byly naplánovány a provedeny během letních prázdnin, aby 
děti mohly bez problémů 4. září nastoupit do školy. Začátek školního roku 
proběhl netypicky: v podnělí 4. září byli žáci slavnostně přivítáni v prázdných 
třídách a teprve od úterka se začal stěhovat nábytek a zařízení do tříd. 
Dělníci už pracovali jen na severní straně budovy, kam  jsou situovány školní 
chodby a výuka žáků na jižní straně budovy tak nebyla ničím rušena. Práce 
byly definitivně ukončeny 20. září 2006. Následujícího dne byla škola 
oficiálně předána do užívání. 
Kromě výměny oken a zateplení získala na kráse i dolní tělocvična. Podlaha 
dostala nový protiskluzový nátěr, stěny byly obloženy a instalováno nové 
osvětlení. V dalších dnech pokračovaly práce rekonstrukcí dolního hřiště. 
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Koupaliště 
 
Na jaře byla provedena druhá etapa rekonstrukce technologické části 
koupaliště v Kyjově. Rekonstrukce se týkala rozvodů v areálu koupaliště, a 
to jak přívodní cirkulační vody k jednotlivým bazénům, tak i k brodítkům a 
sprchám, dále pak nového potrubí pro odvod vody z bazénů ze dna i 
z přelivných žlábků. Obnovena byla stávající akumulační jímka. Současně byly 
provedeny i rozvody v jednotlivých bazénech, aby byla zaručena odpovídající 
obměna vody. Celkové náklady rekonstrukce byly 1,8 mil. Kč. 
 

Rozvody tepla 
 
Další investiční akcí bylo rozšíření sekundárních rozvodů tepla pro bytové 
domy č. p. 1248 a 1249 na Jungmannově ulici. Vlastníci těchto domů 
požádali o napojení na centrální zásobování teplem, protože  jejich stávající 
kotelna byla již v nevyhovujícím technickém stavu. Náklady dosáhly výše  
0,5 mil. Kč.  
 

Vodovodní přípojky na městském stadionu 
 
Při přípravě výstavby nového zázemí v areálu stadionu vyvstala potřeba 
vyššího odběru vody a současně byl zjištěn havarijní stav rozvodů vody. 
Z těchto důvodů byla nákladem 400 000 Kč vybudována nová vodovodní 
přípojka a provedeno její rozdělení na část v majetku města a na část 
v majetku TJ Jiskra Kyjov.   
 
 

Městská policie 
 
V letošním roce přijala městská policie 1 217 oznámení.  Občané 
upozorňovali a oznamovali strážníkům narušování veřejného pořádku a 
občanského soužití, páchání trestné činnosti, ale také se obraceli  na 
strážníky se žádostmi o radu nebo pomoc při řešení osobních a rodinných 
problémů. Strážníci jsou podle zákona povinni v rozsahu svých úkolů 
požadovanou pomoc poskytnout. V roce 2006 bylo zjištěno a projednáno 16 
přestupků, které byly vyřešeny na místě v blokovém řízení nebo oznámeny 
správnímu orgánu, dále bylo na úseku dodržování obecně závazných právních 
předpisů zjištěno a projednáno 108 přestupků. Strážníci provedli 104 
preventivní kontrolní akce zaměřené na dodržování zákazu podávání 
alkoholických nápojů osobám mladším 18-ti let a zjistili 32 přestupků, kdy 
obsluha podniku prodala alkohol mladistvým osobám.  
 
Dopravních přestupků bylo zjištěno 2 921, nasazeno 2 115 „botiček“ na 
vozidla, která parkovala na nevhodných místech. 259 řidičů bylo přistiženo 
při vyšší než povolené rychlosti, z toho bylo Policií České republiky na místě 
vyřešeno 92 přestupků. 136 přestupků předala městská policie k dořešení 
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správnímu orgánu odboru dopravy MěÚ Kyjov. Od 1. 7. 2006 strážníci 
městské policie vyřešili na místě 31 přestupků v blokovém řízení.  
 
Pokud se týká udržení veřejného pořádku, setkávali se strážníci ponejvíce 
s rušením nočního klidu, znečišťováním a záborem veřejného prostranství, 
zakládáním skládek nebo odkládáním odpadů mimo vyhrazená místa, a 
vzbuzováním veřejného pohoršení. Důležitý pro práci strážníků je kamerový 
systém, který byl pomocníkem při zjištění 123 přestupků.  Letošních 
projednávaných 59 přestupků na úseku majetku znamenalo většinou krádeže 
zboží v obchodech a supermarketech.  
 
Když tedy činnost městské policie shrneme, představoval rok 2006 celkem   
3 292 přestupků. Domluvou jich bylo řešeno 713 a na pokutách bylo vybráno 
509 000,- Kč.  
 
Na místních komunikacích a veřejných plochách bylo zaevidováno 33 vozidel 
nezpůsobilých provozu na silnici.  Co se dělá s těmito „památníky“? Za stěrač 
se majiteli dá upozornění na povinnost vozidlo odstranit ve lhůtě dvou měsíců, 
což učinilo 26 „hříšníků“, jedno vozidlo bylo odvezeno vacenovickou firmou 
Šmelc do šrotu. Majitelé zbylých šesti vraků měli lhůtu přecházející do roku 
2007. 
 
Letošních 63 oznámení se týkalo volně pobíhajících psů. Odchyceno jich bylo 
38, z toho 22 psů bylo po zjištění předáno majiteli, 16 psů bylo odvezeno do 
psího útulku v Hodoníně a 25 psů se strážníkům nepodařilo chytit.  
 
Z konkrétních událostí snad ještě mohu uvést případ, kdy strážníci přistihli 
v parku u školy Újezd dva podezřelé mladíky. O „čistotě“ jejich úmyslů 
svědčil  fakt, že se před uniformami dali na útěk. Z jednoho hocha se 
vyklubal útěkář z diagnostického ústavu, z druhého pak vandal, který 
sprejovými barvami poškodil  renesanční sgrafitové výzdoby budovy muzea a 
památkově chráněné kaple sv. Josefa. Dalším dopadeným výlupkem byl 
mladík, který na hřišti v Jurovského ulici nejenže kouřil marihuanu, ale navíc 
ji dal i třináctileté dívce a proto byl předán Policii České republiky.  
 
Raritou (doufejme) bylo odchycení více než metr dlouhé užovky červené v 
budově vlakového nádraží.  Užovka putovala do pytle a byla převezena do 
hodonínské ZOO. Jak tvrdí zaměstnanci kyjovského nádraží, takový nález 
není ničím hrozným. V nádražní budově prý bydlí dobře ukrytá tarantule, 
která rovněž nějakému „chovateli-převozníkovi“ unikla.   
Máte zájem ještě o nějakou zajímavost z práce městských policistů? Pak 
přidám honění, lákání a následné přivedení statného pašíka, který se vydal 
na procházku do Polámaných. Je vidět, že městští strážníci jsou muži, kteří 
si vědí rady se vším.  
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Informační centrum 
 
Informační centrum, které doposud provozovalo Kyjovské Slovácko v pohybu, 
převzalo město Kyjov pod svoji hlavičku. Od října je město i vydavatelem 
informační tiskoviny známé pod názvem Kam v Kyjově, nyní s podtitulem 
Měsíčník společenského dění.  
 
Informační centrum poskytuje informace o turistických trasách a 
zajímavostech, dopravním spojení, ubytovacích, stravovacích službách, 
směnárnách, obchodech, kulturních a sportovních akcích apod. Jsou zde 
k prodeji mapy, průvodci, pohlednice, brožury, knihy, upomínkové předměty, 
vstupenky na kulturní akce a do budoucna se uvažuje o průvodcovských 
službách. 
 

Kyjovské noviny 
 
Na základě rozhodnutí Rady města Kyjova je od počátku tohoto roku 
vydavatelem Kyjovských novin město Kyjov. Noviny vyhotovuje společnost 
J.D.Production, s.r.o., která je také tvůrcem televizního Kyjovského 
týdeníku. Smlouva o dílo byla s touto společností uzavřena po výběrovém 
řízení na dobu jednoho roku. Cena za provedení je 468 050,- Kč. Největší 
změnou, které si čtenář všimnul, byla změna vzhledu novin: snímky jsou nyní 
barevné a papír je  kvalitnější. Náklad 5 200 výtisků je zdarma distribuován 
všem kyjovským domácnostem.  Od tohoto systému si radní slibují lepší 
informovanost občanů o dění ve městě a o činnosti městského úřadu. Pro 
mimokyjovské zájemce jsou noviny připraveny na dvou místech, a to 
v podatelnách na radnici a v budově č. 1 na Masarykově náměstí.  
Protože pošta doručuje Kyjovské noviny do všech poštovních schránek, brzy 
se ozvali ti, kteří o noviny nemají zájem. Bylo tedy stanoveno, že Kyjovské 
noviny jsou reklamní tiskovina. Kdo má na schránce nálepku zakazující 
vkládání reklamních letáků, ten noviny nebude ve schránce mít. Pokud je 
chce, musí na nálepce mít poznámku „mimo Kyjovských novin“. 
 
 

Městské lesy 
 
Vlastnictví lesa nepřináší jen zábavu, ale též mnoho práce. Péče o les 
znamená těžbu a zalesňování. Obhospodařovaná plocha lesů v majetku města 
Kyjova činí 631,52 hektarů pozemků, z toho lesní pozemky jsou na 624,07 
ha. Zbytek plochy tvoří cesty, skládky apod. V polesí Vřesovice převažují 
listnáče, tj. dub, buk, habr, lípa, méně borovice a modřín. V polesí 
Moravany  převažují smrky. Roční přírůst dřeva je asi 3 800 m3, což je 
množství, které se ročně  může vytěžit. Je to asi 5,4 ha obnovy lesa. 
 
Letos bylo vytěženo 5 136 m3 dřevin, z toho 1 118 listnatých a 4 018 m3 
jehličnatých. V těchto číslech se skrývá 2 858 m3 smrků (v tom 2 230 
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v Moravanech), 487 m3 borovic (z toho 437 m3 ve Vřesovicích), 48 m3 jedlí 
douglasek, 625 m3 modřínu (v tom 552 ve Vřesovicích).  Z listnáčů bylo 213 
m3 dubu letního ve Vřesovicích, 389m3 dubu zimního (214 ve Vřesovicích a 
175 v Moravanech), 391 m3 buku – v tom 354m3 ve Vřesovicích, 97m3 habru, 
7m3 akátu, 10m3 břízy a 11m3 olše. Nahodilá těžba činila 401m3, v tom 
živelní příčiny těžby 327m3. 
 
Zalesněno bylo uměle 2,98 ha (z toho 2,78 ha v Moravanech) a přirozenou 
obnovou 3,40 ha. To obnášelo 8 500 kusů sazenic smrku ztepilého, 1800 
kusů sazenic jedle bělokoré, 3500 kusů dubu zimního, 7 000 buků, celkem 
tedy 20 800 sazenic. Přírůstky přirozenou obnovou byly u dubu letního, dubu 
zimního, buků, méně pak habrů, javorů a jasanů. 
 
Kyjovský les v katastru Moravan byl letos vylepšen o dřevěné altány, značení 
a rozcestníky. Na zřízení byl využita dotace z evropských fondů více než 
200 000 Kč. Moravanské lesy s oblíbeným Kameňákem jsou kyjovskými 
milovníky přírody bohatě využívány. Vylepšení lesních stezek jim určitě 
přijdou vhod, umožní příjemné a stinné posezení, odpočinek unaveným nohám 
a lepší orientaci.  
Jak už to někdy bývá, zájmy jsou mnohdy protichůdné. Správce lesa Pavel 
Prokeš totiž doufá, že značení udrží lidi více na turistických cestách,  budou 
se  méně toulat lesem a plašit zvěř. Hlavně v zimě totiž běžkaři a turisté 
při svých hromadných akcích nepříjemně ruší zvěř u krmelců. A vyjádření 
domorodých obyvatel Moravan? „Stejně všichni skončí v hospodě, tak 
jaképak altánky!“ Inu, uvidíme. Každopádně les získal na kráse, pan  Prokeš 
totiž  na cestě k altánkům vyřezal ze zbytků pokácených stromů trpaslíky – 
strážce lesa. 
 

Městská zeleň 
 
V letošním roce byly zrealizovány výsadby nové veřejné zeleně v celkové 
částce 600 tisíc Kč. Jednalo se zejména o výsadby stromů v městském 
parku, kde byly mj. vysazeny kaštany, přesněji jírovce, a sice v aleji od 
stadionu směrem k ulici Svatopluka Čecha. Stávající stromy velmi trpí 
klíněnkou, snad tedy ty nové a mladé budou lépe vzdorovat.  
Další výsadba stromů probíhala  na ulici Žižkova, Brandlova, Nádražní a u 
Vodojemu. V rámci územního systému ekologické stability byl vysazen 
interakční prvek v blízkosti kaple u sv. Rocha. Pokračovalo se s výsadbou 
větrolamů kolem polních cest s cílem tyto cesty zachovat a snížit prašnost 
v krajině. Celkem tak bylo vysazeno 100 ks třešní, višní, jabloní, hrušní a 
oskeruší v okolí Bohuslavic. 
 
Špatným příkladem vztahu k přírodě jsou někteří majitelé firem na náměstí. 
Při dřívější rekonstrukci byly po obou stranách náměstí vysazeny stromy, 
které prostranství náměstí oživují, a až narostou do své dospělé výše a šíře, 
budou poskytovat zejména v parných letních dnech vlídný stín.  Z těchto 
stromů během dvou posledních let již čtyři stromy uhynuly a musely být 
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letos vysazeny znovu. Ptáte se po příčině? S největší pravděpodobností za to 
mohou ti, kteří po podvečerním úklidu svého obchodu vylijí vodu se saponátem 
ke kmeni stromu. Kovový rastr, který je kolem každého stromu, neslouží 
jako odpadní kanál – ale říkejte to bezcitným… 
 
 

VODA 
 
Jak je to v Kyjově s vodou, vzácnou tekutinou? Prameniště pro Kyjov je u 
Bzence, kde je současně i úpravna vody, z níž  jde voda potrubím přes řídící 
vodojem ve Vracově. Odtud pak teče gravitací  do vodojemu v blízkosti kaple 
sv. Rocha. Jedná se tedy podzemní upravenou vodu získávanou z jímacích 
vrtů - studní. Boršov a Bohuslavice jsou zásobeny vodou z koryčanské 
přehrady. Přes úpravnu vody, která se nachází na kraji Koryčan pod 
přehradou, proudí pitná voda přes vodojem Kohůtek a odtud do Boršova a  
dalších vesnic směrem na Bukovany.  Bohuslavice jsou zásobeny stejnou vodou 
po trase z Koryčan a mají vlastní vodojem.  
 
Kyjovský provoz společnosti Vodovody a kanalizace Hodonín, a.s. spravuje 
vodovody pro 42 obcí, kanalizaci pro 22 obcí. Patří sem 8 čistíren odpadních 
vod, 25 čerpacích stanic odpadních vod a 15 čerpacích stanic pitných vod. 
V majetku společnosti jsou kromě vodovodních a kanalizačních sítí montážní a 
poruchové vozy, dále dva fekální vozy a tlakový čisticí vůz. Pro případ 
havárií je zřízena nepřetržitá pohotovostní služba na bezplatné telefonní 
lince.  
Zajímá-li vás, z jakého materiálu je vodovodní potrubí, pak vězte: je to 
šedá litina, v posledních letech se používal PVC materiál a nyní se přechází 
na polyetylén a tvárnou litinu. Výhodou nově používané tvárné litiny je, že 
díky svým vlastnostem vydrží mnoho desítek let. Nevýhodou dříve používané 
šedé litiny je její nevyhovující pevnost vůči namáhání, které se vyskytuje 
v zemním prostředí, kde je potrubí uloženo. To způsobuje  praskání potrubí. 
Tak vznikají ony známé havárie, kdy se musí v některém úseku přívod vody 
zastavit, rozkopat ulici a závadu opravit.  
Společnost Vodovody a kanalizace, a.s. vlastní i čistírnu odpadních vod, 
která v letošním roce slaví desáté narozeniny. 1. 9. 1995 byla uvedena do 
zkušebního provozu, zkolaudována v lednu 1996 a následně uvedena do 
trvalého provozu. Je to mechanicko-biologická čistírna pro 25 000 EO. 
 
Cena vody je rozdělena na pevnou a pohyblivou složku. 787,50- Kč je pevná 
složka za odběrní místo a rok, z toho je 472,50 Kč za vodu a 315,- za 
kanalizaci.  Cena za 1m3 odebrané pitné vody je 20,81 Kč, za 1m3 
odkanalizované vody platíme 22,96 Kč. Cena za vodné a stočné je tedy 
celkem Kč 43,77 Kč. 
Měsíční spotřeba v Kyjově je asi 65 – 70 000 m3, v Bohuslavicích je 
spotřeba ovlivněna provozem  koupaliště. V zimě je měsíční spotřeba 1 000 
až 1200 m3, v létě pak stoupne na 1800 – 2 000 m3.  
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A jak je to s kvalitou vody? Samozřejmě se bedlivě sleduje, požadavky                      
vyhlášky  o  kvalitě  vody  jsou  stále  přísnější.  Tvrdost  vody  je  3 
mmol/litr,  tj. přibližně 17 německých stupňů, Ph reakce vody se pohybuje 
kolem čísla sedm.  
 
Všichni známe starý vodojem z roku 1928, stojící na křižovatce nad 
Kyjovem, u silnice na Kostelec a Kelčany. Je podle něho pojmenováno blízké 
sídliště – tedy U Vodojemu. Vodojem se dnes již nepoužívá a jako historický 
majetek je v péči města.   
 
 

Odpadové hospodářství 
 
 
V listopadu tohoto roku zahájila firma Ekor provoz v nové dotřiďovací lince 
v Těmicích.  Současně bylo pořízeno nové svozové vozidlo na odpad.  Firma 
provádí ve městě údržbu a strojní čistění místních komunikací, zimní údržba 
chodníků je v kompetenci firmy Falcon. 
 
V roce 2006 bylo v rámci odpadového hospodářství města Kyjova (tj. odpady 
vyprodukované občany) nezávadně zlikvidováno prostřednictvím firmy EKOR  
4 832 tun komunálních odpadů. Náklady spojené s likvidací činily 6 107 tisíc 
korun. Na občana tedy připadá 402 kg vyprodukovaných odpadů a finanční 
náklad 504,-Kč. V této částce je zahrnuta platba i za odvoz vlastních 
popelnic či kontejnerů.  
 
Občané vytřídili 326,7 tun papíru, 112,06 tun skla, 65,74 tun plastů, 
318,11 tun kovů a 1,29 tun kompozitních obalů, což jsou obaly od mléka, 
džusů apod.  Z popelnic a kontejnerů bylo uloženo na skládce TKO 
v Těmicích celkem 3 204,27 tun směsného komunálního odpadu.  
 
Ve sběrném dvoře odpadů bylo od občanů města Kyjova vybráno a nezávadně 
zlikvidováno 19,35 tun nebezpečných odpadů, jako jsou postřiky, oleje, 
lepidla, pneumatiky, ledničky, televizory apod. 
 
 

 
Harmonogram svozu odpadů: 

 
pondělí úterý středa pátek 
    
M. Švabinského Brandlova Boršovská  
Pod Kohoutkem Čelakovského Bukovanská B. Němcové 
Růžová Dobrovského Ivana Javora Bezručova 
Strážovská Dr. Joklíka Karla Čapka Brandlova 
U Vodojemu Jungmannova Klínky Dobrovského 
Za Stadionem Jurovského Koliba Dvořákova 
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Zahradní Kollárova Luční Chmelenec 
 Krátká Mlýnská Jalovcová 
 Lidická Moravanská Janáčkova 
 Masarykovo nám. Nádražní Joži Úprky 
 Mezi Mlaty Nětčická Jungmannova 
 Na Trávníkách Pod Lipami Klvaňova 
 Nerudova Pod Vinohrady Köhlerova 
 Palackého Pod Zvonicí Kollárova 
 Smetanova Polní Komenského 
 Svatoborská Školní Kostelecká 
 Tyršova Vinohrady Květná 

 Vlkošská Vrchlického 
M. 
Švabinského 

 Žižkova Yvetotská 
Masarykovo 
nám. 

  Za Humny Mezi Mlaty 
  Bohuslavice Mezivodí 
   Nerudova 
   Nětčická 
   Růžová 

   
Seifertovo 
nám. 

   Strážovská 

   
Svatopluka 
Čecha 

   Tichá 
   Tyršova 
   U Parku 
   U Sklepů 
   U Vodojemu 
   Újezd 
   Urbanova 
   Za Stadionem 
    
 
 
 
 
 
 
V integrovaném registru znečišťování životního prostředí na webových 
stránkách Ministerstva životního prostředí jsou uvedeny údaje o emisích 
znečišťovatelů, mj. i kyjovské sklárny. Jedná se o množství v tunách za rok 
a údaje jsou zveřejňovány k 30. 9. následujícího roku, proto je v kronice 
mohu uvést pouze se zpožděním.  Jaký „koktejl“ jsme si tedy v naší sklárně 
připravili v roce 2005? Pro spravedlnost jen připomínám, že sklárna patří 
mezi znečišťovateli k těm malým, v žádném případě se nemůže rovnat 
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k takovým expertům na nečistý vzduch, jako jsou  třeba tepelné elektrárny 
v severních Čechách: 
  
 tuny/rok 
Tuhé znečišťující látky 42,79  
Oxid siřičitý 252,38 
Oxidy dusíku 285,31 
Oxid uhelnatý 4,73 
Chlorovodík 10,43 
Fluorovodík 2,57 
 
 

DOPRAVA 
 
 
V roce 1971 bylo v evidenci okresu 10 000 osobních vozů. První sérii, tj. 
10 000 vozů, nabývali majitelé 15 let, druhou  za něco více než 4 roky. A 
nyní? Semafory, zmatek u velkých obchodů, problémy chodců s přecházením 
vozovky. Když jdou děti do školy, asistuje na exponovaných místech městská 
policie, aby zajistila jejich bezpečnost. Ve městě rostou potíže 
s parkováním, auta stojící v řadách na okrajích vozovek mění cesty  
v jednosměrné a mnohdy ke ztížení průjezdnosti ulice stačí i změna zdánlivě 
s dopravou nesouvisející. Tak např. na rohu ulic Dvořákovy a Urbanovy byla 
otevřena nová zubní ordinace – a hned nastaly potíže. Z  Urbanovy ulice je 
sice u tohoto domu na místě travnaté plochy zřízeno malé parkovišťátko, 
jenže často je pacientů víc. Pak parkují i na Dvořákově ulici, kde  autobus 
městské dopravy musí složitě manévrovat, zejména  pokud jede další  
automobil v protisměru. Stejná je situace  v ulici Urbanově, Palackého, Mezi 
mlaty a mnoha jiných. U supermarketu Marína, patřícího Jednotě Hodonín. 
Chodci  se pletou pod kola automobilů, automobily se pletou pod nohy chodců, 
a pokud se snaží zaparkovat méně zručný řidič, či spíše řidička, tak vznikne 
uzel často totální. Přihodilo se totiž, že řidička vyjela z řady zaparkovaných 
vozů tak nešikovně, že její vůz zůstal vzpříčen mezi jinými vozy před i za 
jejím a ona nemohla vůbec nic. Jen bezmocně rozhodit ruce na znamení, že 
končí se svými vědomostmi stran vytočení auta z úzkého prostoru. Jak to 
dopadlo? Ne, nebojte se! Nestojí tam dodnes. Našel se šlechetný muž, 
který zasedl za volant jejího automobilu a po chvilce manévrování bylo vše v 
pořádku.  
 

BYDLENÍ 
 

Správa městských bytů 
 
Městské byty po sedm let spravovala firma Falcon Bohumila Žandovského. 
Letos ve výběrovém řízení zvítězil brněnský Bytasen, jenž převzal žezlo  od 
prvního prosince. Jak už to u mnohých změn zavedených pořádků bývá, mezi 
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nájemníky zavládly obyvy o dostupnost, kvalitu a cenu oprav jejich domů a 
bytů. O změně se dozvěděli až na poslední chvíli a stěžovali si, že nevědí, 
kam se mají obrátit se žádostmi o opravy. Přestože byla smlouva podepsána 
v půli října, Bytasen se nemohl nájemníkům představit, protože pracovníci 
firmy Falcon ani na začátku prosince ještě nepředali dokumentaci a adresy 
nájemníků. Nevole se pak samozřejmě snesla na hlavy pracovníků Bytasenu. 
První dny jejich působení byly náročné. V kancelářích na Masarykově náměstí 
č. 2 to vypadalo, jako by se všichni nájemníci chtěli představit svému 
správci osobně. Všichni se totiž domnívali, že veškeré nedostatky, které 
v minulých letech z nejrůznějších důvodů nebyly opraveny, vyřídí nová firma 
obratem ruky a nejlépe ihned. To samozřejmě nebylo možné, i když by to 
bylo pro nájemníky optimální. Stav, který v městských nájemních domech 
koncem roku  nastal, nejlépe vystihuje věta: Po počátečních zmatcích se 
situace uklidnila.  
 

Moravan, bytové družstvo 
 
Ve správě Moravanu je celkem 1 418 bytů, z toho 902 bytů je ve vlastnictví 
družstva, 167 bytů sice bylo převedeno do osobního vlastnictví, ale nevznikla 
u nich povinnost založení samostatného společenství vlastníků. Dalších 349 
bytů je ve 22 společenstvích vlastníků jednotek, což jsou samostatné právní 
subjekty.  
 
Dluhy za užívání bytů k 31. 12. 2006 dosáhly celkové výše 444 905,- Kč. 
Dlužníků nájmu je celkem 95, z toho 26 vlastníků a 69 členů družstva – 
nájemníků. Nájemníků, kteří dluží částku vyšší než 10 000 Kč je celkem 13. 
Všechny tyto případy byly předány soudu. K soudnímu vymáhání bylo letos 
předáno osm případů.   
 
V říjnu jednalo vedení družstva se zástupci bytových domů s výtahy. Byla 
s nimi projednána nutnost výtahy vyměnit za nové v souladu s novými 
předpisy. Modernizace nebo renovace výtahu podle nynějších cen přijde na 
částku 80 000 – 100 000 Kč na jedno patro domu. Proto je nutné, aby tato 
střediska měla dostatek finančních prostředků a aby zvážila své rozhodnutí o 
dalším osudu výtahů. 
 
 

SPORT 
 
Město vydalo nový  provozní řád veřejně přístupných sportovních a dětských 
hřišť na území města Kyjova. Provozní doba je v letním provozu (duben – 
říjen) od 8 do 21 hodin, v zimním provozu (listopad – březen) od 8 do 18 
hodin. V areálu je zakázáno kouřit, manipulovat s ohněm a pít alkoholické 
nápoje, užívat návykové látky všeho druhu, ničit zařízení, provozovat aktivity 
ohrožující bezpečnost a zdraví, vodit a venčit psy, nosit skleněné láhve, 
znečišťovat prostor, odhazovat odpadky mimo odpadkové koše. Dětská hřiště 
jsou určena dětem do dvanácti let. Poškození zařízení hřiště je uživatel 
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povinen ohlásit správci hřiště, úmyslně způsobené škody je uživatel povinen 
odstranit na vlastní náklady nebo opravu zaplatit.  
 
Provozní řád byl vydán pro všechna hřiště a městská policie při kontrolách 
podle něho postupuje. Město tento řád vyvěsilo na všech hřištích, výsledek 
však byl neradostný. Na některých hřištích byl zničen již během několika 
hodin.   
 

Expedice Vladivostok 
 
Povídání o cestě dvojice kyjovských mužů Petra Goldmanna a Petra Vavříka 
bych snad zařadila spíše pod název Dobrodružství, jenže  laťku ochoty 
vydržet nepohodlí máme všichni nasazenu velmi individuálně. Tito dva pánové 
se letos vydali na dlouhou cestu od Kyjovky ke Kijevce, což je říčka u 
Vladivostoku na Dálném Východě.  Trasa měřila  25 000 km a znamenala 
mimo jiné pouze tři noci v posteli, jinak 18 na podlaze u přátel, 5 na pryčně 
lehátkového vozu ruských železnic a 62 nocí ve stanu. Oba Petrové vyjeli ve 
staré Škodě Rapid 15. června. Projížděli oblastmi pustými i zalidněnými, 
mnohde byli první Češi, kteří kdy kraj navštívili a v cíli cesty odpočívali až 
na břehu Japonského moře. Cestou tam i zpět zažili nejrůznější příjemnosti i 
nepříjemnosti, všude se však setkávali s milými a vstřícnými lidmi. Často 
spali v divoké přírodě a bojovali s mohutnými hejny komárů, k jídlu měli 
polévky ze sáčku, konzervy, sýry, paštiky, ryby vlastnoručně ulovené i 
darované, chléb, pivo i vodku. Část cesty zpět vezli  automobil po železnici, 
protože se obávali, že by stroj jízdu po náročných sibiřských cestách 
nevydržel bez následků. Navzdory všem nástrahám se odvážní muži se svým 
„Myšákem“ 10. září  zdárně vrátili  do Kyjova.  
 
Kdo jsou tito pánové s neposednou krví? Petr Goldmann je majitelem 
hudebně-cestovatelského baru, barman, cestovatel, spisovatel, fotograf, 
hudebník, dramaturg besed s cestovateli – cyklus Planeta Země, naše 
domovina. Petr Vavřík je pedagog, horolezec, vodák, lyžař, turista. 
V současnosti oba přátelé zažívají klidové období a plánují, že hned jak si 
užijí domácího pohodlí, vyrazí se svým osvědčeným automobilem na další 
trasu – hodlají projet Ameriku od jihu k severu.  
 

Plavání 
 
Letos na jaře i na podzim opět  jezdila bezplatná autobusová linka, která 
vozí zájemce na plavání do krytého bazénu v Ratíškovicích.  Autobus vyjíždí 
každou sobotu  ve 13.30 z Bohuslavic,  trasa pak vede Boršovem, Nětčickou 
a Dvořákovou ulicí přes náměstí do Ratíškovic. Odjezd zpět  je přibližně 
v 15.40 hodin. V autobuse je možno vidět všechny věkové kategorie milovníků 
průzračné a řádně chlorované vody.  
Tato linka byla zavedena jako náplast na bolístku a touhu Kyjovanů po 
plaveckém bazénu, o kterém se hovořilo již před desítkami let, leč stále 



46 

 

 

 Kronika města Kyjova  

2005 

 

 

zůstává jen u diskuzí, protože provoz je finančně náročný. Zájemci o plavání 
jezdí i do Vřesovic či do bzenecké základní školy.   
 
 

Motocyklové závody 
 
2. a 3. září se do Kyjova sjeli příznivci motocyklů na třetí ročník silničního  
závodu Kyjovský okruh. Předcházelo mu mnoho jednání a vzrušených debat, 
odpůrci byli neodbytní, takže zastupitelstvo rozhodlo, že další ročníky 
závodu se pojedou na silnicích mimo město. Pořadatelé měli vše vzorně 
zorganizováno. Problematická místa byla obložena slámovými balíky, trať 
vyspravena a důkladně vyznačena. Pro případ nehody byli připraveni hasiči 
z Kyjova, Žeravic, Milotic, Mistřína, Dambořic, Násedlovic a Dubňan. 
V pohotovosti byla rovněž Policie České republiky a městská policie. Depo pro 
závodníky našlo své místo v prostoru u vlakového nádraží.  
Aby se mohli občané pohybovat mezi uzavřenými místy, byly po každém 
odjetém závodě menší asi desetiminutové přestávky a během celého závodu 
pak ještě tři „velké“ přestávky, kdy se mohlo po trati i přejíždět auty.   
 
Závodu se zúčastnili kromě našich i zahraniční jezdci – Brian Gray a Maria 
Panaček z Velké Británie, Franz Kleemann, Michael Rokyta, Ernst Hegny,  
Martin Loicht , Christian Sachslehner a Tadeusz Wallach z Rakouska, 
Marian Troliga ze slovenského Prešova, Karol Hill z Hlohovce, Dalibor Žiška 
z Nového Města n. Váhom, Bernard Haider a Daniel Zörnweg z Německa. 
Ozdobou byl i šestinásobný mistr světa, Angličan Jim Redman.  
 
Počasí závodu přálo navzdory pesimistickým předpovědím meteorologů. Ceny 
vítězům předávala  Ivana Christová, Miss ČSFR z roku 1989. 
Kdo jsou ti, kteří se zasloužili o zdárný průběh závodu? Ředitel závodu  
Evžen Glos, tajemník závodu Jan Šťastný, Miroslav Frodl, předseda 
Motoklubu, a samozřejmě mnoho dalších.  
 
 

Šachy 
 
Kyjovští šachisté jsou organizováni v šachovém klubu Š. K. 1923 Sokol 
Kyjov. Vedoucím je Ing. Ivan Pařízek. V letošním roce měli důvod k radosti. 
Družstvo A totiž vyhrálo Okresní přebor I. třídy a postoupilo do Krajského 
přeboru II. třídy. B družstvo skončilo v Okresním přeboru II. třídy na 3. 
místě a C družstvo ve stejné soutěži na místě osmém. 
 

Tenis 
 
Hráči a příznivci TC Pintera prožili v sobotu 2. prosince rušný večer. 
V estrádním sále Domu kultury se totiž konalo vyhlášení vítězů ankety Zlatý 
kanár, pořádané tímto tenisovým klubem. Sportovní duch se přenesl 
z tenisové haly do sálu. Až ven na náměstí bylo slyšet výskot, pochvalný 
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dupot a oceňující pískání, vše bylo proloženo hlasitou hudbou se zpěvem 
Marie Blahynkové a moderátorským slovem Ladislava Šimečka. Fotografové 
se svými aparáty kroužili před pódiem společně s kameramanem kyjovské 
televize a sportovní nadšení zachvátilo i představitele města, kteří v euforii 
slibovali nebývalé sportovní výkony. Pan starosta slíbil oprášit svou tenisovou 
raketu, paní Pecháčková z odboru školství  se zavázala něco z tenisu naučit, 
bude-li jí hodiny dávat Jakub Rozsypal, vyhodnocený jako skokan roku. Jeho 
zainteresovanost na  pilném  tréninku byla povzbuzena příslibem, že bude-li 
v příští sezoně na 50. místě v celorepublikovém žebříčku, dostane  sladkou 
odměnu – hubičku od Marie Blahynkové, zpěvačky a současně i tenistky, 
příslušnice týmu dorostu. Jakub Rozsypal se zúčastnil největšího počtu 
turnajů ze všech členů TC Pintera a v českém žebříčku postoupil z 689. 
místa na 275. Stanul na 53. místě  mezi nejlepšími v Jihomoravském kraji.  
 
Zlatým kanárem se stala Nikola Struhárová, vítězka mnoha turnajů. Ocenění 
se dostalo i družstvu dorostu, které postoupilo do 2. třídy přeboru 
jihomoravského tenisového svazu.  Jako nejlepší hráč v kategorii minitenisu 
byl vyhlášen Petr Cahlík, který reprezentoval TC v krajské soutěži.    
 
 

Atletický klub 
 
Hana Hálová, členka Atletického klubu, se zúčastnila mistrovství České 
republiky v atletice  a v běhu na 1500 m získala třetí místo. 
 
 

Moderní gymnastika 
 
Oddíl moderní gymnastiky vznikl v roce 1996 jako kroužek Domu dětí a 
mládeže. Jeho zakladatelkou i současnou vedoucí je Marcela Turečková, 
která jako aktivní závodnice získala II. výkonnostní trenérskou a rozhodčí 
třídu. Od roku 1999  oddíl působí pod hlavičkou Školního sportovního klubu 
při základní škole Újezd. Děvčata od 4 let věku se věnují Základnímu 
programu moderní gymnastiky, dívky od 8 do 14 let pak Povinnému programu. 
Exhibičně vystupují na různých akcích, organizují oddílové závody, účastní se 
závodu O pohár města Kyjova v moderní gymnastice, jezdí na pravidelná 
soustředění.  
 
Letos se v rámci oslav 10 let moderní gymnastiky konala v Domě kultury 
Pohybová show. V programu vystoupily gymnastky, ovšem příležitost dostaly i 
některé další oddíly a kluby zájmových činností z okolí Kyjova a Hodonína. 
Diváci tak ve dvouhodinovém programu shlédli nejen ukázky moderní 
gymnastiky, ale i baletu, společenského tance, folklórního nebo výrazového 
tance, aerobiku a karate. Moderátor Michal Dosbaba vtipným slovem 
minimalizoval trému dětí a hravě ji měnil ve smích. V některých okamžicích 
byli diváci tak zaujati cvičením na pódiu, že v sále bylo slyšet jen pohyb 
cvičících.   
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Na tomto místě ráda uvedu letošní úspěchy kyjovských moderních gymnastek: 
v závodě Břeclavský sněhulák se sedmiletá Eliška Valová umístila jako třetí,  
šestiletá Eva Svobodová jako osmá a devítiletá Klára Svobodová  jako šestá.  
 
 

Kopaná 
 
A mužstvo má od července nového trenéra Igora Matuška, trenérem B 
mužstva je dlouholetý kyjovský hráč Stanislav Slováček. Obě mužstva  
dospělých sestoupila letos do nižší soutěže: A mužstvo do župního přeboru a 
B mužstvo do okresního přeboru. Dlouholetý hlavní sponzor značně omezil 
finanční pomoc oddílu, což vedlo k odchodu mnoha hráčů, kterým oddíl 
nemohl splnit jejich finanční požadavky. Vedení klubu se snažilo najít řešení, 
především finanční prostředky pro mužstva dospělých. Zvažovalo se zrušení B 
mužstva, nakonec však bylo zachováno.  
 
Na zajištění činnosti mládežnických družstev přispělo město Kyjov částkou 
300 000 Kč.  V září letošního roku probíhal nábor nových mladých fotbalistů 
ročníku narození 1996 a mladší, a vedení oddílu hledalo i zájemce o 
pořadatelskou službu. Odměnou za ni byl vstup na kopanou zdarma a 50 Kč 
za jednu službu. 
Z důvodu nedostatku finančních prostředků klubu uspořádali rodiče mladých 
fotbalistů na stadionu v Kyjově Letní noc. Výtěžek této akce měl zlepšit 
situaci oddílu, ale pro malou návštěvnost se naděje nesplnily.  
 
 

Karate klub Kyjov 
 
Karate klub vede Petr Ledvina, tréninky vedou i Miroslav Dostál, Petra 
Blechová a Miroslav Jahoda. Náplní výcviku je výuka karate stylu Shotokan, 
výuka sportovního karate, výuka sebeobrany s využitím znalosti karate a 
doplňková cvičení jako posilování, dechová cvičení, strečink apod. Orientuje 
se především na práci s věkovou skupinou žáků a dorostu, ale vítáni jsou i 
dospělí.  
Podmínkou pro členství v klubu je samozřejmě dobrý zdravotní stav a věk od 
sedmi let. Tréninky probíhají  třikrát týdně v tělocvičně základní školy Dr. 
Joklíka.  Aby se  karatisté ve svém umění zdokonalili, proběhly v březnu a 
dubnu tři tréninkové semináře pod vedením Jana Jordána. Cílem těchto 
setkání bylo utřídění znalostí  a zdokonalení  cviků.  
 
V červnu vystupovali karatisté na kyjovském náměstí v rámci akce „Prázdniny 
jsou za dveřmi“. Cvičení bylo se zájmem sledováno a odměněno potleskem. 
V září pak probíhal nábor nových členů, v říjnu se účastnili jako hosté oslav 
10. výročí kyjovské gymnastiky a v listopadu si vyjeli na návštěvu do 
Hodonína. Se členy tamějšího karate klubu Šin-mu společně trénovali.  
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Klub českých turistů 
 
V sobotu 20. dubna se konala Kyjovská padesátka. Na městském stadionu 
byla prezence, každý účastník se zapsal a ohlásil zamýšlenou délku trati. 
Poté se autobusem připraveným k tomuto účelu všichni přesouvali do 
Bohuslavic, kde byl začátek všech tras. Na trase turisty čekaly kontroly na 
Klimentku, u Mísy a na Starých Hutích. Na těchto místech všichni obdrželi 
pamětní razítko, na Klimentku si dokonce mohli zakoupit lahvové pivo.  
 
Padesát kilometrů, to je dálka jako hrom. Aby turisté na nejdelší trase 
nezemdleli a zdárně došli do cíle, čekalo je na Starých Hutích povzbuzení ve 
formě šťavnatého vepřového řízku, na kontrole U Mísy pak vzpruha v podobě 
dobré domácí slivovičky.  
Na trati se daly zažít i nečekané příhody. Od Klimentku k Míse pořadatelé 
vyznačili  cestu  stužkami z červeného papíru, aby trasa byla bezproblémová 
i pro lidi neznalé terénu, protože na některých místech byly cesty změněny 
a obvyklé turistické značení chybělo. Nikdo ale netušil, že z Klimentku ke 
studánce namíří výprava mladých rodičů s malými dětmi z kroměřížské 
mateřské školy. O Kyjovské padesátce neměli ani potuchy. „Jéé, mašličky!“ 
Aby se děti neloudaly a zapomněly, že je bolí nožky, uspořádali  rodiče  po 
cestě soutěž ve sbírání červených proužků. Ty nejsvědomitější již na 
Kazatelně třímaly v hrstičkách pěknou řádku červených fáborků. Naštěstí 
tradice na Kyjovské padesátce velí: „I když zabloudíme, přece dojdeme!“,  a 
navzdory orientačním nástrahám přišli do cíle všichni.  
 
 

PRŮMYSL 
 
 

Sklárna 
 
Sklárna na počátku letošního roku změnila dodavatele plynu. Důvodem pro 
změnu bylo odmítnutí  cenového diktátu Transgasu, který v podstatě ovládá 
trh s plynem. Od ledna 2006 dodává zemní plyn do sklárny  německo-ruská 
společnost Winger. Smlouva zní na 35 milionů m3 ročně a úspora na ceně při 
tomto množství se počítá v milionech korun.  
 
Kyjovští skláři byli letos opět úspěšní v soutěži Obal roku, pořádaný obalovou 
asociací SYBA. Ocenění získala sklenice na med Delphi a láhev pro minerální 
vodu Szentkirályi. Ze sedmdesáti přihlášených výrobků uspělo 38 exponátů, 
mezi nimi dva kyjovské výrobky. 
 
Na ředitelském postu ve sklárně nastala letos změna: dosavadní generální 
ředitel  ing. Ota Horák odešel do důchodu a vystřídal ho Ital Marcello 
Montisci. V dubnu na pravidelném zasedání představenstva a dozorčí rady 
společnosti Vetropack Moravia Glass byla na programu volba nových členů 
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orgánů firmy. Předsedou představenstva se stal Marcello Montisci, bývalý 
předseda a generální ředitel ing. Ota Horák se stal předsedou dozorčí rady. 
 
Letos v dubnu měli skláři v jednom dni hned dvě vzácné návštěvy. Nejdříve si 
přijel provoz prohlédnout ministr financí Bohumil Sobotka, pak do sklárny 
zavítal na půlhodinu premiér Jiří Paroubek. Původně měl navštívit nemocnici, 
sklárnu, odborné učiliště a setkat se s vedením radnice. Všude se 
v očekávání návštěvy pilně činili, aby vše bylo připraveno, leč počasí změnilo 
plán. Pan premiér spěchal na jih Moravy, kde bylo mnoho obcí postiženo 
velkými záplavami a na naše město mu již nezbyl čas. Jeho návštěva se 
omezila pouze na setkání s vedením města a sklárny.  
 

Mlýn 
 
Kyjovský mlýn patří nyní firmě Unimills. Mlýn všichni dobře známe, protože 
jeho 42 m vysoké betonové silo o kapacitě 16 tisíc tun obilí v blízkosti 
centra města je nepřehlédnutelné.  
 
Mlynářský rok je od sklizně do sklizně, tedy od října do konce září příštího 
roku. Za sezonu 2005/2006 se v kyjovském mlýně semlelo 89 744 tun obilí, 
to je o 1783 tun více než v předchozím období. Z tohoto množství bylo 
75 915 tun pšenice a 13 830 tun žita. Z důvodu odklonu zájmu zákazníků od 
tradičního pšeničnožitného pečiva je v poslední době menší poptávka po žitné 
mouce. Z tohoto důvodu byla kapacita žitného mlýna využita jen na čtyřicet 
procent. Na konci roku 2005 a v průběhu roku 2006 mlýn zpracovával obilí 
s velmi dobrými vlastnostmi, sklizeň roku 2006 však byla nevyrovnaná 
v kvalitě i v množství.  
 
V letošním roce byla dokončena rekonstrukce a modernizace obilního sila, 
čímž došlo ke zvýšení výkonu na 2 x 120 tun za hodinu. Rozšířením 
přípravných zásobníků se zvýšila jejich kapacita z 420 tun na 1 620 tun a  
tím se zlepšila možnost lépe třídit obilí podle jakostních tříd. Díky nově 
pořízené technologii a přidáním filtrů se snížila prašnost v provozu. 
V letošním roce byly rovněž vyměněny dopravní cesty.  
Letošní rok byl, žel, ve znamení visacích zámků a řetězů. Byly totiž 
uzavřeny tři provozy, které mnoho desetiletí patřily ke Kyjovu, mlékárna na 
Dobrovského ulici, pekárna a Kyjovan v Boršově. 
 
 

Kyjovan 
 
Vedení Kyjovanu bojovalo po celý rok o přežití firmy. Problémy nastaly po 
ztrátě velké části zakázek, které zákazníci přesunuli do Číny.  Přes veškerou 
snahu se nepodařilo ustát tlak věřitelů a vedení podniku podalo v říjnu návrh 
na konkurz. Situace byla nepříjemná hlavně proto, že zde byla zavedena 
letitá tradice zaměstnávání lidí se zdravotním omezením, kteří v dnešních 
poměrech na trhu práce nemají šanci najít si novou práci.  
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Mlékárna 
 
Mlékárna na ulici Dobrovského rovněž zastavila provoz. Po vstupu republiky 
do Evropské unie se ekonomický stav firmy neustále zhoršoval. Velké 
investice do zařízení, které mělo splňovat vysoké požadavky hygienických 
předpisů, nepokoje v Libanonu a tím přerušení možnosti dodávat na Blízký 
Východ, a potíže s jedním z obchodních partnerů, to vše postupně vyústilo 
k rozhodnutí majitele o ukončení činnosti. Před třemi lety byl majitel nucen 
investovat do nových technologií, které stále ještě splácí a které, jak se 
nyní dověděl, podle tehdejších předpisů byly životně nutné, podle nynějších 
však zbytečné. A tak se na dveřích prodejny v areálu mlékárny objevil nápis: 
Od 3. 11. 2006 ukončen prodej. Jak to teď bude s oblíbeným slaným sýrem 
Božinem, pojmenovaným po majiteli mlékárny,  kam budou hospodyňky chodit 
nakupovat vážený tvaroh na svatební koláčky? Jakému máslu dají přednost 
kyjovští patrioti, když kyjovské nebude? Kdo ví!  
 
 

Pekárna 
 
Pekárna v Boršově dlouhá léta zásobovala Kyjov a okolí pečivem. Doba se 
změnila, konkurence je veliká. V letošním roce bylo firmou Penam 
rozhodnuto: zaměstnanci propuštěni, brána zavřena, mohutný řetěz byl 
opatřen stejně mohutným zámkem a v někdejším areálu v Boršově nastalo 
nepříjemné ticho…  
 
 

ŠKOLSTVÍ 
 
 
V půli ledna se na základních školách uskutečnil zápis do prvních tříd. Více 
než 120 dětí tak poprvé v životě, byť cvičně,  usedlo do školní lavice. Paní 
učitelky byly vlídné a zvědavé, děti odpovídaly jak nejlépe uměly a s radostí 
a tetelením v srdíčku přednášely básničky, poznávaly barvy či malovaly 
obrázek.    
 

Základní škola Újezd 
 
V červnu vyšlo ze školy 79 žáků. Třináct bylo přijato na gymnázia, sedm na 
obchodní akademie,  do  čtyřletých  oborů  s  maturitou  odešlo deset žáků 
a do učebních oborů šestnáct žáků. Z pátých tříd přešlo na gymnázium pět 
žáků. 
 
Od září bylo na škole otevřeno 22 tříd, v nich zasedlo 487 žáků, z nich 221 
dívek a 266 chlapců. 411 dětí se učí cizí jazyk, z toho 328 angličtinu a 194 
němčinu. Ve škole je zájmový kroužek Výuka ruského jazyka, na I. stupni 
rozšířená výuka výtvarné výchovy a na II. stupni rozšířené hodiny 
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matematiky a informatiky. Tyto předměty mají zájemci jako nepovinný 
předmět navíc, tedy dvě hodiny týdně po vyučování.  
 
Ve dnech 11. až 13. dubna navštívila školu Česká školní inspekce. Hodnotila 
úpravy vzdělávacích programů a úroveň řízení školy v oblasti personálních 
podmínek, oblast podpory rozvoje osobnosti žáka a rovných příležitostí ke 
vzdělávání. Hodnocena byla také oblast prevence sociálně patologických jevů  
na  2. stupni základní školy. Fakt, že inspekcí nebyla stanovena žádná 
opatření, svědčí o výborné úrovni školy. 
 
Jaké byly letošní akce a úspěchy školy na Újezdě? 
Samozřejmě mohu vyjmenovat jen nepatrnou část, vše ostatní se případní 
zájemci mohou dočíst ve školní  kronice, kterou vede zástupkyně ředitelky 
Mgr. Miroslava Smejkalová. 
 
Žáci 7. tříd byli na lyžařském výcviku v Orlickém Záhoří. Zima nadělovala 
hojně sněhu a komplikovala tím cestu do hor. Ve velkém množství bílé nadílky 
autobus dokonce  zapadl a zpozdil se příjezd. 
 
Čtyřikrát během roku byly děti na divadelním přestavení na Domě kultury.  
V květnu se starší žákyně zúčastnily Poháru rozhlasu na městském stadionu a 
vybojovaly si druhé místo. Velkým školním úspěchem byla červnová účast 
starších žáků na celostátním kole minikopané v Lázních Bělohrad. Ze šesti 
družstev vybojovali druhé místo.  
 
Úspěchy žáků školy v soutěžích: Jakub Šůstek 1.-3.pořadí v matematické 
soutěži Pythagoriáda, starší chlapci získali první místo v okrskovém kole 
nohejbalu, mladší dívky 1. místo v košíkové. V Brně na  výtvarné soutěži 
Rezekvítek se  Pavlína Látalová a Eva Kolaříková umístily na 1. místě a Alena 
Škrlová na 2. místě ze 46 soutěžících. Ve výtvarné soutěži pořádané 
Okresním ředitelstvím Policie České republiky v Hodoníně se Lukáš Doubrava 
umístil na 1. místě z 38 soutěžících. 
 
Koncem května každého roku je ve škole na Újezdě  událost, na které se 
sejdou jak žáci a učitelé, tak i rodiče. Pro každý školní rok je totiž vybráno 
téma, na něž děti po celý rok  tvoří výtvarná díla a ta pak vystavují. Letos 
to bylo téma „Přísloví očima dětí“. Vernisáž byla i letos slavná, hrála hudba, 
děti zazpívaly, paní kuchařky přichystaly skvělé pohoštění a rodiče si  
s pýchou v srdcích prohlíželi práce svých ratolestí. 
 
V červnu starosta města přijal nejlepší žáky základních škol. Ze školy Újezd 
to byli Jiří Bajza, Tomáš Vaněk, Lucie Víchová, Nina Bogdaníková, Martina 
Zálešáková a Michaela Moudrá. 
 
V letošním roce děti s pomocí rodičů nasbíraly 1800 kg kaštanů. Tuto 
hromadu si odvezl pan Chromý, správce kyjovských lesů, jako zimní krmení 
pro zvěř. Zatímco zvěř chroustala kaštanovou pochoutku, děti mlsaly také. 



53 

 

 

 Kronika města Kyjova  

2005 

 

 

Peníze utržené za kaštany byly totiž utraceny za obrovský dort, který si 
všichni sběrači spravedlivě rozdělili  a snědli.  
Kromě sběru kaštanů nasbíraly děti  160 kg pomerančové kůry za 3275,- Kč 
a starý papír s výsledkem 18 570 kg za 11 142,- Kč. Peníze za sběr byly 
využity na potřeby žáků. 
 
Před Vánocemi byla celá škola včetně jídelny vyzdobena, v přízemí školy pan 
školník Gebauer upevnil do stojanu velký smrk a poslední den před 
prázdninami byl prostor u  vánočního stromu místem ke zpívání koled.  
 
Z dlouhodobých akcí bych vyjmenovala celostátní Školní mléko, do níž jsou na 
Újezdě zapojeny děti  z prvního stupně. Dvakrát týdně mají k přesnídávce 
čtvrt litru mléka, jehož cena je dotována Evropskou unií. Aby bylo pro děti 
stále přitažlivé, střídají se různé příchutě – kakaové, vanilkové, jahodové, 
ale i neochucené.  
 
 

Základní škola J.A. Komenského 
 
Škola po celý rok úzce spolupracovala s vedením Domu s pečovatelskou 
službou. Ve všech prostorách domu pro seniory jsou zarámované obrázky 
žáků této školy, obyvatelé DPS byli zváni na všechny koncerty, výstavy a 
jiné akce školy, Modráčci několikrát v roce pořádali koncerty na nádvoří 
domu. Cílem bylo udržovat kontakty mezi generací žáků a seniorů.  
 
Z velkého množství akci pečlivě zaznamenaných ve školní kronice vybírám  
soutěž o nejlepšího žáka anglického a německého  jazyka, pololetní 
diskotéku, exkurzi do Dukovan a  Vídně, okresní kolo ve vybíjené, celoškolní 
pěveckou soutěž, na I. stupni soutěž o nejhezčí báseň o mamince,  návštěvu 
představení Slováckého divadla v Uherském Hradišti, výlet sedmých tříd do 
Lanového centra v Brně, sportovní den pro žáky II. stupně, návštěvu 
Hipocentra v Koryčanech, Dinoparku ve Vyškově, Planetária v Brně, s žáky 
třetích tříd si povídal kyjovský včelař Zdeňek Plotnárek.    
 
Na tomto místě bych se ráda zmínila o činnosti nejen této školy, ale všech 
ostatních. Všichni si totiž  představujeme školu jako místo, kde učitel ve 
třídě něco povídá a žáci poslouchají, pak je přestávka a po určeném počtu 
hodin všichni opustí školní budovu. Při nahlédnutí do školních výkazů, zpráv a 
hodnocení, po návštěvě opečovávaných internetových stránek a zjištění, že, 
dalo by se říci, není den bez akce, však vzniká dojem jiný, totiž, že, když 
to přeženu, uvnitř školy je další škola, která je mnohem větší než ta, kterou 
vidíme zvenčí.  Množství akcí připravených pro žáky je veliké a práci, která 
se za tím skrývá, bohužel není vidět. Za větičkou „žáci se zúčastnili...“ je 
totiž mnohaměsíční příprava, přemýšlení a  spousta organizační práce 
pedagogů.   
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Rozdělení školy J. A. Komenského do dvou budov způsobuje, že se děti 
z prvního stupně nemají možnost seznámit se svými většími spolužáky. Tento 
problém odstraňuje projekt Kamarádi. V rámci tohoto projektu velké děti 
v květnu připravily dopolední program, při němž si menší děti zazpívaly 
s Modráčky, prohlédly si budovu základní školy na Újezdě, závodily při 
sportovních soutěžích, prováděly fyzikální pokusy, cvičily na nářadí.  
 
V červnu se rozdávalo vysvědčení. Na II. stupni 95 žáků mělo v patřičné 
kolonce slova „prospěl s vyznamenáním“ a škola obohatila svou galerii slavných 
o další jména. Nejlepšími žáky v anglickém jazyce byli Adéla Klingelová, 
Patrik Pohanka, Kateřina Bočková a Renata Plachá. Jako nejlepší sportovci 
školy byli vyhodnoceni  Patrik Chromý, Sandra Pernicová, R. Němec a 
Kateřina Holešovská.  Zapsány do Zlaté knihy Základní školy J. A. 
Komenského byly tentokrát dívky Zuzana Seďová a Jarmila Brhelová, které 
v letech 2002-2006 třikrát získaly Cenu ředitele školy.  
Cenu ředitele školy za vynikající prospěch obdržely žákyně L. Bořecká, J. 
Malíšková, Renata Plachá, T. Vykoukalová, J. Brhelová, Z. Seďová a dále 
Pavlína Vyskočilová za druhé místo v celostátní soutěži Svět očima dětí, 
kterou vyhlásilo Ministerstvo vnitra České republiky.  
 
 

Základní škola Dr. Joklíka 
 
Ředitelem je Mgr. Jiří Búřil, zástupkyně ředitele Mgr. Miluše Habáňová.  
 
Na jaře pět žáků z deváté třídy dělalo přijímací zkoušky na gymnázium a 
všichni byli přijati, přijat byl i jeden ze dvou žáků, hlásících se do primy 
kyjovského gymnázia. V červnu školu opustilo 52 žáků s pochvalným „prospěl 
s vyznamenáním“.  Dva žáci  neprospěli a čtyři  výtečníci měli snížený stupeň 
z chování.  
V září nastoupilo do této školy 297 žáků, z toho na I. stupni 121, na II. 
stupni 175. Z celkového počtu žáků je 141 dívek a 155 chlapců. V první 
třídě je letos 16 dětí. Družinu navštěvuje 48 dětí I. stupně.   
 
Z množství školních akcí letošního roku vybírám např. sběr starého papíru,  
třídenní exkurzi 8. třídy v Praze, žáci 9. tříd byli pět  dní v Orlických 
horách a 4. třídy na škole v přírodě. Letos opustil školní lavici deváté třídy  
žák Jakub a jistě uznáte, že byl nejvyšší čas: dorostl do 200 cm výšky.  
 
Na oslavu Dne dětí budou všichni  ve škole jistě rádi vzpomínat. Letos se 
totiž dětem představily všechny složky integrovaného záchranného systému. 
Dobrovolní hasiči předvedli svůj nový vůz,  chlapci si zkusili, jak je těžké 
udržet v rukou hadici s proudící vodou, strážníci městské policie ukázali 
výcvik služebního psa a sen všech malých kluků se stal skutečností, když si 
mohli nasadit opravdová pouta nebo neprůstřelnou vestu. Ke všemu si ještě  
zblízka prohlédli vnitřní vybavení sanitního vozu se všemi přístroji, zkrátka, 
byl to den plný velkých zážitků.  
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Klvaňovo gymnázium 
 
V letošním roce nastala změna ve vedení gymnázia. Po odchodu RNDr. 
Miloslava Malce do důchodu byla ředitelkou školy od 1. 8. 2006 jmenována 
Mgr. Renáta Soukalová. Zástupcem ředitelky se stal Mgr. Miroslav Hnilica. 
 
24. dubna proběhly přijímací zkoušky na gymnázium. Jaké byly podmínky 
přijetí? Především to byla povinná písemná zkouška z českého jazyka a 
matematiky. Součástí hodnocení byl prospěch ze základní školy a ocenění 
úspěchů v olympiádách.  
 
Maturity se konaly v termínu 21. – 24. 5. Letos nebyl k maturitě připuštěn 
jeden žák z osmiletého studia z důvodu neprospěchu v anglickém jazyce a 
jedna žákyně čtyřletého studia neuspěla při maturitní zkoušce ze základů 
společenských věd.  
 
 

Střední odborná škola zdravotnická a sociální   
 
Škola s názvem Střední zdravotnická škola a Střední odborná škola sociální 
má od 1. září nový název – Střední odborná škola zdravotnická a sociální. 
Změna nastala rovněž ve vedení školy. Ředitelkou školy se stala PhDr. 
Jarmila Krohová, zástupcem ředitelky je Mgr. Jiří Šimeček. 
 
Letos ve škole vykonalo 103 žákyň maturitní zkoušku, 41 jich prospělo 
s vyznamenáním a jedna neprospěla. 
 
Děvčata vykonávala odbornou praxi podle svého studijního zaměření. V oboru 
všeobecná sestra a zdravotnický asistent byly studentky na praxi v kyjovské 
a hodonínské nemocnici,  dále na odloučeném pracovišti kyjovské nemocnice 
ve Veselí nad Moravou, v kojeneckém ústavu a v ambulancích některých 
praktických lékařů.  
 
Studentky oboru Sociální péče – pečovatelská činnost a Sociální služba 
získávaly zkušenosti např. v dětských domovech, domovech důchodců, ústavu 
sociální péče, Charitě,  v mateřské škole se speciálními třídami v Kyjově 
apod.  
 
V březnu proběhla ve škole soutěž Středoškolská odborná činnost. Nejlepší 
byly studentky Táňa Svitálková a Dagmar Piskatá, které soutěžily v oboru 
Psychologie a komunikace s  prací „Komunikace s  tracheostomovaným 
pacientem“ a postoupily nejdříve do okresního, pak i do krajského kola 
soutěže, kde skončily na čtvrtém místě. Studentky Simona Dřímalová a 
Nikola Grufíková, které soutěžily v oboru Zdravotnictví, se soutěžní prací 
„Arytmie“ umístily  v okresním kole na druhém místě, v krajském kole pak na 
pátém místě.  
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Mládí má rádo pohyb, proto se škola věnovala sportovním akcím. V Domově 
mládeže se scházely dívky v kroužku odbíjené, v rámci povinného výcviku jely 
studentky na lyžařský kurz do slovenských Lazů pod Makytou a druhé 
ročníky byly na sportovně turistickém kurzu v Itálii.  
 
V září a říjnu letošního roku se škola účastnila veletrhu vzdělávání 
v Hodoníně a Břeclavi. Tento pravidelný veletrh je vlastně prezentací 
středních škol a je určen pro žáky základních škol, kteří hledají své 
uplatnění po ukončení 9. třídy.  
 
V Domově mládeže na Lidické ulici bylo letos ubytováno 78 žáků, z tohoto 
počtu jich 41 bylo ze SZŠ. Na starosti je mělo pět vychovatelek, které se 
střídaly ve třísměnném provozu.  
 
Všechny akce pořádané Domovem mládeže jsou zaznamenány v kronice, 
kterou píšou samotná děvčata. Ze všech činností vyjímám alespoň některé: 
zábavné odpoledne pro chlapce z kyjovského Ústavu sociální péče, taneční 
vystoupení na školním plese, divadelní kroužek nastudoval maňáskové 
divadélko Tři sněhuláci a předvedl je na dětském oddělení nemocnice. Pro 
děti z Lidické ulice byla zorganizována Mikulášská nadílka, vydařenou a 
veselou akcí bylo Rozloučení s maturantkami, které proběhlo na zahradě 
domova.  
 

Základní umělecká škola 
 
Cimbálový soubor Základní umělecké školy vystupoval ve Velké n. Veličkou, na 
přehlídce cimbálových muzik v Dubňanech, společně se Slováckým souborem 
na národopisném festivalu v Milovicích, v Mariánských Lázních a na přelomu 
září a října předvedli mladí muzikanti své umění na Islandu.  
 
Dechový orchestr pod vedením Jiřího Pimka hrál při oslavách osvobození 
města Kyjova a při kácení máje. 
 

Stravné a školné  
 
Ke školství samozřejmě patří i poplatky, a to za pobyt v mateřské škole 
nebo ve družině, a protože je třeba se  postarat i o žaludky dětí, pak i 
platba za stravu. 
V mateřských školách se platí 300,- Kč  školné, děti do 6 let pak 22,- Kč 
za jednodenní  stravu, tedy přesnídávku, oběd a svačinu. Děti nad 6 let 
hradí stravné 25,50Kč. 
 
V základních školách je cena obědů za jeden den následující: 
 
6 – 10 let   14,- Kč 
11 – 14 let   16,- Kč 
Nad 15 let   18,- Kč 
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SOCIÁLNÍ SLUŽBY A PÉČE 
 
 
V průběhu roku se v souladu s očekávaným zákonem o sociálních službách 
změnil název Pečovatelské služby na Centrum sociálních služeb Kyjov. Tuto 
změnu schválilo Zastupitelstvo města na svém jednání dne 23. května 
letošního roku.  
 
Letos bylo vyplaceno  na dávkách sociální péče 107 529 818 korun. Vyplácely  
se dávky  do sociální potřebnosti, dávky pro zdravotně postižené a dávky pro 
sociálně vyloučené občany. 
 

Charita 
 
Charita při Tříkrálové sbírce vybrala ve 23 obcích děkanátu a Kyjově částku 
780 383,-Kč, v samotném Kyjově přispěli občané částkou 172 310,- Kč.  
Z celkového výtěžku bylo pro kyjovskou Charitu přiděleno 452 622,- Kč. 
Tato částka byla použita na rekonstrukci Charitního domu pokojného stáří 
v Čeložnicích, další část využita pro pořízení automobilu pro hospicovou péči, 
40 000,- Kč bylo použito na přímou pomoc sociálně potřebným občanům a 
72 622,- Kč putovalo na projekt Domácí hospicové péče David. 
 
 

Kojenecký ústav 
 
V Kojeneckém ústavu bylo letos přijato 60 dětí, propuštěno 72. Čtrnáct dětí 
bylo přijato ze sociálních důvodů, jedno dítě z důvodů sociálně-zdravotních a 
čtyřicet pět z důvodů zdravotních.  29 dětí bylo do ústavu umístěno na 
základě žádosti rodičů, umístění 21 dětí bylo na doporučení soudu. 
 
Věkové složení přijatých dětí: 
 
do 3 měsíců 29 
do 6 měsíců 4 
do 9 měsíců 5 
do 1 roku 6 
nad 1 rok 16 
 
 
Domů bylo propuštěno 38 dětí, 16 dětí bylo umístěno do předadopční péče a 
5 do předpěstounské péče.  
Náklady na jedno lůžko a den v kyjovském kojeneckém ústavu činily 872,- 
korun.  
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Za rok 2006 obdržel ústav na sponzorských darech částku 72 933,- Kč. 
Z tohoto příjmu byly ještě v letošním roce pořízeny dřevěné prvky do 
zahrady v ceně 20 113,-Kč.  
  

Domov důchodců 
 
V březnu letošního roku uplynulo 45 let od otevření Domova důchodců. Péče 
v domově zahrnuje ubytování, stravování, ošetřovatelskou péči. V současnosti 
je zde 90 obyvatel.   
 

Pečovatelská služba 
 
V čele pečovatelské služby je ing. Zdena Kytlicová, koordinátorkou 
pečovatelské služby v okrsku Marie Juřenová. Pečovatelská služba má 21 
zaměstnanců. 
 
Od prvního dubna zahájila v nové přístavbě Domu s pečovatelskou službou 
činnost Domovinka, zařízení pro denní pobyt starších nebo zdravotně 
postižených občanů s potřebou častějšího dohledu. Péče v Domovince 
zahrnuje podání oběda, hygienické služby, aktivizační programy k udržení 
motorických a psychických schopností, zvýšení soběstačnosti. Dále nabízí 
masáže, pedikúru, relaxaci.  
 
Na jaře byly po celé budově Domu s pečovatelskou službou zavedeny 
telefonní pevné linky. V květnu byl zahájen v přízemí nové budovy provoz 
jídelny, v níž se vydává přibližně dvacet obědů denně. Obědy vaří kuchyně 
kyjovské nemocnice, a to nepřetržitě po celý rok.  
 
Místnost  jídelny slouží také pro činnost Klubu důchodců a je místem 
setkávání při přednáškách, které Pečovatelská služba organizuje ve 
spolupráci s Moravskoslezskou křesťanskou akademií a Místní organizací 
Svazu tělesně postižených.  
 
V domě bydlí občané vyššího věku, to ale neznamená, že se zde nežije. Od 
jara do podzimu je živo na lavičkách v atriích, přes zimu pak v proutěných 
křesílkách na chodbách domu, který je vlastně jako malá vesnice. Během 
prvního roku provozu zde již vznikla nová přátelství, ženy se mezi sebou 
pochlubí recepty, popovídají si a sami si zajišťují kontrolu, zda je jejich 
soused v pořádku. Přihodilo se také, že jedna z obyvatelek odjela na několik 
dní k příbuzným a zapomněla zamknout byt. Sousedé byt hlídali až do jejího 
příjezdu.  
 
Ceník služeb Pečovatelské služby: 
 
Nákupy a nutné pochůzky   10 – 15 Kč za úkon 
Běžný úklid domácnosti   40,- Kč za hodinu 
Velký úklid domácnosti   60,- Kč za hodinu 
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Dovoz obědů    9,- Kč za úkon 
Pomoc při podání jídla    7,- Kč za úkon 
Koupání    zdarma 
Praní a žehlení prádla   40,- Kč za 1 kg prádla 
Pedikúra   50,- Kč za úkon 
 
Jednoduché ošetřovatelské úkony, např. pomoc při ranní toaletě, oblékání, 
převlečení postele, prevence a ošetření proleženin apod. 5,- Kč za úkon. 
 
 

Agentura pro občany 
 

V občanském sdružení Krok, které pracuje s drogově závislými, vypracovali 
projekt pro poskytování služeb pro lidi, kteří se ocitnou v jakékoliv sociální 
nouzi – soudní řízení, problémy rodinné, partnerské, domácí násilí apod. 
Těchto klientů, kteří se svými problémy nezapadali do činnosti Kroku, 
postupně přibývalo, takže bylo potřeba pro ně něco udělat. Na základě 
vyhodnocení rozsáhlého projektu  získalo v letošním roce  občanské sdružení 
finanční prostředky na stavební úpravy budovy bývalé kotelny a prádelny na 
sídlišti Za Stadionem. Vzniknou zde chráněné dílny, v nichž zájemci budou 
získávat pracovní dovednosti. Účelem je pomoc lidem, kteří dlouhodobě 
neuspěli na trhu práce a své ambice již vzdali.  
 
 

ZDRAVOTNICTVÍ 
 

Nemocnice 
 
Oddělení nemocnice a jejich vedoucí pracovníci: 
  
Anesteziologicko-resuscitační  MUDr. Luděk Šimeček 
Centrální operační sály  
a centrální sterilizace MUDr. Libor Černý 
Dětské   MUDr. Jan Trubačík 
Foniatrie  MUDr.Simona Erhardová 
Gynekologicko-porodnické MUDr. Jan Felsinger 
Chirurgie MUDr. Jan Smetka 
Infekční  MUDr. Jana Bednářová 
Interna  MUDr. Jan Sekerka 
Kožní MUDr. Marie Žáková 
Mikrobiologie  Mgr. Hana Křemelková 
Neurologie  MUDr. Pavel Ticháček 
Oční MUDr. Jindřich Plesník  
Klinická  biochemie  Ing. Rostislav Kotrla 
Odd. nukleární medicíny  MUDr. Jaroslav Búřil 
Odd. tuberkulózních  
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a respiračních nemocí  MUDr.Vladimír Hrouzek 
Onkologie  MUDr.Mojmír Švábenský  
Ortopedie MUDr. Jan Bíla 
Patologie  MUDr. Richard Zemánek 
Radiodiagnostické odd.  MUDr. Miroslav Prstek 
Rehabilitační  MUDr. Soňa Koenigová 
Stomatochirurgické MUDr. Zdeněk Průdek 
Transfuzní   MUDr. Ludmila Ingrová  
Urologické  MUDr.Miroslav Krhovský 
Ušní, nosní, krční  MUDr. Jaroslav Vymazal 
Ústavní lékárna  Mgr. Karel Janča 
 
Letošní rok byl ve znamení oslav 60. výročí založení nemocnice. K této 
významné příležitosti vydala nemocnice almanach, který shrnuje ve 
vzpomínkách pamětníků i zápisů ze starých kronik informace o vývoji 
zdravotnictví v Kyjově a události předcházející výstavbě nemocnice. Na 
jubileum reagovali i ve Vlastivědném muzeu uspořádáním výstavy exponátů 
týkajících se kyjovské nemocnice. Pro tento účel zapůjčilo Zdravotnické 
muzeum různé unikátní lékařské nástroje.  
 
Součástí oslav byl Den otevřených dveří. Zvědavci  nahlédli do mnoha 
prostor zdravým lidem jinak uzavřeným, mohli si prohlédnout interiér 
sanitního vozu, na interně si nechat změřit krevní tlak a glykémii, na 
foniatrii pak měli možnost vyšetření sluchu a v oční ambulanci si nechat 
kontrolně vyšetřit zrak. Mimoto ve vestibulu C4 byla ke zhlédnutí výstava 
„Zdraví a nemoc očima dětí“, kde prezentovaly své výtvarné práce děti 
z kyjovských základních škol a základní umělecké školy.  
Od 10 hodin se v Domě kultury konala slavnostní konference. Na ní se 
hovořilo o možnostech zřízení obchodní společnosti ve zdravotnictví, o 
právních normách v hospodaření nemocnic a o kvalitě péče. MUDr. František 
Adamec, radní Jihomoravského kraje hovořil o nevýhodách příspěvkových 
organizací v oblasti zdravotnictví a MUDr. David Rath, ministr zdravotnictví 
seznámil přítomné posluchače s návrhem zákona o veřejných neziskových 
ústavních zdravotnických zařízeních. 
Po skončení konference se její účastníci přemístili do estrádního sálu, kde 
byla připravena přehlídka vín TOP 60. Účastníci degustovali dobrá vína, a i 
když jako zdravotníci znají neblahé účinky alkoholu, pro jistotu pozorně 
vyslechli krátkou odbornou přednášku prof. MUDr. Milana Šamánka na téma 
„Pijme pro zdraví“. Výtěžek z této výstavy, 63 900 Kč, přispěl na koupi 
monitoru základních životních funkcí pro dětskou jednotku intenzívní péče. 
 
Jaká jsou čísla, týkající se chodu nemocnice v roce 2006? 
Podle výroční zprávy bylo v r. 2006 v nemocnici k dispozici 294 lůžek, 
průměrná ošetřovací doba 7,4 dne, využití lůžek 78,6%.   
Bylo ošetřeno 103 cizinců, nejvíce ze Slovenska – 69, z Vietnamu 8. 
Nejcizokrajnější cizinci byli z Chile a Brazílie po 1 osobě,  2 pacienti byli až 
z Indie.  
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Uskutečněno bylo celkem 7 828 velkých operací, z tohoto počtu na chirurgii 
2004, z nich laparoskopicky 598; na ortopedii 1298 velkých operací, z nich 
laparoskopicky 463. Na gynekologii 1150 operací, z toho 143 laparoskopicky, 
na urologii 1164, z toho endoskopických 925. Počet porodů v letošním roce 
se zvýšil na 980. Důvodem nárůstu je loňské zrušení porodnice v Hodoníně, 
kdy ženy z této oblasti mají na výběr buď Kyjov, nebo Břeclav, a také fakt 
celkově vyšší porodnosti v republice. Tak měli na porodním mnohdy pilno a 
plno, ale situaci vždy zvládli. 
  
Pro zajímavost uvádím náklady na 1 ošetřovací den: ARO 10 000 Kč, 
chirurgie 1334 Kč, ortopedie 3009 Kč, chirurgie JIP 4650 Kč, interna 1130.  
 
V letošním roce se uskutečnila rekonstrukce střechy gynekologického a 
porodního pavilonu za 1 030 tis. Kč.  
 
Dopravní záchranná služba měla v letošním  roce  47 495 výjezdů, náklady 
na spotřebu pohonných hmot a olejů činily 3 696 tis. Kč. Při převozech 
klientů bylo ujeto 1 012 402 kilometrů, spotřebováno 136 231 litrů 
pohonných hmot.  
Na parkovném v areálu nemocnice se vybralo 208 tisíc Kč, náklady na praní 
prádla činily 8 105 tis. Kč.  
  
Cena za jednodenní stravu pacienta  je 111,30 Kč. Celkem za stravu bylo 
vydáno 16 289 tis. Kč. Za zaměstnanecké stravné bylo vydáno 3 884 tis. 
Kč.  
 
Nemocnice spotřebovala  2 621 858 kWh elektrické energie za 5 096 000 
Kč. Ve srovnání s rokem 2005 sice nemocnice spotřebovala méně elektřiny, 
ale náklady na ni vzrostly, protože se trh s elektřinou liberalizoval a 
navzdory slibům a očekáváním tato skutečnost přinesla zvýšení ceny.  
 
Za úklid, který si nemocnice oproti minulým letům zajišťuje vlastními 
zaměstnanci, bylo vydáno 12 142 000 Kč.  
 
Nemocnice je vytápěna dodávkami tepla a teplé vody z teplárny. V letošním 
roce bylo spotřebováno 27 514 GJ, za něž bylo zaplaceno 10 641 000 Kč.  
Od r. 2004  se zvýšila   cena  tepla o 42%. Od  r. 1996 se podařilo snížit 
spotřebu tepla z 70 000 GJ na současný stav, přesto částky za teplo jsou 
stále vyšší, neboť ceny neustále rostou. Úspor tepla se podařilodosáhnout 
zateplením obvodového pláště chirurgického pavilonu, výměnou části oken a 
osazením otopných těles termoregulačními ventily. Ideální by bylo tyto 
úpravy udělat u všech budov areálu. 
 
Dále se spotřebovalo 59 702 m3 vody, náklady na vodné a stočné byly 3 506 
tis. Kč.  
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Výsledkem činnosti nemocnice bylo 161 tun zdravotnického odpadu a 92 tun 
tuhého odpadu. Produkce odpadu má vzrůstající tendence, protože se 
používají jednorázové pomůcky a obalový materiál pro likvidaci odpadu. 
  
 
 

ZÁJMOVÉ ORGANIZACE, SPOLKY, KLUBY 
 
 

Sbor dobrovolných hasičů 
 
Dobrovolní hasiči letos oslavili dvojité výročí: před 135 lety byl totiž 
v Kyjově založen nejdříve německý hasičský spolek, a ten byl po 35 letech, 
tedy právě před 100 lety, proměněn na spolek český.  Toto výročí 
nezapomněli kyjovští hasiči náležitě oslavit: pořídili si slavnostní prapov, 
který 3. června představili veřejnosti a který byl toho dne na náměstí 
pokřtěn.   
Na slavnostním setkání dobrovolných hasičů někteří z nich obdrželi ocenění:  
 
Petr Matyáš,  Libor Petráš, Václav Krupařský a Petr Růžička  ocenění Za 
příkladnou práci, ocenění Za zásluhy obdržel Antonín Baják a Antonín 
Kuchařov. Z Čestného uznání Sboru dobrovolných hasičů měl radost další člen 
sboru, Jiří Persche.  
  
Práce hasičů, to nejsou jen požáry. V letních vedrech vyjížděli s novou 
cisternou do ulic v centru města a kropili rozpálené vozovky. Při denních 
teplotách nad 30oC jezdili dvakrát denně, při nižších pak jen jednou. 
V tropických vedrech tak alespoň na chvíli ochladili vzduch, snížila se 
prašnost a lépe se dýchalo. V zimních měsících, zejména na počátku 
letošního roku, byli zase žádáni k pomoci při odstraňování nebezpečných 
spoust sněhu na střechách, a to hlavně na náměstí. Hrozilo totiž, že sníh 
sjíždějící ze střech, zraní chodce. 
 
Kyjovští dobrovolní hasiči pamatují i na budoucnost a proto si vychovávají své 
následníky, Dráčky. Dvě desítky dětí vedené Václavem Krupařským a Hynkem 
Folvarčným, mívají schůzky  pravidelně každou sobotu v prostorách areálu na 
Luční ulici. V letošním říjnu si tato hasičská omladina vyjela do Bzence, kde 
v Závodě požární všestrannosti měřila své síly s jinými dětmi. V čem 
spočívala soutěž budoucích adeptů hasičství? Na stanovené trase museli malí 
závodníci navštívit šest stanovišť a splnit určené disciplíny. Byla to střelba 
ze vzduchovky, orientace v mapě a terénu podle buzoly, určení azimutu, 
uzlování, zdravověda, určení hořlavé látky a vhodného hasicích přístroje. 
Hbitost a mrštnost dětí pak prověřila disciplína veskrze pohyblivá: vodorovné 
lano. Jak klání dopadlo? Skupina mladších dětí získala 8. místo ze šestnácti 
družstev, starší Dráčkové skončili dvanáctí z dvaceti družstev. 
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Mateřské centrum Kamarád 
 
Toto centrum, které letos v říjnu oslavilo druhé narozeniny programem pro 
děti a ochutnávkou štrůdlů, znají všechny kyjovské maminky s malými dětmi. 
Po celý rok se zde pod vedením paní Šrahůlkové  pořádají akce, které 
pomáhají maminkám na mateřské dovolené trávit čas společně a zabývat se 
činnostmi, které je zajímají vzhledem k věku jejich ratolestí.  Herna pro 
děti, klub dvojčat, těhotenská setkávání, povídání o věcech dříve 
samozřejmých – o látkových plenách, modelování, výroba jarních či vánočních  
dekorací, batikování, malování na sklo, maškarní besídka, bleší trh, táborák, 
babinec, což je setkání bez dětí v kavárně a mnoho jiných zajímavých 
témat. Vítáni jsou zde i tatínkové, babičky a dědečkové malých dětí.   
Centrum doposud sídlilo ve sklepních místnostech Domu dětí a mládeže v 
Husově ulici.  Chladné a tmavé prostory v červnu s radostí opouštěli, protože 
dvouleté snažení konečně bylo korunováno úspěchem. Město dalo Mateřskému 
centru do pronájmu místnosti v Mlýnské ulici v Nětčicích v budově, která 
dříve sloužila plynárnám. Nyní se tedy rodiče s dětmi scházejí v prostorných 
světlých místnostech, přímo před okny mají rozlehlý dvůr, na kterém si 
mohou děti hrát a městu platí pouze symbolické nájemné. Odpadla také 
nutnost při větších akcích pronajímat jiné prostory.  
 

Klub maminek Kyjov 
 
Tento klub má prostory pro setkávání v Mateřské škole Za Stadionem. Děti 
s maminkami zde cvičí, tvoří z plastelíny, vytvářejí koláže z provázků – 
zkrátka dělají vše, co malé děti milují. Tvoří a cvičí si prstíky, aby až budou 
velké, dokázaly tvořit krásné věci pro potěchu svoji i svých blízkých. 
 
 

Svaz chovatelů 
 
Základní organizace Českého svazu chovatelů má 32 členů a sdružuje členy 
nejen z Kyjova, ale i z dalších patnácti okolních obcí. Předsedou kyjovské 
organizace Svazu chovatelů je Jiří Rovenský, hospodářem spolku Rudolf 
Hlavica, který je též předsedou odboru holubů a exotického ptactva.  
Organizace má své odbory – chovatelé holubů, drůbeže, králíků, okrasného a 
exotického ptactva, náleží sem i odbor mladých chovatelů.   
 
Jaké byly letošní úspěchy kyjovských chovatelů? Odbor chovatelů králíků 
získal letos páté místo na okresní soutěžní výstavě, Ladislav Kubeš se umístil 
na čtvrtém místě v soutěži o nejlepšího chovatele okresu. Mladí chovatelé 
bývají úspěšní již pravidelně. Celostátního kola soutěže v Hradci Králové se 
letos účastnil holubář Marek Bilíček, Jeho holubi získali první místo a tedy 
zlatou medaili. Jakub Zeman v soutěži okrasného a exotického ptactva získal 
umístění na šesté příčce.  
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Kyjovští chovatelé se pravidelně chlubí veřejnosti svými „miláčky“ na výstavě 
pořádané při příležitosti srpnových Letních slavností. V prostoru bývalé 
tržnice u muzea po tři srpnové dny zájemci obdivovali králíky, holuby, 
exotické ptáky, želvy, ale i potkana či křečka. U příležitosti výstavy byl 
vydán i katalog vystavovaných zvířat, v němž byla uvedena  statistická čísla: 
vystaveno bylo 293 zvířat v paletě 65 plemen. 
 
Výstavu si přišlo prohlédnout více než pět stovek zvědavých. Výtěžek 
dobrovolného vstupného byl použit na činnost základní organizace chovatelů.  
 
 

Tělocvičná jednota Sokol Kyjov 
 
Starostou kyjovského Sokola je Přemysl Karas, jednatelem Helena 
Bartoňková, náčelnicí Irena Hlaváčová, vzdělavatelem MUDr. Jiří Dunděra. 
Ve výboru je jedenáct členů. Tělocvičná jednota má 225 členů, z toho 62 
členů je v mládežnické kategorii.  
 
 
 
Jednota zahrnuje tyto oddíly: 
 
Stolní tenis, vedoucí Jaroslav Mikeska, 33 členů 
Volejbal, vedoucí Libor Altmann, 47 členů 
Šachy, vedoucí Ivan Pařízek, 34 členů 
Nohejbal, vedoucí Jan Vlach, 14 členů 
Badminton, vedoucí Jindřich Pírek, 10 členů 
Cyklistika, vedoucí  Vladimír Hušek, 10 členů 
Všestranný oddíl, vedoucí  Irena Hlaváčová, 72 členů 
 
Nejmladší členkou je čtyřletá Terezka Ištoková, nejstarší je 94 letá  paní 
Machálková. 
 
Tréninky probíhají v tělocvičně, v období od jara do podzimu také ve 
venkovním areálu. Tělocvičnu a zázemí sokolovny využívají na pořádání 
zářijových závodů cyklisté  oddílu CK Dacom Pharma. 
  
Již od počátku roku se v tělocvičně sokolovny pilně nacvičovalo, protože 
letošní rok byl rokem Všesokolského sletu. Ten se pořádá jednou za šest let. 
Sokolští senioři, nazývaní „Věrná garda“, nacvičili skladbu „Ta naše písnička 
česká“ a v červenci se s ní zúčastnili sletu. Slavné události však předcházela 
účast na secvičných ve Velké n. Veličkou, Veselí n. Moravou, Zlíně a poté na 
župním sletu v Hodoníně.  
 
V říjnu letošního roku oslavila TJ Sokol Kyjov 135. výročí svého trvání. 
Oslavy proběhly v areálu sokolovny. Pozváni přijali starosta města Mgr. 
František Lukl a starostka Župy Slovácké Mgr. V. Potůčková, přijeli i hosté 
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z okolních jednot a členové domácí jednoty. V programu vystoupily Tetky 
z Kyjova, členové Sokola předvedli dvě sletové skladby a na přehlídce všech 
složek se členové pochlubili ukázkami své činnosti. Sokolové si považují svých  
tradic, proto byla ve vestibulu sokolovny připravena výstava fotografií, 
pohárů a ocenění připomínajících bohatou historii kyjovského Sokola. 
 
Budova sokolovny je už letitá a proto vyžaduje opravy, které závisí na 
financích. Díky padesátitisícové dotaci od města Kyjova se letos podařilo 
opravit střechu a vyměnit okna v tělocvičně a nářaďovně v horním patře 
budovy. Jedním ze zdrojů příjmů jsou příspěvky členů. Dospělí platí 150,- Kč 
ročně, děti a důchodci 70,-. Mimo to každý podle svého zařazení platí 
příspěvky ve svém oddílu. V letošním roce se navíc vybíral poplatek za 
sletovou známku, sloužící k úhradě nákladů všesokolského sletu. Dalším 
zdrojem příjmů jsou pronájmy částí sokolovny. V části bývalého vestibulu je 
v nájmu prodejna potravin Vracovjanka, v přízemí bowling s restaurací a po 
dobu letní sezony má Tenisový klub Kyjov v pronájmu venkovní kurty.  
 

TJ Sokol Bohuslavice 
 
V letošním roce byli bohuslavičtí  Sokolové organizátory několika akcí. Byl to 
např. Novoroční turnaj ve stolním tenise neregistrovaných hráčů, v únoru pak 
ostatkový průvod masek. V březnu bohuslavičtí nevěděli kam zavítat dřív: 
zda na Dětský maškarní ples, degustaci vína nebo o dva týdny později na 
košt vína, na němž hrála k podpoře dobré nálady cimbálová muzika Hudci 
z Kyjova. 
O posledním květnovém víkendu uspořádal Sokol ve spolupráci se Základní 
školou Bohuslavice Dětský den. Vítanou atrakcí pro děti i mnoho dospělých  
byla prohlídka vojenské techniky, s níž přijeli vojáci z Bučovic.  
26. srpna se ve spolupráci s Českým zahrádkářským svazem Bohuslavice 
konalo pravidelné Rozloučení s prázdninami a v listopadu Bohuslavické hody. 
Hodové veselí, které začalo Dětskou diskotékou, pokračovalo druhého dne 
hodovou taneční zábavou v sále U Vodičků. Všechny uskutečněné akce měly 
hojnou účast a setkaly se s velkým ohlasem, pouze ostatkový maškarní 
průvod se setkal s nezájmem lidí. Masky se dostavily pouze tři a na cestu po 
obci jim hráli dva muzikanti.  
 

Klub zdraví  
 
Členové Klubu zdraví se scházejí jednou měsíčně v prostorách na Svatoborské 
ulici pod vedením paní Hany Poláškové. Na přednášky jsou zváni odborníci na 
výživu, psychologii, ekologii, což jsou témata přitažlivá pro padesát až 
osmdesát posluchačů nejrůznějšího věku, které spojuje potřeba udělat něco 
pro své zdraví. Pořádají se ochutnávky zdravých pokrmů, zájemci si zde 
mohou nechat změřit tlak a tělní tuk. Letos se poučili o masážích pro domácí  
použití,  vyslechli přednášku znalce stravy a poradce v oblasti výživy ing. 
Víta Sirového, informace Hany Poláškové o sóji, s MUDr. Vladimírou 
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Strnadelovou si povídali o radosti ze zdraví dětí, Karel Kloda radil jak se 
vypořádat s depresí. 
 

Skautský oddíl  
 
Oddíl kyjovských skautů má 25 členů. Skupinu mladších chlapců, kteří si 
říkají „Kocouři“, vede Petr Müller. Děvčata si říkají „Veverky“, vedoucími 
jsou Michaela Pernicová a Sylvie Kopečná. Všichni se scházejí v klubovně na 
Brandlově ulici, tzv. Pionýrské vesničce.  
Činnost je přepestrá. Jednou měsíčně vyjíždějí na výlety nebo pořádají 
oddílové hry, starší děti se jednou za čtrnáct dní scházejí v klubu Wu-wej.  
Mezi nejoblíbenější činnosti členů oddílu patří vodáctví, horolezectví, 
divadelnictví, sportovní turnaje v softbalu nebo hokejbalu, pobyty v přírodě, 
výlety do lanového centra či akvaparku. Věnují se také záchranářskému 
výcviku, poznávání a ochraně přírody, výtvarným činnostem.  
 
Členové skautského oddílu, který působí nejen v Kyjově, ale i v některých 
okolních obcích, se v letošním roce účastnili velkého počtu akcí, např. 
zimního táboření, výpravy na chatu koryčanských trampů do Lískovce, jeli do 
Lanového centra v Brně, účastnili se okresního i krajského setkání skautů, 
sjížděli řeku Moravu na kánoích, prošli Malou Fatru, v Kostelci hráli softbal 
a o adventu pomáhali roznášet Betlémské světlo. Některé pojmy nezasvěcení 
neznají, proto si na tomto místě vysvětlíme, co je to „dřevárna“, oblíbená 
mezi skauty. Je to bojová hra dvou týmů s dřevěnými replikami středověkých 
zbraní – mečů, štítů apod.  
 
Díky dotacím poskytnutým městem Kyjov si letos skauti přilepšili nákupem 
kánoe, běžek, vzduchovek, luků, indiánského stanu, hokejek a míčů.  
 

Svaz zahrádkářů  
 
V letošním roce se urodilo dostatek ovoce a proto bylo rušno v pálenici i 
moštárně. Pálenice byla upravena, byl proškolen nový páleník. Sezona 
znamenala 25 000 litrů 50% destilátu, to je 12 738 litrů absolutního 
alkoholu.  
Činnost pálenice přišli zkontrolovat celníci. Bylo zjištěno, že lidé spekulují a 
zkoušejí, co si mohou dovolit, protože někteří využili služeb několika pálenic 
a slivovice  vypálili víc, než je občanu povoleno. Tomu však svaz nijak nemůže 
zabránit, protože nemá možnost si každého zájemce zkontrolovat. Ale dost 
možná, že za obcházením předpisů se skrývá ne touha podvádět, ale vědomí 
správného sedláka o nutnosti využít každičkou trošku úrody. Zkrátka – 
obdoba hesla Ani zrno nazmar. 
 
Když jsem se zde zmínila o zahrádkářích, nemohu zapomenout na kyjovského 
občana, který získal věhlas pěstováním paprik. Jan Meisl v dřívějších letech 
učil na kyjovském gymnáziu, nyní je ředitelem Základní umělecké školy ve 
Vracově.  Je známý nejen v Kyjově, ale prostřednictvím zahrádkářského a 
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kutilského televizního pořadu Receptář ho znají televizní diváci již více než 
deset let. Pěstování paprik  je mu již mnoho let  koníčkem i příspěvkem do 
rodinné pokladny a jeho vlastní vyšlechtěné a uznané odrůdy paprik jsou 
známé v celé republice. Jen se ho zkuste zeptat na jeho výpěstky! Gejzír 
rad, zkušeností, příhod, to je Jan Meisl. Pokud chcete rady, dostane se vám 
jich tolik, že si je nestíháte napoprvé zapamatovat.  
 
 

ROSKA 
 
Pod názvem Roska se skrývá organizace lidí postižených roztroušenou 
sklerózou. Členy kyjovské pobočky Rosky jsou nejen občané Kyjova, ale také 
Hodonína, Uherského Hradiště, Veselí n. Mor.  a Zlína. Odborným garantem 
organizace je MUDr. Kaiserová. 
Kyjovská skupina vedená zakladatelem Jiřím Rechtoříkem se během deseti let  
své činnosti rozrostla na 51 členů. Její členové se scházejí v klubovně a 
kromě přátelského popovídání a výměny zkušeností v zápase s nemocí 
pořádají i mnohé společné akce. Letos to byl rekondiční pobyt na Horní 
Bečvě, zájezd do Znojma, dvacet členů se zúčastnilo pobytu v Agrocentru 
„Ohrada“ ve Vískách u Letovic.  Nezapomínají ani na pohyb – součástí jejich 
aktivit je plavání v ratíškovickém bazénu, společné cvičení a jóga pod 
vedením odborníků z jogínského centra ve Střílkách.   
Od samého počátku činnosti zapisují všechny události do kroniky, v níž se 
čtenář může přesvědčit, že i při nezáviděníhodném onemocnění lze brát vše 
s humorem..  
 

Aeroklub 
 
28. května se na milotickém letišti konalo tradiční Jarní polétání. Počasí dalo 
organizátorům řádnou ťafku. Celou noc pršelo a nevlídné počasí s prudkým 
nárazovým větrem a přeháňkami trvalo celé dopoledne.  Letoun z Brna 
nedorazil pro špatné počasí, někteří letečtí modeláři nevydrželi a odjeli 
v průběhu dopoledne domů, ovšem ke své škodě a k lítosti zvědavých diváků, 
kteří po poobědní nedělní siestě a vydatném lijavci nevzdali a přijeli na 
letiště. Obloha se totiž umoudřila, počasí se uklidnilo a letadla i letadélka 
mohla předvést, co dovedou.  
 
A co na to sysel, obyvatel letiště? Toho neměl nikdo čas sledovat, ale snad 
se zabavil toho dne po svém syslím způsobu.  
 
Aeroklub letos žil ve znamení šedesátého výročí svého založení. V září byli 
v obřadní síni radnice na slavnostním setkání oceněni zakládající členové 
Aeroklubu a v galerii Pod schody byla otevřena výstava mapující rané 
začátky klubu.  
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KULTURA 
 
 

Z činnosti odboru školství a kultury městského úřadu: 
 
Letos proběhla obnova těchto drobných památek na katastrálních územích 
města: 
  
Hlavní kříž na hřbitově v Bohuslavicích: 
 
Tento vápencový kříž z roku 1855 byl silně poškozený a zlomený. Na akci, 
která z převážné části spočívala ve zhotovení nového kříže, byla 
odsouhlasena dotace Krajského úřadu Jihomoravského kraje ve výši 
120 000,- Kč z celkové ceny 375 000,- Kč.  
 
 
Kříž Pod Lipami v Nětčicích z roku 1771: 
 
Byl v havarijním stavu, hrozilo zřícení a zničení soch. Z celkové požadované 
částky na opravu kříže, tj. 160 000,- Kč, dostalo město dotaci 80 000,- 
Kč.  
 
Pomník Josefky Novotné z roku 1892 na hřbitově v Bohuslavicích: 
 
Byl dlouhodobě neudržován a hrozilo jeho zřícení. Nákladem 28 900,- Kč 
bylo vše napraveno. Pomník byl nadzvednut, dostal nový betonový základ a 
následně pak byl celý pomník restaurován Mgr. Miroslavem Minksem, 
akademickým sochařem z Velké nad Veličkou.  
 
 
Složitá oprava proběhla při obnově kříže v Nětčicích, v místě zvaném U 
Vývozu. Tento kříž z roku 1857, umístěný na hranici parcel v majetku 
Kyjova a Kostelce, byl v minulosti násilně stržen a poškozen. Kříž restauroval 
akad. sochař Radomír Vavruša z Brna. Po opravě byl pomocí těžké techniky 
přesunut o několik metrů do kostelecké parcely, do míst, kudy prochází 
turistická trasa. Po obou stranách kříže byly zasazeny dvě lípy.   
 
Obnovu prodělaly i další památky: kaplička Chrástka u farmy v Bohuslavicích, 
kaplička Močílky u nádraží v Bohuslavicích, kde bylo nutno svést boj 
s povětrnostními vlivy a vzlínající vlhkostí.  
 
Podkrovní depozitář Vlastivědného muzea v Kyjově byl zabezpečen proti 
povětrnostním podmínkám a škůdcům instalací hydroizolační folie, tepelné 
izolace, parozábrany a sádrokartonu. Byl přeložen elektrorozvod a depozitář 
byl vymalován. 
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V letošním roce byla doplněna evidence válečných hrobů regionu Kyjovska. 
Současný stav je 123 objektů, z toho 15 je na území Kyjova. Doplňování 
evidence spočívá ve fyzickém vyhledávání objektů, získávání nutných údajů od 
dotčených obcí a pořízení fotodokumentace.  
 
Odbor školství a kultury letos zorganizoval třináct výstav se slavnostní 
vernisáží, z dalšího velkého počtu kulturních akcí můžeme uvést  Krajské 
dožínky, koncert v rámci cyklu Concentus Moraviae, Letní slavnosti, 
vystoupení Španělského souboru, Martinské hody, Gulášpárty, a mnoho 
jiných.  
 
V rámci veletrhů cestovního ruchu prezentoval odbor školství a kultury naše 
město na veletrhu Regiontour v Brně, Slovakiatour v Bratislavě, Holiday 
World v Praze, Info Tour a Cykloturistika v Hradci Králové aj.  
 
Jako součást příprav nadcházejícího Slováckého roku byla vydána sada 
pohlednic, programový leták a nástěnný kalendář. Byla rovněž vydána 
propagační sada materiálů „Rok na Slovácku“, „Krajem vína“, „Cyklostezky 
Kyjovska“, „Průvodce do kapsy“, „Příroda srostlá s lidmi“. Odbor se 
spolupodílel na realizaci projektu „Turistický www portál regionu Kyjovska na 
podporu cestovního ruchu“, tvorbě webových stránek města.  
 
 

Městská knihovna 
 
Městská knihovna není jen bezduché skladiště knih. Je to živý organismus, 
který poskytuje zábavu, ale i poučení a její vstupní dveře rozhodně netrpí 
rzí z nečinnosti. Půjčování knih je sice hlavním posláním, ale vykonává i 
osvětu formou přednášek z nejrůznějších oborů. Letos to byla např. literární 
beseda se spisovatelem Andrejem Štiavnickým, autorem knihy  „V tieni smrti 
Alžbety Bátoryovej“, spojená s autogramiádou a prodejem autorových knih. 
S bylinářem Josefem A. Zentrichem hovořili návštěvníci čítárny např.  na 
téma Byliny v jarní přírodě,  Máme tady jaro, a jak na to reaguje naše duše 
a tělo. MUDr. Ilona Eliášová přednášela o cévní mozkové příhodě, Veronika 
Černá o budhismu diamantové cesty, doc. MUDr. Pavel Šlampa CSc.  
z Masarykova onkologického ústavu Brno hovořil o alternativní medicíně 
v onkologii a zájemcům o věci tajemné přijel Milan Gelnar povídat o 
astrologii. Na programu přednášek a besed v knihovně byly i věci sice ryze 
pozemské, ale pro mnoho lidí stejně nepochopitelné:  Pavel Šibal zasvěcoval 
zájemce do světa počítačů a internetu. S velkým zájmem se setkala 
cestopisná beseda Karla Stýbla, autora knih Kavkaz 2001 a Aotearoa. Tento 
muž povídal o své cestě po Novém Zélandu, který si projel na kole i prošel 
pěšky. 
 
V knihovně bylo k 31. 12. 2006  48 041 knih, z toho 16 885 svazků naučné 
literatury, 30 604 krásné literatury a 552 ostatních dokumentů, což jsou 
hudební nosiče. Letos bylo zakoupeno 1 367 knih, vyřazeno jich bylo 2 026.  
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K 31. 12. 2006 čítala knihovna 2 538 registrovaných čtenářů, kteří přišli 
pro výpůjčku 31 340krát. Z těchto čísel je vidět, že v knihovně je rušno a 
chcete-li vědět, co tento pohyb a ruch pro knihovnice znamená, pak vězte, 
že jim prošlo rukama 40 317 vypůjčených knih naučných a 54 330 knih 
krásné literatury, to vše pro dospělé čtenáře. Děti si vypůjčily 4 781 
naučných knih a 13 949 knih krásné literatury. Knihovna měla ve své nabídce 
140  periodik, tedy časopisů a novin, jejichž výpůjček bylo letos celkem 
28 706. Vzdělávacích a výchovných kolektivních akcí bylo 138.   
 
Jak je to s hospodařením knihovny? Příspěvek od města Kyjov činil 
3 600 000 Kč a na darech od sponzorů knihovna získala 79 163 Kč.  
 

Občanské sdružení V karanténě 
 
Občanské sdružení V karanténě uspořádalo 18. června v městském parku 
divadelní pouť s názvem Mezi smrky. Představily se zde netradiční divadelní 
žánry, loutkové divadlo – marionety i maňáskové, pantomima, klauniáda, 
nechyběli ani žongléři. Kdo vystupoval? Slovenský mim Jan Mikuš, Divadélko 
U Jeníčka a Mařenky, což je kyjovské maňáskové divadlo, pohybově-
žonglérští klauni, loutkoherci ze Bzence a další. S hrou Malý princ vystoupilo 
občanské sdružení KROK. Na organizaci pouti se spolupodílelo Městské 
kulturní středisko Kyjov, čajoklub Wu-wej, TJ Sokol Bohuslavice a obec 
Těmice.  
 

Městské kulturní středisko (MKS) 
 
Městské kulturní středisko pořádalo v březnu sedmnáctý ročník folklorní 
soutěže Vyletěla holubička. Čtyřicet chlapců a děvčat z Kyjovska zpívalo za 
doprovodu Cimbálové muziky Pavla Růžičky.  
Kdo byli ti nejlepší? První místa v jednotlivých kategoriích patřila Štěpánovi 
Kučerovi z Uhřic, Haně Boháčkové z Kyjova, Kryštofu Neduchalovi ze  
Svatobořic-Mistřína, Janu Zlámalovi z Moravan a jako nejlepší duo byli 
vyhodnoceni bratři Václav a Martin Pelikánovi z Bukovan.  
  
Z důvodu navýšení cen energií zdražilo letos  MKS ceny služeb a pronájmů. 
Pronájem estrádního sálu pro nekomerční akce stojí 1 380 Kč, divadelního 
sálu 1 175 Kč, loutkového sálu 168 Kč, sál kina Panorama 1 380 Kč. To vše 
jsou  taxy za jednu  hodinu.  Pořadatelská služba přijde na 155 Kč ve všední 
den, o víkendu a v noci 185 Kč za hodinu. O svátcích pak 210 Kč. 
Pro komerční akce stojí pronájem estrádního sálu 2 025 Kč, divadelního sálu 
1 860 Kč, sál kina Panorama 2 030 Kč a loutkový sál 280 Kč. Vše 
samozřejmě za hodinu pronájmu. 
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Kino 
 
Kino bývalo dříve institucí váženou, hýčkanou, obdivovanou a hlavně hojně 
navštěvovanou. V Kyjově pamatujeme kino Oko, z něhož se po zásadních 
přestavbách a úpravách v roce 1970 stalo Kino Panorama, v sokolovně bývalo 
Kino Svět, po otevření Domu kultury nějaký čas i zde působilo Kino odborů. 
Za mlékárnou je od r. 1957 Letní kino, které promítá pod širou oblohou.   
 
To vše, žel, odvál čas. Doba se změnila: máme k výběru množství televizních 
stanic českých i zahraničních, videa, DVD přehrávače, obchody plné 
televizorů všemožných značek, cen a velikostí, což  umožňuje zábavu bez 
nutnosti námahy. Postačí k ní pohodlné křeslo, někdy  sáček  s  
bramborovými lupínky nebo jiné  mlsání. Z kina Svět je nyní  restaurace 
s bowlingem, Kino odborů též zmizelo v šeré minulosti a kino Panorama 
s Letním kinem bojují o svou existenci.  
 
Jaká je statistika roku 2006? V kině Panorama v letošním roce promítali 501 
filmových představení s návštěvou 22 514 diváků a hrubými tržbami 
1 174 000 Kč. V Letním kině se konalo 60 představení s 2 824 diváky a 
tržbami 208 000 Kč. Lehce dospějeme k průměrnému počtu návštěvníků – 
kino Panorama 45 diváků na jedno představení, Letní kino 47. Hojně 
navštívené byly filmy Jak se krotí krokodýli a Harry Potter – Ohnivý pohár.   
 
Atraktivními bývají akce pro mateřské školy, Filmový klub nebo školní 
představení pro základní i střední školy.  Letos se v kině konala přehlídka 
skandinávských či francouzských filmů, dobrým počinem byl i Projekt 100, 
tj. promítání starších a významných filmů, jako např. Až přijde kocour, Na 
východ od ráje, U konce s dechem apod.  
 

Otvírání sklepů 
 
Tato kyjovská podoba otvírání studánek  se letos konala potřetí. Kyjovský 
mužský sbor  si na nedělní odpoledne 19. března pozval posily – pěvecké 
sbory z Bukovan, Vracova, Svatobořic–Mistřína a Dubňan. Všichni se sešli ve 
14 hodin u radnice, muziky zahrály, sbory zazpívaly a svým zpěvem vylákaly 
pana starostu z radnice ven. Všichni společně se usnesli, že zima trvá už 
moc dlouho, což nikoho  nebaví, takže je nejvyšší čas s tím něco udělat. Pan 
starosta byl pohostinný. Všem krojovaným, domácím i přespolním, nalil po 
pohárku vína a švarné dívčiny nabízely koláčky svatební kvality. Věty jako: 
„Tož já sem nechťél pit, ale to starostenské víno si dat musím“ svědčily o 
dobré náladě všech, zpěváků i přihlížejících diváků. Po představení 
hostujících sborů a jejich vedoucích, hraní a cifrování byl vydán jasný povel: 
“Tak a jde se na Šištót, poďte s nama!“  S hudbou a zpěvem se šlo  na 
místo, na němž vloni údajně zakopali láhev s vínem, která měla sloužit  pro 
případ krajní nouze.  
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V prostoru před sklepy se znovu zpívalo, Ladislav Šimeček s Pavlem Růžičkou  
svými vtipnými komentáři vše řídili a hlavně vyhlásili důležitou zprávu: JARO 
JE TU!! Vyhlásili projekt mentálních ročních období, upozornili přítomné na 
strom rodící ledové víno, které se údajně vlivem slunečních paprsků postupně 
změní na svařák. Loňská zakopaná láhev se nenašla, protože ji prý o několik 
dní dříve vykopaly členky protialkoholní ligy z Bukovan, aby tak ochránily 
muže z bukovanského sboru před démonem alkoholem. Šeptalo se ještě o 
další verzi: nikomu se nechtělo rozkopávat zmrzlou zemi tím spíše, že si 
organizátoři nemohli vzpomenout, kam vlastně vloni láhev zakopali. 
 
Důkazem opravdového příchodu jara byla toho dne modrá obloha i kočka 
vyhřívající se na kamenech před domem. Sluníčko se usmívalo na  obecnou 
veselost dole na zemi, ptáci vykrucovali hlavy v úžase nad vším tím 
mumrajem a zpívali o tom, že konečně,  K O N E Č N Ě     už  je  jaro!  
Sklepy  na   Šištótě    byly   otevřeny pro všechny příchozí. Zvědavci i 
znalci měli možnost pohovořit s vinaři, ochutnat jejich lahodné produkty a 
kdo vydržel do pozdního odpoledne, mohl si dosyta zazpívat v prostoru před 
sklepy s muzikanty Jiřího Petrů. 
 
 

Kyjovské letní slavnosti 
 
12. až 13. srpna oživily dění  v Kyjově Kyjovské letní slavnosti. Jako obvykle 
se sjela spousta hostí, trhovců nabízejících výrobky tradiční i netradiční. 
Nechyběly ukázky lidových řemesel a každý měl možnost si výrobky 
šikovných řemeslníků na místě zakoupit.  Před radnicí vystoupili v zábavném 
programu šermíři a kejklíři, viděli jsme šlechtické tance a slyšeli i keltskou 
hudbu.  Malé děti v sobotu odpoledne sledovaly loutkové představení O 
pejskovi a kočičce a O zlé koze Rozalindě. Večer pak se tradičně sešli 
příznivci folku na letním kině při tradičním Žalmanově folkovém Kyjovu.  
V neděli pak letní slavnosti pokračovaly vystoupením folklorních souborů 
Javor, Kyjovánek a Marýnka z Vracova. Odpoledne vyšel od Jančů dožínkový 
průvod, odpoledne bylo zakončeno programem Slováckého souboru a dechové 
hudby Žadovjáci. Doprovodným programem byla výstava drůbeže, králíků, 
holubů a okrasného ptactva, jejíž tradiční prostory jsou na bývalé tržnice 
vedle muzea.  
 

Krajské dožínky 
 
Na Dožínkách  Jihomoravského kraje, pořádaných v neděli 10. září,  se 
sešly národopisné soubory, cimbálové muziky a dechovky. Odpoledne nechyběl 
dožínkový průvod a předání dožínkového věnce. O kapacitě lidského žaludku 
jsme přemýšleli při pohledu na klání velkojedlíků, trojice pánů Sumera, 
Hamerského a Tesaře, kteří spořádali před zraky přihlížejících kvanta párků, 
špaget a banánů. Součástí dožínek byla krajská konference na téma Aktuální 
otázky rozvoje zemědělství a venkova. Tyto dožínky byly na rozdíl od 
srpnových folklórních Letních slavností zaměřeny více na zemědělství. 
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BOHUSLAVICE 
 

Artmlýn  
 
V Bohuslavicích postupně vzniká nové kulturní středisko zásluhou manželů 
Abramuszkinových. V budově bývalého mlýna zřídili novou  galerii Artmlýn. 
V závěru roku v upravených sklepních prostorách budovy uspořádala Kulturně 
historická společnost Bohuslavice  rozloučení se starým rokem. Podával se 
guláš pana starosty, hrála cimbálová muzika J. Slaměny a veselo bylo až do 
pozdně nočních, či spíše ranních hodin.  
V plánech do budoucna je propagace umění, pořádání výstav, seminářů a 
jiných akcí podporujících kulturu. 
 

Zahájení výstavby kanalizace 
 
Významnou událostí tohoto roku je pro  Bohuslavice  budování kanalizace. Na 
podzim po slavnostním zahájení, na němž byl přítomen i ministr životního 
prostředí Ambrozek, začaly první práce u fotbalového hřiště a vlakového 
nádraží.  
 

Doprava v Bohuslavicích 
 
Na první pohled nenápadnou, ale pro mnohé důležitou, byla změna na silnici 
ve směru od Kyjova. Začátkem roku zde posunuli označení Bohuslavic, tedy 
značení okraje obce, což je pro motoristy signál k omezení rychlosti na 
maximálních 50 km v hodině. Značka byla posunuta směrem ke Kyjovu již 
před odbočkou staré silnice, což sice potenciálním chodcům usnadnilo pohyb, 
na druhou stranu však zatínali zuby automobilisté. V těchto místech až po 
fotbalové hřiště je totiž území, kde jsou k hlavní silnici obráceny pouze 
zahrady domů a pole, chodci se zde objevují sporadicky. Rovná a přehledná  
silnice je vnímána jako  volná k plné rychlosti. Pro některé řidiče bylo velkým 
překvapením, když byli zastaveni policisty a pokutováni v úseku, po němž 
jezdili i několik desítek let bez omezení. Reptali – ale předpis je předpis.  
Nu, nakonec někdo na kompetentních místech uznal nelogičnost a v úseku po 
fotbalové hřiště byla dopravní značkou povolena rychlost 70 km/hod. 
Automobilisté mohli zase v klidu šlápnout na pedál plynu.  
 

Nález v archivech 
 
Letos se bohuslavickým podařil parádní kousek. Při bádání v archivu 
Lichtenštejnů bylo náhodně objeveno množství reálií – zápisů se seznamy 
bohuslavických pěstitelů vína a širokého okolí, dokumenty k obnově kostela ze 
17. až 19. století, např. žádost bohuslavických poddaných o možnost 
postavení kostela. Nyní se hledají finanční zdroje, aby mohla být 
dokumentace psaná švabachem přeložena do dnešní češtiny. 
 



74 

 

 

 Kronika města Kyjova  

2005 

 

 

ZÁVĚREM 
 
Čím by se dal zakončit popis dění v našem městě v roce 2006? Snad 
zamyšlením nad naším počínáním, nad svědomím, které po prohýřené noci 
vyplněné „bohatýrskými“ činy druhého dne začne připomínat: „To jsi tedy 
neměl, to jsi přehnal, to nebylo hezké...“ Staří Řekové tyhle hlásky nazývali 
Erýnie, my máme svědomí. Oj, to když zavrtá, těžko se přehlušuje!  Kam 
mířím? K události pod vánočním stromem, která se přihodila z 22. na 23. 
prosince. Té noci někdo neznámý rozbil pokladničku a vzal všechny papírové 
peníze. 23. prosince navečer se objevila u dveří Městské policie obálka 
s odcizenými penězi a nepodepsaným dopisem: „Omlouvám se a moc mě to 
mrzí. Byl jsem opilý. Je tam vše, co jsem vzal. Je to z rozbité schránky 
pod vánočním stromem.“ Tak byla čest kyjovských občanů zachráněna. Do 
Tří králů příštího roku občané nasbírají 8 303,50 Kč, ale to už předbíhám 
událostem, jež započaty letos, končí v příštím roce.  
 
Rok 2006 byl, jak už to bývá, proměnlivý. Občas milý, veselý, jindy těžký.  
Někdo se narodil, někdo zemřel. První kyjovský občánek roku 2006 se naučil 
chodit a ke škodě našich budoucích nevěst se odstěhoval do Vracova. Voda 
v Kyjovce protekla do moře a pak se neochotně vrátila v podobě sporého 
deště, sedmikrásky neustaly ve svém kvetení ani na Vánoce a krtci místo 
spaní ryli své rozhledny po celou zimu.  
 
Jaký tedy tento rok byl? Inu, dvoutisící šestý.   
 
 
Věra Kellnerová, kronikářka města Kyjova 
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Zápis byl přečten  a schválen dne 30. 8. 2007 
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     Věra Kellnerová                                   Mgr. František Lukl 
kronikářka města Kyjova                             starosta města Kyjova   

 


